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Radni Rady Miejskiej w Staszowie uczestniczący w sesji 
większość uchwał przyjęli jednogłośnie.

W dniu 16 maja 2011 roku odbyła się IX Sesja Rady 
Miejskiej w Staszowie. W sesji uczestniczyło 20 radnych, porządek 
obrad został przyjęty jednogłośnie. 

W porządku obrad było podjęcie uchwał w sprawie: 
a) wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów na 

2011 rok, 

b) zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta i Gminy 
Staszów na lata 2011,

c) zabezpieczenia środków finansowych na podjęcie przez Gminę 
Staszów wspólnie z Powiatem Staszowskim inwestycji dro-
gowej pn. „Przebudowa drogi powiatowej Chańcza – Zapora 
o dł. 0,8 km”, Sztombergi – Sulisławice” – do drogi gminnej na 
Graniczniku, 

d) udzielania przez Gminę Staszów pomocy finansowej powiatowi 
staszowskiemu przy odbudowie dróg powiatowych Sielec – Ste-
fanówek, granica Powiatu Staszowskiego – na Górze, Mostki 
– Poręby, Wólka Żabna – Podmaleniec. 

e) udzielenia przez Gminę Staszów pomocy finansowej Powiatowi 
Staszowskiemu przy przebudowie dróg powiatowych na terenie 
gminy Staszów Zimnowoda - Smerdyna, Pokrzywianka – Łuka-
wica, Józefów Witowicki – Łukawica”. 

f) udzielenia przez Gminę Staszów pomocy finansowej Powiatowi 
Staszowskiemu przy przebudowie dróg lokalnych. 

 Przebudowa dróg powiatowych Sielec – Koniemłoty – Niziny”, 
Sielec – Ziemblice- Krzywołęcz – Grzybów”

g) wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów na 
2011 rok, 

h) likwidacji oddziałów przedszkolnych w Woli Osowej i  Oględo-
wie, którego działalność uległa wygaśnięciu z dniem 1 września 
2009 roku, w związku ze złożeniem rezygnacji przez rodziców 
zapisanych dzieci i przeniesienia ich do innych przedszkoli 
funkcjonujących na terenie Miasta i Gminy Staszów. 

i) ustalenia planu sieci publicznych szkół podstawowych, gimna-
zjów oraz przedszkoli i oddziałów przedszkolnych w szkołach 
podstawowych prowadzonych przez Gminę Staszów. 

j) szczegółowych zasad udzielania nauczy-

IX SeSja Rady 
MIejSkIej  
w StaSzowIe

ToMaSz FąFaRa zaSTępcą BuRMiSTRza STaSzowa 

z dniem 1 maja 2011 roku Burmistrz Romuald Garczewski powołał na stanowisko zastępcy bur-
mistrza Tomasza Fąfarę.

Tomasz Fąfara (ur. 1978 r. w Staszowie), prawnik, absolwent Uniwersytetu Jagiellońskiego w Krakowie. 
W latach 2003 – 2009 aplikant sądowy, asesor, a następnie Sędzia Sądu Rejonowego dla Krakowa - Nowej 
Huty w Krakowie.

Od 2009 roku wpisany na listę adwokatów Okręgowej Rady Adwokackiej w Rzeszowie,  
prowadził własną kancelarię adwokacką. Żonaty, ma dwóch synów.

S p i s  t r e ś c i :
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cielom, którym powierzono stanowiska kierownicze zniżek 
w realizacji obowiązkowego tygodniowego wymiaru godzin 
dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych oraz określenia 
tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć nauczycieli 
niewymienionych art. 42 ust. 3 zatrudnionych w szkołach i placów-
kach, dla których organem prowadzącym jest Gmina Staszów – 19 
radnych było, za 1 radny wstrzymał się od głosu,

k) zarządzenia poboru opłaty skarbowej w drodze inkasa oraz 
wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości wynagrodzenia 
za inkaso. 

l) ustalenia zasad przyznawania diet i zwrotu kosztów podroży 
sołtysów i przewodniczących zarządów osiedli, 

ł) wyrażenia zgody na przystąpienie przez Gminę Staszów do projektu 
pod nazwą: „eIntegracja – drogą do przeciwdziałania wykluczenia 
cyfrowego w Województwie Świętokrzyskim” - realizowanego 
w ramach Programu Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka 
2007-2013, działanie 8.3 – Przeciwdziałanie wykluczeniu cyfro-
wemu – eInclusion.

Interpelacje złożyli radni: Tomasz otrębski, Dariusz Kubalski 
i tadeusz Madej.

Red.
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X SeSja Rady MIejSkIej w StaSzowIe

Radni jednogłośnie zatwierdzili sprawozdanie finansowe 
Miasta i Gminy Staszów za 2010 rok oraz udzielili abso-
lutorium dla Burmistrza z jego wykonania.

W swoim wystąpieniu burmistrz Romuald Garczewski omówił 
sprawozdanie, odnosząc się do głównych założeń budżetu za 2010 r.

Zobowiązania Miasta i Gminy Staszów, z tytułu zaciągniętych 
kredytów na koniec 2010 roku wyniosły 26 mln. zł, w tym 3,9 mln 
stanowią zobowiązania krótkoterminowe będące spłatami rat przy-
padającymi na rok 2011.

Deficyt budżetu, czyli różnica między wykonanymi dochodami 
i wydatkami budżetowymi za 2010 rok wyniósł 6.998.784,10 zł, przy 
planowanym deficycie w wysokości 11.664.768,00 zł. Przy czym 
skumulowany niedobór za lata poprzednie wyniósł 14 661 382,29 
zł. Łączny niedobór za rok 2010 i lata poprzednie zamknął się kwotą 
21.660.166,69 zł. Dług Miasta i Gminy na koniec roku budżetowego 

2010 wynosi 39,9% 
w stosunku do docho-
dów wykonanych.

Dochody budżetu 
zaplanowano w kwo-
cie 15.114.768,00  zł 
i wykonano w kwocie 
14.788.331,12 zł. Tak 
więc zostały zrea-
lizowane w 98,6%. 
D o c h o d y  w ł a s n e 

Gminy zrealizowano w 98,5%, stanowią one 44,3% dochodów ogółem 
wykonanych w 2010 roku. Zaległości z tytułu opłat i innych należności 
niepodatkowych stanowią kwotę 1.232.427,16 zł. Najwyższe występują 
w podatku od nieruchomości.

Plan wydatków wykonano w 92,8% w stosunku do wydatków 
planowanych. Realizacja wydatków planowanych wyniosła 82,5%. 
Na wynagrodzenia i pochodne wydatkowano 40,3% w strukturze 
wydatków ogółem. Wydatki zrealizowane w formie dotacji udzielonej 
z budżetu gminy stanowiły 2,9%.

Sprawozdanie finansowe zostało pozytywnie zaopiniowane przez 
Regionalną Izbę Obrachunkową w Kielcach oraz Komisję Rewizyjną. 

Przewodniczący Kazimierz Zapart, czyta opinię Komisji Rewi-
zyjnej nt. sprawozdania z realizacji budżetu za 2010 rok.
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Miłym akcentem sesji w dniu 27 czerwca 
było złożenie przez władze miejskie gratulacji dla 
laureatów konkursów przedmiotowych:

igora Kubalskiego – ucznia PSP Nr 3 w Staszo-
wie. Laureat konkursu humanistycznego oraz laureat 
konkursu matematyczno – przyrodniczego.

anity wyki – uczennicy Gimnazjum Nr 1 
w Staszowie. Laureat z biologii.

przemysława Jaworskiego – ucznia Gimna-
zjum Nr 1 w Staszowie. Laureat z matematyki.

Kamila Kosa – ucznia Gimnazjum Nr 2 
w Staszowie. Laureat z chemii.

Konrada Dołomisiewicza – ucznia Gimna-
zjum Nr 2 w Staszowie. Laureat z fizyki.

adrianny arendarskiej – uczennicy Gimna-
zjum Nr 2 w Staszowie. Laureat z historii.

Przewodniczący Rady Miejskiej Kryspin 
Bednarczyk złożył także podziękowania dla 
nauczycieli i szkół w których uczą się laureaci. 

Złożono również gratulacje za otrzymanie tytułu 
„Orzeł Agrobiznesu” dla Banku Spółdzielczego 
w Staszowie oraz „Super Orła Agrobiznesu” dla 
Gminnej Spółdzielni w Staszowie. Dyplom od 
władz miejskich w imieniu BS Staszów odebrała 
Renata Barańska – Kmiecik. Gratulacje od Rady 
Miejskiej w Staszowie otrzymał również burmistrz 
Staszowa Romuald Garczewski, który uzyskał 
zaszczytny tytuł „Promotora Agrobiznesu”.

Miasto i Gmina Staszów bierze udział w kon-
kursie „Zdrowa Gmina” w ramach którego m.in. 
zostały zorganizowane badania mammografii 
i cytologii, trwające w okresie od 4 do 21 lipca 
na terenie gminy Staszów. W sesji udział wzięła 
Jolanta Pawelec ze Świętokrzyskiego Centrum 
Onkologii, która zaapelowała do zebranych 
o jak najszersze i najmocniejsze włączenie się 
w działania profiolaktyczne.

Porządek obrad i sprawozdanie z ostatniej 
sesji zostały przyjęte jednogłośnie.

Rada Miejska podjęła uchwały w sprawie:
- zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 
2010 rok wraz ze sprawozdaniem z wykonania 
budżetu Miasta i Gminy Staszów za 2010 rok,
- udzielenia absolutorium Burmistrzowi Miasta 
i Gminy Staszów za 2010 rok – (jednogłośnie),
- wyrażenia zgody na użyczenie nieruchomości – 
(16 za, 1 wstrzymujący), Uchwała dotyczy zgody 
na użyczenie na rzecz Staszowskiego Ośrodka 
Integracji i Wspierania Przedsiębiorczości SIG na 
okres 8 lat nieruchomości o powierzchni 711 m. 
kw. przy ul. Parkowej. Umowa zostanie zawarta 
pod warunkiem uzyskania dofinansowania.
- zmiany Uchwały Nr LXXVI/667/10 Rady 
Miejskiej w Staszowie z dnia 22 września 2010 
roku w sprawie udzielenia przez Gminę Staszów 
pomocy finansowej Powiatowi Staszowskiemu,
- zmiany Uchwały nr IX/58/11 z dnia 16 maja 2011 
roku w sprawie udzielenia przez Gminę Staszów 
pomocy finansowej Powiatowi Staszowskiemu 
przy odbudowie dróg powiatowych w ramach 
usuwania skutków klęsk żywiołowych położo-
nych na terenie gminy Staszów 

Laureaci wraz z władzami Staszowa.

Wiceprzewodniczacy Rady Miejskiej Bonifacy Wojciechowski 
i Beata Gajek-Dyl, burmistrz Romuald Garczewski, przedstawiciel BS 
Staszów Renata Barańska-Kmiecik, przewodniczący Rady Miejskiej 
Kryspin Bednarczyk
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urząd Miasta i Gminy w Staszowie 
ul. Opatowska 31, 28-200 Staszów

teLeFoNY: 
 Sekretariat: (015) 864 83 05, (015) 864 20 14
fax: (015) 864 83 04, (015) 864 32 61, 
e-mail: biuro@staszow.pl

Godziny pracy urzędu: 
poniedziałek: 8:00 - 16:00, wtorek - piątek: 7:00 - 15:00 

Kasa urzędu czynna w godzinach: 
poniedziałek: 8:00 - 15:00, wtorek - piątek: 7:00 - 14:00 

- udzielenia przez Gminę Staszów pomocy finansowej Województwu 
Świętokrzyskiemu – (jednogłośnie). Uchwała dotyczy zamiaru 
wykonania wspólnie z Województwem Świętokrzyskim, Powiatem 
Staszowskim, Gminą Rytwiany i Gminą Połaniec projektu budowla-
nego dla zadania inwestycyjnego pn. „Likwidacja barier rozwojowych 
– most na Wiśle z rozbudową drogi wojewódzkiej Kielce - Staszów 
- Połaniec,

- dotacji przedmiotowej na 2011 rok dla Centrum Integracji Społecznej 
w Staszowie – (jednogłośnie),

- wprowadzenia zmian w budżecie Miasta i Gminy Staszów na 2011 
rok – (jednogłośnie),

- zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta i Gminy Staszów 
na lata 2011 – 2019 – (jednogłośnie),

- zmiany uchwały nr VIII/47/11 Rady Miejskiej w Staszowie z dnia 29 
marca 2011 r. w sprawie zarządzenia poboru należności pieniężnych 
pobieranych w formie łącznego zobowiązania pieniężnego , podatku 
od nieruchomości, podatku rolnego, podatku leśnego od osób fizycz-
nych w drodze inkasa, określenia inkasentów i ustalenia wysokości 
wynagrodzenia za inkaso – (jednogłośnie),

- zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2010 rok 
Miejsko–Gminnego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej w Staszowie – (jednogłośnie),

- zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2010 rok Sta-
szowskiego Ośrodka Kultury w Staszowie – (15 za, 2 wstrz.),

- zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego za 2010 rok Biblio-
teki Publicznej Miasta i Gminy w Staszowie – (jednogłośnie),

- wprowadzenia zmian do uchwały Nr LXXVI/669/10 Rady Miejskiej 
w Staszowie w sprawie utworzenia samorządowego zakładubudżeto-
wego pod nazwą Centrum Integracji Społecznej w Staszowie, 

- wymagań, jakie powinni spełniać przedsiębiorcy ubiegający się 
o uzyskanie zezwolenia na prowadzenie działalności w zakresie 
ochrony przed bezdomnymi zwierzętami, prowadzenia schronisk dla 
bezdomnych zwierząt a także grzebowisk i spalarni zwłok zwierzę-
cych i ich części na terenie gminy Staszów – (jednogłośnie),

- deklaracji bezwarunkowego przejęcia udziału w mieniu składają-
cym się z nieruchomości oraz infrastruktury technicznej służącym 
do zaopatrzenia w wodę mieszkańców Gmin Osiek, Połaniec 
i Staszów. 

Interpelacje na piśmie złożyli: radny Tomasz otrębski, radna 
Gabriela urbańska, radny Dariusz Kubalski. 

wszystkie uchwały podjęte na iX i X sesji są umieszczone 
na Biuletynie informacji publicznej.

Red.

odbywają się
w Urzędzie Miasta i Gminy w pokoju 121

Dyżury Rady Miejskiej

wiceprzewodniczący Rady Miejskiej

Bonifacy wojciechowski
wtorek: 12.00 – 15.00
piątek 11.00-14.00

wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej

Beata Gajek - Dyl

czwartek: 10.00-13.00

przewodniczący Rady Miejskiej

Kryspin Bednarczyk 
poniedziałek: 15.00–17.00, 
piątek: 15.00 – 16.00

Burmistrz Romuald Garczewski
oraz zastępcy 
Henryka Markowska i i Tomasz Fąfara
w indywidualnych sprawach przyjmują 
w poniedziałki każdego tygodnia.

BiuLeTYN iNFoRMacJi 
puBLiczNeJ uRzęDu 
MiaSTa i GMiNY

www.bipstaszow.wrota-swietokrzyskie.pl/

Jolanta Pawelec - Świętokrzyskie Centrum Onkologii
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w poniedziałek 27 czerwca marszałek adam 
Jarubas, Starosta Staszowski andrzej 
Kruzel, burmistrz Romuald Garczewski, 

ks. dziekan Henryk Kozakiewicz, z-cy burmistrza 
Henryka Markowska i Tomasz Fąfara, prezes pRD 
Staszów Krzysztof Kępa, Józef Kręcisz, oraz były 
burmistrz andrzej iskra dokonali przecięcia wstęgi 
na ul. Langiewicza w Staszowie.

Uroczystość była symbolicznym zakończeniem i oddaniem do użytku 
ciągu gruntownie wyremontowanych ulic 11 listopada i Langiewicza. W 
uroczystości uczestniczyli m.in. obecni i byli samorządowcy związani ze 
zrealizowaną inwestycją oraz przedstawiciele wykonawców.

Zadania pn.: „Przebudowa ulic 11 listopada i Langiewicza 
w Staszowie – I etap” oraz „Rewitalizacja Osiedla Północ w Staszo-
wie – Przebudowa ulicy Langiewicza” zrealizowane zostały przy 

współfinansowaniu środków z Unii Europejskiej z Eu-
ropejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach 
Działania 3.2 „Rozwój systemów lokalnej infrastruktury 
komunikacyjnej Osi 3. „Podniesienie jakości systemu 

komunikacyjnego regionu” RPO WŚ na lata 2007-2013.
Wartość całkowita projektu „Przebudowa ulic 11 listopada 

i Langiewicza w Staszowie – I etap” wyniosła 8 740 392,26 zł. 
Dofinansowanie z EFRR w ramach RPO 4 912 974,49 zł, co stanowi 
56,21% kwoty całkowitych wydatków kwalifikowanych projektu.
- Wkład własny Powiatu: 2 407 417,78 zł.
- Wkład własny Gminy Staszów: 1 420 000,00 zł.

Realizacja zadania „Przebudowa ulic 11 listopada i Langiewicza 
w Staszowie – I etap” wykonana była w okresie od kwietnia 2010 
do listopada 2010 roku i obejmowała przebudowę ulic 11 Listopada 
i Langiewicza o długości ok. 2,38 km i polegała m. in. na: przebu-
dowie skrzyżowania z wyniesioną tarczą, budowie ciągów pieszo-
rowerowych, przebudowie i budowie chodników, przebudowie 
zatok postojowych i istniejących zjazdów, przebudowie oświetlenia, 
słupów linii elektrycznej i linii telefonicznej, przebudowie kana-
lizacji i gazociągu. Zamontowano również wiaty przystankowe, 
kosze uliczne i ławki, a także przebudowano dwa parkingi jeden 
przy Szpitalu, drugi przy ulicy Langiewicza. Wykonawcą robót było 
- Przedsiębiorstwo Robót Drogowych Staszów Sp. z o.o. 

Wartość całkowita projektu „Rewitalizacja Osiedla Północ w Staszowie” 
wynosi 6 766 589,36 zł. Dofinansowanie z EFRR w ramach RPO 4 059 953,61 
zł, co stanowi 60% kwoty całkowitych wydatków kwalifikowanych projektu. 
 W ramach Rewitalizacji Osiedla Północ w Staszowie zrealizowano już 
następujące zadania:

„Przebudowa ulicy Langiewicza” za 2 708 070,22 zł Dofinan-
sowanie z EFRR w ramach RPO 1 624 842,13 zł, co stanowi 60% 
kwoty całkowitych wydatków kwalifikowanych zadania. Wkład 
własny powiatu: 1 083 228,09 zł.

„Termomodernizacja Przedszkola Nr 3” 313 892,62 zł. Dokumen-
tacje projektowo-kosztorysowe i promocja projektu 82 506,79 zł

W tym roku zostaną wykonane kolejne zadania projektu, obecnie 
trwa procedura przetargowa:
- „Zagospodarowanie parku A. Bienia w Staszowie” - planowana 

kwota 2 341 950,37 zł
- „Budowa parkingu wraz z zatoką i łącznikiem przy ul. Nowotki” 

- planowana kwota 715 883,40 zł.
- „Przebudowa parkingów i chodników” - planowana kwota 

604 285,96 zł.
Realizacja zadania „Rewitalizacja Osiedla Północ w Staszowie 

– Przebudowa ulicy Langiewicza” wykonana była od lipca 2010 
do maja 2011 roku i obejmowała przebudowę ulicy Langiewicza 
o długości ok. 0,627 km. Polegała m. in. na: przebudowie istniejących 
parkingów i ciągów pieszo-jezdnych, budowie nowych i przebudowie 
istniejących chodników, budowie pasa postojowego i ścieżki rowero-
wej, budowie kanalizacji deszczowej, budowie i przebudowie zjazdów 
na drogi boczne, przebudowie napowietrznej linii elektroenergetycz-
nej, wykonaniu nowej organizacji ruchu, zagospodarowaniu terenów 
zielonych i ustawieniu ławek i koszy ulicznych. Wykonawcą robót 
było: Przedsiębiorstwo Robót Drogowych Staszów Sp. z o.o. 

IK

zaKończoNo pRzeBuDowę 
uL. LaNGiewicza

Radny Rady Powiatu Andrzej Iskra, radni Rady Miejskiej Edward 
Anioł, Stanisław Polniak, Janusz Rybus, radny RP Janusz Bąk, Dyrek-
tor ZDP Rafał Suska, główny sprecjalista w ZDP Paweł Krakowiak
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w budynku ochotniczej Straży pożarnej w Staszowie (ul. 
parkowa 6) mieści się obecnie nowa lokalizacja punktu 
informacji Turystycznej prowadzonego przez Lokalną 

organizację Turystyczną „czym chata bogata”.
Tam również jest nowa siedziba stowarzyszenia. W wyniku pod-

pisania trzech niezależnych porozumień organizacja przeniosła swą 
siedzibę. Podstawową umową pozwalającą na prowadzenie Punktu 
Informacji Turystycznej jest porozumienie z Regionalną Organizacją 
Turystyczną. W mieście przy drogach wojewódzkich ustawione zostaną 
wkrótce drogowskazy ułatwiające turystom lokalizację. Punkt i biuro 
LOT funkcjonuje na podstawie umowy i obopólnych uzgodnień oraz na 
warunkach ustalonych z prezesem OSP w Staszowie Wiesławą Karaś 
wraz z zarządem oraz prezesem oddziału miejsko – gminnego Ochotni-
czych Straży Pożarnych  Kryspinem Bednarczykiem.

Punkt Informacji Turystycznej czynny jest od poniedziałku do 
piątku w godz. 8.00-16.00. Turyści mogą tu uzyskać informację 
o atrakcjach turystycznych i ważniejszych wydarzeniach kulturalnych 
w regionie, a także pobrać niezbędne materiały promocyjne. 

Ponadto LOT realizuje obecnie zadania w zakresie turystyki 
zlecone przez Gminę Staszów, a także trzy operacje dofinansowane 

przez Unię Europejską w ramach PROW na stworzenie marki pro-
duktu lokalnego, przeprowadzenie konkursu na najlepsze produkty 
oraz promocję Golejowa. O realizacji tych zadań więcej informacji 
już wkrótce. 

Dominik Rożek

iNFoRMacJa TuRYSTYczNa pRzeNieSioNa

dnia 2 lipca 2011 roku ze Staszowa wyruszyła 191 pielgrzymka 
do Sanktuarium Matki Bożej Bolesnej w Sulisławicach.

 W piątek 1 lipca odbyła się msza św. na cmentarzu cho-
lerycznym w Staszowie w intencji zmarłych w 1821 roku w czasie 
epidemii cholery mieszkańców Staszowa. Z kolei w sobotę 2 lipca po 
mszy św. w kościele św. Barłomieja wyruszyła piesza pielgrzymka do 
Sulisławic. Pielgrzymka liczyła 191 osób, opiekę duchową nad grupą 
pątników sprawował ks. Andrzej Łach. 

W niedzielę 3 lipca o godzinie 9.30 odbyła się uroczysta msza 
święta w Sanktuarium Matki Bożej Bolesnej w Sulisławicach. Mszy 
św. przewodniczyli ks. dziekan Henryk Kozakiewicz i ks. proboszcz 
Mariusz Mazur – kustosz sanktuarium. Uczestniczyli w niej nie tylko 
pątnicy, którzy pieszo przybyli do sanktuarium ale także mieszkańcy 
Staszowa, którzy jak co roku przybyli na „odpust staszowski”.  W  nie-
dzielny wieczór pątnicy przybyli do Sanktuarium Błogosławionego 
Jana Pawła II, gdzie zakończono pielgrzymowanie. 

EMD

ogłasza nabór 

w zamiejscowym ośrodku Dydaktycznym  

w Staszowie

 na kierunek

pedagogika - specjalizacja: Resocjalizacja i profilaktyka społeczna
Na studia stacjonarne (dzienne) i niestacjonarne (zaoczne)
Na rok akademicki 2011/2012
Wszelkie informacje udziela sekretariat ośrodka 
28-200 Staszów, ul. Szkolna 14 tel. 15 -864-28-20

uNiweRSYTeT HuMaNiSTYczNo - pRzYRoDNiczY iM. JaNa 
KocHaNowSKieGo w KieLcacH

w br. LoT pozyskał środki na promocję Golejowa. umieszczono 
tam 10 tablic informacyjnych, ponadto został wydany kilkuna-
stostronicowy folder. zadanie sfinansowane zostało ze środków 
europejskiego Funduszu Rolnego Rozwoju obszarów wiejskich 
oraz ze środków własnych



STaSzowSKa pieLGRzYMKa
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15 maja w Staszowie odbyły się diecezjalne 
uroczystości dziękczynienia za wynie-
sienie na ołtarze Jana pawła ii papieża 

polaka. Mszę świętą na staszowskim rynku kon-
celebrowali kapłani diecezji sandomierskiej pod 
przewodnictwem biskupa sandomierskiego ks. 
dra Krzysztofa Nitkiewicza oraz biskupa pomoc-
niczego edwarda Frankowskiego. 

Na niedzielne uroczystości do Staszowa przybyli 
posłowie na Sejm RP: Maria Zuba, Marek Kwitek, 
Krzysztof Lipiec i Jarosław Rusiecki. Władze 
wojewódzkie reprezentowali wicewojewoda świę-
tokrzyski Barbara Oczkowicz, członkowie Zarządu 
Województwa Piotr Żołądek i Kazimierz Kotowski 
oraz Małgorzata Muzoł - Świętokrzyski Kurator 
Oświaty. Uroczystości uświetniły: górnicza orkie-
stra KiZChS „Siarkopol”, młodzieżowa orkiestra 
Tadeusza Wrześniaka oraz Chór Nauczycielski. 
Licznie przybyły delegacje i poczty sztandarowe 
Ochotniczych Straży Pożarnych, szkół, zakładów 
pracy i instytucji, harcerze.

Biskupa Krzysztofa Nitkiewicza powitał bur-
mistrz Staszowa Romuald Garczewski wraz ze swoim 
zastępcą Henryką Markowską.

Słowo do wiernych wygłosił biskup Nitkiewicz, 
w którym mówił między innymi – „ […] Przy okazji 
beatyfikacji Jana Pawła II, przedstawiciele różnych 
środowisk od prawicy po liberałów, od tradycjonali-
stów po progresistów, od narodowców po zwolenni-
ków mega państwa europejskiego, odwoływali się do 
jego nauczania. Podobnie zresztą działo się jeszcze za życia Ojca 
świętego. Wielu mówiło i mówi dzisiaj: „Jan Paweł II zrobiłby w ten 
sposób” albo „On zasmuciłby się z tego powodu”, albo „On byłby 
z tego dumny”. Spuścizna, jaką pozostawił po sobie nowy błogo-
sławiony jest tak wielka, że nawet ludzie o odmiennych poglądach 
mogą w niej odnaleźć coś bliskiego sobie. Jednak utożsamianie 
Jana Pawła II z jakąś flagą, czy partyjnym logo, wykorzystywa-
nie jego wypowiedzi, aby coś ugrać albo w kogoś uderzyć, byłby 
poważnym nieporozumieniem, czy wręcz manipulacją. On sam 
utożsamiał się z Chrystusem - Dobrym Pasterzem. Z tego wynikał 
jego sposób życia, nauczanie, podejmowane inicjatywy. Ludzie 
wyczuwali spontanicznie, że kocha każdego i jest gotów poświęcić 

się dla niego bez względu na to, jaką wyznaje religię i do jakiego 
narodu przynależy. […] Błogosławiony Jan Paweł II, dobry pasterz, 
wzywa nas do tego, byśmy związali nasze życie z Chrystusem, 
ostrzega przed brakiem jedności w Kościele, Polsce i świecie. Woła 
o poszanowania ludzkiego życia, o obronę rodziny i pielęgnowanie 
wartości chrześcijańskich. Wsłuchajmy się w ten pełen pasterskiej 
troski głos […]” - mówił biskup Krzysztof Nitkiewicz.

Podczas nabożeństwa ogłoszono dekret biskupa sandomier-
skiego z dnia 11 maja br., w którym między innymi czytamy - „[…] 
Kościół pod wezwaniem Świętego Ducha w Staszowie, wybudowany 
w latach 1982-1996, konsekrowany przez Księdza Biskupa Wacława 
Świerzawskiego 3 października 1996 roku, został wybudowany 
jako wotum wdzięczności za cudowne ocalenie Jana Pawła II po 
zamachu na jego życie 13 maja 1981 roku. Od chwili powstania 
kościoła wierni gromadzili się w nim na modlitwie za Papieża, a po 
jego śmierci w intencji beatyfikacji. 

Mając na względzie szczególne związki wspomnianej świątyni 
z osobą Ojca Świętego Jana Pawła II, ogłoszonego błogosławionym 
1 maja 2011 roku, ustanawiam kościół pod wezwaniem Świętego 
Ducha w Staszowie, Diecezjalnym Sanktuarium Błogosławionego 
Jana Pawła II. 

Dniem szczególnej modlitwy we wspomnianym sanktuarium 
będzie każdego roku dzień 13 maja. 

Duchownym, zakonnikom i zakonnicom oraz wiernym świeckim, 
którzy będą nawiedzali z pobożnością staszowskie Sanktuarium 
Jana Pawła II, z serca błogosławię […]. 

Ksiądz prałat Henryk Kozakiewicz podziękował księdzu 
biskupowi za podniesienie staszowskiej świątyni do godności 

DiecezJaLNe uRoczYSTości DzięKczYNieNia 
za BŁoGoSŁawioNeGo oJca święTeGo

Biskupa sandomierskiego Krzysztofa Nitkiewicza powitali burmistrz Staszowa Romuald 
Garczewski i zastępca burmistrza Henryka Markowska



Chleb w darach składają z-ca burmistrza Staszowa Henryka  
Markowska, burmistrz Staszowa Romuald Garczewski  
i przewodniczący Rady Miejskiej Kryspin Bednarczyk
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Diecezjalnego Sanktuarium Błogosławionego Jana Pawła II. 
Podziękowania złożyli również starosta staszowski Andrzej Kruzel 
wraz z członkiem Zarządu Powiatu Stanisławą Błażejewską. W 
imieniu uczniów i nauczycieli szkół z terenu powiatu staszowskiego 
noszących imię Jana Pawła II podziękowania złożył Jan Ungeheuer 
– dyrektor Zespołu Szkół Ekonomicznych w Staszowie.

Na zakończenie nabożeństwa ks. bp Krzysztof Nitkiewicz 
wręczył nagrody trojgu laureatom konkursów - plastycznego 
i literackiego. Tematem konkursów był „Jan Paweł II - droga do 
świętości” (artykuł na str.19)

Po mszy św. w procesji wierni przeszli przed kościół Ducha 
Św., gdzie ksiądz biskup poświęcił pomnik Błogosławionego Jana 

Pawła II. Pomnik został ufundowany przez Tadeusza Wrześniaka. 
Biskup poświęcił również znajdującą się w Sanktuarium odnowioną 
kaplicę Papieża Polaka.

GN

Na zdjęciu od prawej: posłowie na sejm RP Maria Zuba i Krzysztof Lipiec, 
z-ca burmistrza Staszowa Henryka Markowska, z-ca dyr. Zespołu Szkół 
Ekonomicznych Małgorzata Garczewska, burmistrz Staszowa Romuald 
Garczewski, świętokrzyski kurator oświaty Małgorzata Muzoł, członek 
Zarządu Województwa Świętokrzyskiego Piotr Żołądek, wicewojewoda 
świętokrzyski Beata Oczkowicz, członek Zarządu Województwa Święto-

krzyskiego Kazimierz Kotowski, starosta staszowski Andrzej Kruzel

aMBaSaDoR w StaSzowIe

Nadav eshcar wiceambasador izraela w polsce odwiedził 
nasze miasto. podczas oficjalnego spotkania w staszow-
skim magistracie burmistrz Romuald Garczewski 

wręczył mu między innymi fotokopie jedenastu dokumentów, 
poświadczających jego staszowskie korzenie. Nadav eshcar 
jest wnukiem szewca azriela cymermana, który tu się urodził 
i mieszkał. podczas spotkania z burmistrzem opowiedział losy 
swojej rodziny. 

Ambasador odwiedził również starostę staszowskiego Andrzeja 
Kruzla oraz wziął udział w obradach rady powiatu. Ze szczególnym 
zainteresowaniem oglądał tablicę z nazwiskami pochodzących z 
naszej gminy „Sprawiedliwych Wśród Narodów Świata”. Tablica 
znajduje się przed głównym wejściem do budynku starostwa. 

Na cmentarzu żydowskim przy ul. Targowej był czas na chwilę 
zadumy i refleksji. Tu Dariusz Kubalski i Andrzej Wawrylak opo-
wiedzieli gościowi o staraniach staszowian w upamiętnianiu niegdyś 
żyjącej w naszym mieście społeczności żydowskiej. 

Ambasador Eshcar zapowiedział swoją kolejną wizytę na wrze-
sień tego roku, w związku z otwarciem Muzeum Czynu Niepodle-
głościowego w Koniemłotach.

Red., fot. GN
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w dniu 18 maja 2011 roku na stronie www.staszow.
pl odbył się czat mieszkańców z burmistrzem Sta-
szowa Romualdem Garczewskim. Rozmowa trwała 

ponad godzinę i uczestniczyło w niej jednocześnie ok. 20-30 
użytkowników internetu. 

Dziękujemy wszystkim za zainteresowanie, rzeczową i mery-
toryczną dyskusję. Poniżej prezentujemy wybrane wątki z czatu, 
pełny zapis znajduje się na stronie www.staszow.pl

[Romuald_Garczewski]: witam państwa
[~koksu]: Panie Burmistrzu kiedy zostanie dokończona ul. 

Polna? w tegorocznym budżecie jest kwota 100 tys. zł, posta-
ramy się wykorzystać całą kwotę na realizację działania. 

[ZeSt]: Witam. Czy zamierza Pan stworzyć koalicję całego 
powiatu w celu wyłonienia takiego kandydata do sejmu, który 
miałby szanse wygrać wybory? Nie tylko zamierzam, ale próbuję 
to robić, jest to dobry czas, pora, atmosfera, żeby mieć posła 
z ziemi staszowskiej. 

[~ja333]: Przebudowując ulicę Mickiewicza zaprojektowano 
nowe parkingi opuszczając fragment przy obecnych boiskach 
Orlik. Teraz, gdy powstały pojawił się problem braku miejsc 
parkingowych, które można było uzyskać budując zatokę taką 
samą, jak przy kościele. Czy ktoś w ogóle przewiduje takie roz-
wiązanie? Budowa parkingów jest tu niemożliwa ze względu na 
infrastrukturę umieszczoną pod powierzchnią ziemi, nie mniej 
jednak myślimy o budowie parkingu w sąsiedztwie boiska. 

[ZeSt]: Czy nie warto z zainteresowanymi instytucjami podjąć 
się budowy dla nich nowych siedzib? Policja, ZUS, prokuratura? 
Coraz wyraźniej widać degradację miast powiatowych, niektóre 
funkcje przejmują sąsiednie powiaty. warto, ale to nie gmina 
ma ponosić koszty budowy i rozbudowy siedzib. przebudowa 
budynku za urzędem Miasta przekazanego przez Gminę na 
potrzeby policji rozpocznie się wg planów na początku 2012 
roku.

[~NEQ]: Odnośnie tych boisk ORLIK, dlaczego dopuścili się 
państwo takiego zaniedbania, że gdy przyszła odwilż cale boisko 
i teren obok stało w wodzie. Karygodne było wybudowanie 
boiska bez odpowiedniego odwodnienia. przyczyny tego należy 
upatrywać w pośpiechu wynikającym ze zbliżającym się 
w tamtym roku wyborów. Dzisiaj nie czując się odpowiedzialny 
za ten stan rzeczy, mogę obiecać, że odwodnienie zostanie 
wykonane jeszcze w tym roku. 

[~NEQ]: To dlaczego stała na nim woda, a potem firmy remon-
towe się tym zajmowały, żeby zrobić pożądana odwodnienie? 
Firmy remontowe nie usuwały problemu, wykonywały tylko 
podłączenie energii elektrycznej, ponieważ inaczej budynek 
nie mógł być użytkowany. 

[~wert]: Kiedy Sukiennice w Rynku otrzymają nową elewa-
cję? Rewitalizacja całego Rynku jest najważniejszym zada-

niem, jakie należy wykonać w centrum miasta do roku 2015. 
chcemy przygotować koncepcje i projekty wykonawcze aby 
móc zrealizować to zadanie kiedy będą dostępne środki unijne 
z następnego okresu programowania. w obecnym okresie 
wszystkie środki zostały rozdysponowane i niestety Staszów, 
nie złożył żadnego wniosku na rewitalizację rynku. obecnie 
złożyliśmy wniosek do ministerstwa kultury na poprawę wize-
runku i remont samego Ratusza 

[~rękaw]: Witam. Proszę mi powiedzieć, czy będzie rozbudowa 
parku przy boiskach? Ponawiam pytanie o rozbudowę Orlika. 
Projekty podobno są? Nie ma żadnych projektów na zagospo-
darowanie tej części osiedli osiedla jest tylko koncepcja, a to 
jest zasadnicza różnica. 

[~rękaw]: Czym się różni projekt od koncepcji? Koncepcja to 
chyba dużo? Koncepcja, to taka wizja, która jeszcze nie pozwala 
na dokładne określenie, czy da się ją zrealizować ze względu 
na warunku techniczne. 

[~grzegorz]: Szanowny Panie Burmistrzu, mam pytanie odnoś-
nie naszych służb, a mianowicie Policji, czy będą mieli budynek 
za Urzędem Miasta, który mieli obiecany dostać? Czy nadal będą 
stacjonować na ulicy 11 Listopada obok kościoła św. Bartłomieja 
tak jak to jest nadal? Czy poprawi się coś w tym względzie, aby 
policja miała budynek o określonych standardach? Już częściowo 
pisałem, jest gotowa dokumentacja na przebudowę budynku 
na potrzeby policji, są już częściowo zagwarantowane środki 
z Regionalnego programu i wszystko wskazuje na to, że na 
początku przyszłego roku ruszy przebudowa. 

[~ROWERZYSTKA]: Jak to się stało, że ścieżka rowerowa przy 
Mickiewicza przypomina raczej tor przeszkód, a ilość pieszych na 
tym chodniku dodatkowo uniemożliwia jazdę. w danych warun-
kach musimy również umieć pogodzić interes rowerzystów 
i przechodniów i uważam, że przyjęte rozwiązanie przy ul. 
Mickiewicza pomimo, że nie wytycza z prawdziwego zdarzenia 
ścieżki rowerowej i tak ułatwia poruszanie się rowerzystów 
i znacznie poprawia bezpieczeństwo. 

[~ROWERZYSTKA]: O nie bardzo utrudnia, proponuję się 
przejechać o 15 - 17 albo w niedzielę, jak są msze święte. 

[~ja333]: Dlaczego budowane ścieżki rowerowe to istny tor 
przeszkód-nie trzeba być budowlańcem żeby widzieć nierówności, 
wystające lub zaniżone studzienki itp. Dlaczego osoby robiące 
odbiory dopuszczają taki stan rzeczy? Powszechnie wiadomo, że 
najlepsza jest nawierzchnia asfaltowa. Problemem są też łamiący 
przepisy kierowcy-czy nie można „poprosić” policji aby bardziej 
przykładała się do ich egzekwowania? prosimy o wskazanie 
miejsca. odnośnie technologii wykonania ścieżek, moim zda-
niem również najlepsze są asfaltowe, ale póki co w obecnych 
warunkach rzadko gdzie jeszcze stosowane w polsce. 

[jarekwitkowski]: Ilu pracowników zatrudnia Urząd Miasta 
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(podobno za dużo) i ilu można spodziewać się za 4 lata? w 2006 
roku było jak dobrze pamiętam 80 kilka osób, w listopadzie 
2010 było 140, obecnie pracowników jest ponad 100. co będzie 
w 2014 roku to zależy od ilości zadań, potrzeb i możliwości. 

[tkaf]: Narazie same pytania odnoszą się do zaniedbanych 
projektów przy realizacji przez Pana Poprzednika w osobie 
Andrzeja Iskry, co niestety poniesie za sobą wiele finansowych 
konsekwencji - Orlik, tereny za Domem Kultury, parking przy 
przedszkolu Nr 8. Jakie są pana plany na nowe inwestycję? 
zakończenie już rozpoczętych i planowanych, a także nowych, 
ale tylko takich, które są niezbędne i niekosztowne oraz 
takich, na które uda się pozyskać środki zewnętrzne. Rozpo-
czniemy w tym roku przebudowę infrastruktury komunalnej 
na ulicach osiedla ogrody i wykonamy nową nawierzchnie 
ulic. zrealizujemy też sporo zadań w ramach infrastruktury 
drogowej we współpracy z powiatem na terenie całej gminy 
kończąc ul. Langiewicza, drogę w zimnowodie, Smerdynie, 
drogę z Sielca przez Koniemłoty do Lenartowic, z Sielca przez 
ziemblice, Krzywołęcz, Grzybów do Koniemłót, odcinki dróg 
w wólce Żabnej, w Grzybowie na górze. Robimy wszystko, by 
zabezpieczyć możliwość składowania odpadów na terenach 
pocieszki, do czasu wybudowania nowoczesnego spełniającego 
standardy unijne zakładu Gospodarki odpadami Komunal-
nymi w Rzędowie. 

[~Aldona]: Dzień dobry. Czy burmistrz planuje przeprowadza-
nie konsultacji społecznych?. Podejmowane są, przeróżne decyzje 
mające wpływ na codzienne życie mieszkańców. Może warto 
konsultować część z nich ze społeczeństwem? Np. zagospodaro-
wanie parku im. Bienia? oczywiście konsultacje są potrzebne 
i poprzez spotkania z mieszkańcami wprowadzamy również 
konsultacje z organizacjami społecznymi z gminy takimi jak: 
Farma, pTTK czy innymi. Nigdy nie starałem się zamykać 
na potrzeby mieszkańców, lecz wszystko uzależnione jest od 
czasu, jaki można poświęcić na szerszy kontakt, jak również 
odpowiedni sposób dotarcia i komunikacji. 

[~staszowiak]: Witam Panie Burmistrzu, widać, że mieszkańcy 
zauważają wiele potrzeb, i to że jest Pan otwarty na propozycje 
rozwiązań niektórych zgłoszonych problemów. Życzyłbym sobie, 
by za tej kadencji UMiG bardziej otworzył się na mieszkańców. 
Czy ma Pan w tym temacie jakieś plany? uMiG będzie realizował 
wraz z fundacją Farmą program poprawy komunikacji urzędu 
z mieszkańcami, firmowany przez Fundację Batorego.

[~wert]: Czy jest nadzieja, że w Staszowie powstanie jakiś 
zakład pracy i powstaną nowe miejsca pracy? Bo jak dotąd to 
są tylko zwolnienia. Nadzieję trzeba mieć zawsze. Nie mamy 
wprost przełożenia i wpływu na tworzenie miejsc pracy, 
budowę zakładów, ale przygotowywany przez nas projekt 
utworzenia terenów inwestycyjnych na obszarze pon. 40 hekta-
rów, mam nadzieję przyczyni się do powstania wielu zakładów 
pracy, a co za tym idzie miejsc pracy.

[~stasz]: Urząd Marszałkowski otrzymał teraz dodatkowe 170 
mln zł z rezerwy wykonania w ramach RPO. Z tego co wiadomo 
pieniądze mają być wykorzystane m.in na tworzenie terenów 
inwestycjnych w woj. świętokrzyskim. Czy Staszów ma szansę sko-
rzystać z tych pieniędzy? Mam nadzieje, że nie tylko ma szanse, 
ale i skorzysta. Jesteśmy w trakcie przygotowywania wniosku 
do Rpo, a jednocześnie składamy wniosek do ministerstwa 
na pozyskanie środków na wykonanie studium i projektów 
na 40 hektarów. 

[~grzegorz]: Czy będzie coś robione w sprawie Drogi Staszów 

- Osiek. Czy Droga Staszów - Osiek doczeka się jakiegoś remontu 
? cały czas jest robiony lobbing na to, żeby droga była jak 
najszybciej wykonana na podstawie projektu, który jest już 
gotowy z pozwoleniem na budowę. Mam nadzieję, że w przy-
szłym roku kończąc drogę Staszów-chmielnik rozpocznie się 
realizacja tego odcinka.

[ jarekwitkowski]: Jak miasto przygotowuje się na krajowy zlot 
rowerzystów w sierpniu? Jesteśmy w stałej współpracy z pTTK 
i póki co, nie docierają do mnie uwagi czy problemy. 

[jarekwitkowski]: Kiedy gmina przedstawi założenia nowej 
polityki oświatowej? Sytuacja w oświacie nie jest łatwa? od lat 
było wiadomo, że jest niż demograficzny, a przez ostatnie 4 lata 
zamiast prowadzić rozsądną długofalową politykę oświatową 
zatrudniono dużą rzeszę nauczycieli, dla których nie ma teraz 
pracy tzn. nie ma godzin, w których mogliby uczyć. 

[~Pol]: Panie burmistrzu, czy powstanie w Staszowie straż 
miejska? uważam, że jest bardzo potrzebna, ale mamy 
naprawdę trudną sytuację finansową jako miasto, więc odkła-
damy decyzję na później. 

[~grzegorz]: Panie Burmistrzu mam pytanie odnośnie tego, 
co ma powstać na terenie po rozebranej byłej mleczarni bo, jak 
na razie jest tam pusty teren i nic więcej się nie dzieje? Czy to się 
zmieni? Teren jest własnością inwestora prywatnego i od niego 
zależy co tam będzie. póki co, prace są wstrzymane ze względu 
na wyburzenie zabytkowego budynku. prokuratora umorzyła 
śledztwo w sprawie wyburzenia budynku, zaskarżyliśmy decy-
zje uważając, że wyburzenie było ze szkodą dla miasta.

[ZeSt]: Czy podejmie Pan działania wspólnie ze starostą, 
wójtami, burmistrzami naszego powiatu w celu przywrócenia 
instytucji, firm, które zostały przeniesione bądź zlikwidowane: 
Sąd Pracy, Sanepid-laboratoria, BOK PGNiG? Jak by nie patrzeć 
to kilka miejsc pracy!? Działania podejmowaliśmy i będziemy 
podejmować w celu obrony przed likwidacją, jak również przy-
wracaniu tych instytucji, gdyż są one niezbędne do właściwego 
funkcjonowania miasta. czasem te działania są skuteczne, 
jak w wypadku sądu jako całości, czasem nieskuteczne, jak 
w wypadku wydziału pracy.

[~stasz]: Na jakim etapie jest budowa EZGOku w Rzędowie? 
Są zapewnione środki unijne w kwocie prawie 30 mln zł, ale 
niestety, aby je wykorzystać należy powtórzyć proces pozwo-
lenia na budowę. udało nam się przekonać wszystkich udzia-
łowców z 18 gmin do podjęcia stosownych uchwał i jeżeli nie 
będzie protestów mieszkańców, już dzisiaj jestem przekonany, 
że dojdzie do jej realizacji. zapewni ona na wiele lat miesz-
kańcom Staszowa, jak i gmin wchodzących w skład ezGoKu 
przystępne ceny pozbywania się odpadów. 

[~Pol]: Panie burmistrzu, jak wygląda sprawa wizualizacji Sta-
szowskiego Ośrodka Kultury zamówionej przez Pana poprzednika 
- czy gmina będzie płacić autorowi za nią, czy może jednak nie? 

[~coldrex]: Czy w związku z tym, że wizualizacje wykonano bez 
zlecenia odpowiedzialne za to osoby zostały (zostaną) pociągnięte 
do odpowiedzialności? Toczy się spór z wykonawcą wizualiza-
cji, która wykonana została bez zlecenia w sposób niezgodny 
z zasadami i przepisami. Mam nadzieję, że roszczenia nie będą 
obciążeniem dla gminy, a osoby za to odpowiedzialne będą 
musiały ponieść z tego tytułu konsekwencje. 

Dziękuję państwu za rozmowę. Do zobaczenia na czacie 
następnym razem.

[~gość]: Trzymamy kciuki za udaną kadencję :) Najlepszego.
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w poniedziałek 11 lipca kilkadziesiąt unikatowych 
oldtimerów biorących udział w świętokrzyskim raj-
dzie caaR (club antycznych automobili i Rajdów) 

odwiedziło Staszów i Kurozwęki. wśród wielu pięknych samo-
chodów znalazły się m.in. wspaniałe citroeny, mercedes, porsche, 
landrowery, fiaty, ople,  volkswageny, triumph, corvette, ale 
również polskie klasyki syrenka i warszawa.

– Nasze rajdy mają charakter międzynarodowy. Biorą w nim 
udział załogi z Czech, Niemiec, Holandii, i Danii. Bardzo nam wszyst-
kim podoba się świętokrzyskie. Byliśmy właśnie w Rytwianach, po 
postoju w Staszowie jedziemy do Kurozwęk. [..] Baliśmy się pogody, bo 
zapowiadane są burze, na szczęście na razie nas omijają. Dzisiejszy 

upał trochę dał we znaki niektórym samochodom, w czasie wolnej 
jazdy i w korkach mocno się grzeją, poza tym nie było poważniejszych 
awarii. Postój w Staszowie dobrze im zrobi, a my z przyjemnością 
oglądniemy miasto. – opowiada komandor i organizator Rajdu Mag-
dalena Bogacka.

Prezentacja aut na staszowskim Rynku trwała ponad 1,5h, od 
ok. 14.30 do 16.00. Mieszkańcy regionu, w tym czasie, mieli moż-
liwość oglądnięcia pięknych, zabytkowych pojazdów. Klubowicze 
zorganizowali konkurs dla publiczności na wybór „najpiękniejszego 
samochodu”. Na zakończenie wszystkie załogi pięknych oldtimerów 
otrzymały od burmistrza Staszowa albumy prezentujące gminę 
Staszów.

Organizatorami prezentacji zabytkowych aut i automobili w Sta-
szowie byli Burmistrz Miasta i Gminy Staszów oraz CAAR – Klub 
Antycznych Automobili i Rajdów. Imprezę wsparła irma F.H.U. 
„Skowron” Pokrycia Dachowe.

�4 drużyny pożarnicze z terenu naszej gminy rywalizowało w 
zawodach sprawnościowych w niedzielę 10 lipca. w tym roku 
w konkursowych zmaganiach, które odbywały się na stadionie 

w Staszowie, udział wzięły: 2 drużyny dziewczęce i 3 kobiece, 7 
drużyn chłopców oraz 12 drużyn ochotniczych Straży pożarnych. 
o tym, że płeć piękna nie ustępuje kroku swoim kolegom można było 
się przekonać podczas konkurencji, w których panie wielokrotnie 
triumfowały.

Sztafeta pożarnicza, czyli bieg z przeszkodami siedem razy 50 
metrów oraz ćwiczenia bojowe z wykorzystaniem pomp pożarniczych to 
konkurencje, w których zawodnicy musieli wykazać się przede wszystkim 
szybkością i siłą, ale także sprytem i umiejętnością współpracy w grupie 
– aby stanąć na podium, potrzebna była również odrobina szczęścia.

W kategorii Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych Dziewcząt zwyciężył 
reprezentantki ze Staszowa przed Koniemłotami różnicą 7 punktów.

Wśród drużyn kobiecych najlepsze okazały się panie z Woli Osowej, 
wygrywając z drużyną z Wiśniowej zaledwie jednym punktem. Trzecie 
miejsce wywalczyła ekipa z Czajkowa. 

W kategorii Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych Chłopców 
wygrał zespół z Wiśniowej, drugie miejsce zajęły Koniemłoty przed 

Krzczonowicami. 
Olbrzymie emocje towarzyszyły zmaganiom strażaków 

– „seniorów”. Drużyny z Woli Osowej oraz z Wiśniowej w 
ćwiczeniach bojowych zajęły pierwsze miejsca, uzyskując 
po 26 punktów. W dogrywce wygrała Wiśniowa przed Wolą 
Osową  różnicą zaledwie 0,6 sekundy. 

W tym roku  Puchar Ochotniczych Straży Pożarnych 
odbierali druhowie z OSP w  Wiśniowej. Trzecie miejsce w 
tej kategorii zajęła reprezentacja OSP Koniemłoty.

Wśród licznej publiczności zmaganiom strażaków 
kibicowali między innymi: poseł na sejm RP Mirosław 
Pawlak, starosta stasowski Andrzej Kruzel, przewodni-
czący Rady Miejskiej w Staszowie Kryspin Bednarczyk, 
burmistrz Staszowa Romuald Garczewski, wicestarosta 
Michał Skotnicki, komendant PSP w Staszowie bryg. 
Grzegorz Ciepiela

TuRNieJ STRaŻaKÓw 
ocHoTNiKÓw

RYNeK w STaSzowie opaNowaŁY 
auToMoBiLe
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Siły zbrojne rozpoczęły od 1 lipca 2010 roku nabór do 
nowo utworzonej formacji wojskowej - Narodowych Sił 
Rezerwowych. Narodowe Siły Rezerwowe będą utrzymy-

wane na potrzeby reagowania kryzysowego, jako wzmocnienie 
jednostek w sytuacjach kryzysowych - i w tym sensie nie staną 
się one oddzielną formacją; nie będą tworzone nowe jednostki 
organizacyjne ani związki taktyczne. ochotnicy będą przy-
dzielani do już istniejących jednostek. 

Kandydat do przyjęcia obowiązków w ramach NSR powinien 
spełniać ogólne wymagania dotyczące osób powoływanych do 
czynnej służby wojskowej: polskie obywatelstwo, odpowiedni 
wiek życia oraz zdolność fizyczną i psychiczną do pełnienia 
czynnej służby wojskowej. W tym roku do NSR przyjmowani 
będą żołnierze rezerwy, którzy pełnili wcześniej czynną służbę 
wojskową, a od początku 2011 roku o służbę w NSR będą mogły 
się ubiegać także osoby nie posiadające przeszkolenia wojskowego, 
które odbędą służbę przygotowawczą.

Podstawą powstania zobowiązania będzie kontrakt, podpisy-
wany z MON na okres od 2 do 6 lat, z możliwością jego przedłuże-
nia do lat 15. Odpowiednio wyszkoleni żołnierze rezerwy-ochotnicy 
otrzymają przydział kryzysowy, który będzie oznaczał zaliczenie 
ich do Narodowych Sił Rezerwowych i nałoży na nich obowiązek 
pełnienia określonej formy czynnej służby wojskowej lub dyspo-
zycję do jej pełnienia w razie zaistnienia takiej potrzeby. 

Ochotnik, który zgłosi się do NSR, będzie miał obowiązek 
uczestniczyć w organizowanych przez wojsko szkoleniach, do 
30 dni rocznie. W tym czasie wojsko wypłaci mu odpowiednie 
uposażenie finansowe, a także może zrekompensować straty jego 
pracodawcy. Po podpisaniu kontraktu będzie on nadal wykonywał 
swoją pracę, a do jednostki zostanie wezwany wtedy, gdy będzie 
potrzebny. 

Planuje się, że do Narodowych Sił Rezerwowych do końca 2011 
roku trafi do 20 000 rezerwistów - ochotników. Za nabór odpowia-
dać mają dowódcy poszczególnych jednostek, którym przydzielone 
zostaną na ten cel odpowiednie limity osobowe. 

Dla osób, które chciałyby zapoznać się z zasadami tworzenia 
i funkcjonowania Narodowych Sił Rezerwowych, oraz tych, 
którzy rozważają wstąpienie do nich, zamieszczamy pod adresem 
http://www.profesjonalizacja.wp.mil.pl/pl/58.html - Vademecum 
Narodowych Sił Zbrojnych, a także szczegółowy poradnik dla 
kandydatów do NSR. 

Ze względu na rozmieszczenie jednostek wojskowych w Polsce 
liczba oferowanych stanowisk NSR jest zróżnicowana na terenie 
kraju np.: w Szczecinie wynosi około1800 stanowisk, Zielonej 
Górze około 1100 stanowisk, Gdańsku około 1000 stanowisk, 
Olsztynie, Warszawie, ok.1000 stanowisk, najmniej oferuje admini-
stracja wojskowa w Kielcach i Białymstoku: około 30 stanowisk. 

Do dyspozycji jest szeroki wybór specjalności zawodowych - 
obejmuje około 3282 grupy stanowisk (m.in. kierowcy, mechanicy, 

kucharze, psycholodzy, lekarze). 
Służba przygotowawcza to nowy rodzaj służby wojskowej 

wprowadzony dla – mężczyzn i kobiet, które nigdy nie pełniły 
służby wojskowej, a chcą odbyć szkolenie wojskowe i zdobyć 
podstawowe umiejętności związana z profesją żołnierza.

Powołanie do służby przygotowawczej możliwe jest wyłącznie 
na podstawie dobrowolnego zgłoszenia się do tej służby.

Ochotnicy, w dniu rozpoczęcia służby przygotowawczej stają 
się żołnierzami w czynnej służbie wojskowej.

Służba przygotowawcza trwa:
- dla żołnierza kształcącego się na oficera do 6 miesięcy;
- dla żołnierza kształcącego się na podoficera do 5 miesięcy;
- dla żołnierza kształcącego się na szeregowego do 4 miesięcy.

Do służby przygotowawczej może być powołana osoba nieka-
rana za przestępstwo umyślne, posiadająca obywatelstwo polskie, 
orzeczoną zdolność do czynnej służby wojskowej (kat. zdrowia 
A), wiek co najmniej osiemnaście lat i wykształcenie co najmniej 
gimnazjalne w przypadku kształcenia na potrzeby korpusu szere-
gowych, średnie - w przypadku kształcenia na potrzeby korpusu 
podoficerów i wyższe - w przypadku kształcenia na potrzeby kor-
pusu oficerów. Nabór ochotników do tej służby dotyczy zarówno 
mężczyzn jak i kobiet.

W okresie szkolenia przysługuje bezpłatne zakwaterowa-
nie, wyżywienie, umundurowanie, a także opieka medyczna 
i stomatologiczna

Miesięczne uposażenie:
- dla żołnierza kształcącego się na oficera wynosi 60% najniższego 

uposażenia żołnierza zawodowego tj. 1500 złotych brutto,
- dla żołnierza kształcącego się na podoficera wynosi 40% naj-

niższego uposażenia żołnierza zawodowego tj. 1000 złotych 
brutto,

- dla żołnierza kształcącego się na szeregowego wynosi w wyso-
kości 30% najniższego uposażenia żołnierza zawodowego tj. 
750 złotych brutto.

Po otrzymaniu karty powołania do jej pełnienia: ustawowa 
ochrona stosunku pracy. Okres pełnienia służby przygotowaw-
czej wlicza się pracownikowi do okresu zatrudnienia w zakresie 
wszystkich uprawnień wynikających ze stosunku pracy.

W trakcie służby przygotowawczej i po jej zakończeniu istnieje 
możliwość złożenia wniosku o zawarcie kontraktu na wykonywanie 
obowiązków w ramach Narodowych Sił Rezerwowych.

W 2010 roku uruchomiono już trzy tury służby przygotowaw-
czej dla potrzeb korpusu szeregowych – 4 i 25 października oraz 6 
grudnia. W 2011 roku uruchomiono już jedną turę służby przygo-
towawczej dla potrzeb korpusu szeregowych – 7 marca. Planowane 
jest jeszcze uruchomienie dwóch tur służby przygotowawczej dla 
potrzeb korpusu szeregowych: 29 czerwca i 1 grudnia. 

Tych ,  k tór z y  posz u k ują  odpow ied z i  na  kon k re t ne 
pytania, zapraszamy do Wojskowej Komendy Uzupełnień 
w Sandomierzu.

wojskowa Komenda uzupełnień w Sandomierzu
27-600 Sandomierz, ul. Puławiaków 12
tel. (15) 8323404, fax (15) 8334580
MON  514 794; 514795; fax 514793
Adres e-mail: sow6c_001@sow.mil.pl
Adres strony internetowej: www.sandomierz.wku.wp.mil.pl

NaRodowe 
SiŁY 
RezeRwowe 
zapRaSzaJą 
ocHoTNiKÓw
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podsumowano kolejne edycje Festiwalu Kultury Szkół oraz przed-
szkoliady realizowane przez Staszowski ośrodek Kultury. 

W spotkaniu podsumowującym, które odbyło się 14 czerwca 
uczestniczył wicemarszałek Województwa Świętokrzyskiego Kazimierz 
Kotowski oraz Burmistrz Miasta i Gminy Staszów Romuald Garczewski. 
Goście podkreślili znaczenie edukacji kulturalnej w młodszym wieku oraz 
zwrócili uwagę na specyfikę, szczególny charakter i skuteczność tychże 
zadań W spotkaniu uczestniczyli dyrektorzy szkół i przedszkoli, nauczyciele, 
dzieci, młodzież oraz ich rodzice. Wysłuchano koncertu w wykonaniu war-
szawskiego duetu akordeonowego: „Tańczą palce po guzikach…”

Te dwa przedsięwzięcia w dużym stopniu aktywizują dzieci i młodzież 
do uczestnictwa w kulturze i do jej tworzenia. To najlepszy wiek na edukację 
i wychowanie oraz kształcenie artystyczne. Wtedy dziecko może odkryć 
swe zainteresowania, swój talent, który może wykorzystywać przez całe 
życie. Skuteczność tych zadań zależy od zaangażowania dzieci, młodzieży, 
uczniów oraz rodziców. Warto zaryzykować nawet stwierdzenie, że Festiwal 
Kultury Szkół oraz Przedszkoliada to festiwale dzieci i młodzieży, bowiem 
wszystkie programy artystyczne tworzone są właśnie prze nich. Staszowski 
Ośrodek Kultury stwarza warunki do ich realizacji. 

Patronat honorowy nad przeglądami objęli: Starosta Staszowski 
– Andrzej Kruzel oraz Burmistrz Miasta i Gminy Staszów – Romuald 
Garczewski. 

Festiwal Kultury Szkół organizowany jest już po raz 17. W bieżącym 

rok odbyło się 7 koncertów, podczas których wystąpiło ok. 600 uczniów 
z placówek oświatowych powiatu staszowskiego: 18 szkół podstawowych, 
9 gimnazjalnych i 5 średnich. 

Prezentacje artystyczne w ramach Przedszkoliady odbywały 
się  w  połowie maja. Program artystyczny wystawiony podczas 4 koncertów 
przygotowało ok. 500 dzieci z 19 placówek. 

Jak co roku, w ramach przeglądów prezentowano prace plastyczne, 
które wystawiano w sali klubowej.

W bieżącym roku Festiwal Kultury Szkół wzbogacony został o konkurs 
plastyczny na plakat pt. „Rok 2011 – Rokiem Czesława Miłosza”. Na konkurs 
wpłynęły 62 prace. 

Oto laureaci: kat. I – uczniowie kl. I-III szkół podstawowych: 1. miejsce 
– Patrycja Sałata – PSP Czajków, wyróżnienia: Kacper Oleksa – PSP Strze-
gom, Kamil Kućma – PSP Niedźwiedź, Dominik Strzyż – PSP Czajków; 
kat II – uczniowie kl. IV-VI: 1. miejsce – Lidia Kaczmarczyk, Angelika Żyła 
– PSP Osala, Izabela Gwoździk, Monika Pierzchała – PSP nr 1 w Staszowie, 
wyróżnienia: Dominika Piotrowska, Aneta Woś, Michał Bączek – PSP 
w Połańcu; kategoria III – uczniowie szkół gimnazjalnych: wyróżnienia 
– Michał Szpakowski, Katarzyna Żyła, Anna Rokoszak – Gimnazjum 
w Połańcu; kategoria IV – uczniowie szkół średnich – 1. miejsce – Mag-
dalena Gwoździk – LO Staszów, wyróżnienia: Sylwia Malanowicz, Kinga 
Gałecka – ZSE Staszów.

Dominik Rożek

FeSTiwaL JuŻ po Raz 17.

komórka na misje” to hasło akcji ogłoszonej przez misjona-
rzy w pieniężnie, do której włączyli się uczniowie będący 
członkami Kół Misyjnych w publicznej Szkole podstawowej 

nr 2 w Staszowie. Głównym motorem ich działań były słowa, które 
często powtarzał śp. ojciec Marian Żelazek, misjonarz, pracujący 
przez 56 lat w indiach wśród trędowatych, iż: „Nie jest trudno być 
dobrym, wystarczy tylko chcieć”. zebrane telefony trafiły do Referatu 
Misyjnego w pieniężnie. 

Warto zaznaczyć, iż jedną z form pomocy misjonarzom jest zaan-
gażowanie się w różnego rodzaju akcje charytatywne. Od kilku już lat 
czynią to z wielkim zapałem uczniowie wraz z nauczycielami zrzeszeni 
w Kołach Misyjnych przy staszowskiej „Dwójce”. „Komórka na misje”, 
„każdy znaczek wspiera misje”, kartki świąteczne, własnoręcznie malo-
wane witraże czy inne prace plastyczne na rzecz polskich misjonarzy to 
tylko niektóre z akcji dotychczas już przeprowadzonych przez uczniów.

Papież Benedykt XVI w orędziu na Światowy Dzień Misyjny 
w 2010 r. napisał: „(…) chrześcijanie muszą zdobyć umiejętność dawania 
znaków nadziei i stawania się braćmi wszystkich (…). Zachęcam … do 
modlitwy i wspierania – pomimo trudności ekonomicznych – braterską 

i konkretną pomocą młodych kościołów”.
Z pewnością uczniowie z Publicznej Szkoły Podstawowej nr 2 w Sta-

szowie i ich nauczyciele włączając się w miarę możliwości do różnego 
rodzaju akcji na rzecz misji odpowiadają na apel Ojca Świętego stając się 
w ten sposób znakiem obecności Boga i Jego miłości w świecie.

Agata Bazak

aKcJa KoMÓRKa Na MiSJe
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powódź, pożar, dniem czy nocą – straż przychodzi ci z pomocą - pod 
takim hasłem odbywa się świętokrzyska eliminacja Xiii edycji 
ogólnopolskiego Konkursu plastycznego dla dzieci i młodzieży.

Organizatorami konkursu są Komendant Główny Państwowej Straży 
Pożarnej oraz Wojewoda Świętokrzyski.

Głównym celem konkursu jest uświadomienie dzieciom i młodzieży 
różnorodności działań zawodu strażaka podczas pełnienia służby. 

Konkurs promuje i poszerza wiedzę na temat działalności służb 
ratowniczych, szczególnie straży pożarnej, uczestniczących w usuwaniu 
skutków wypadków, pożarów, nieszczęśliwych zdarzeń oraz klęsk żywio-
łowych. Popularyzuje zasady bezpiecznego zachowania w przypadku 
występowania rożnego rodzaju zagrożeń. 

Celem edukacyjnym konkursu jest zapoznanie uczestników z przyczy-
nami występowania niebezpiecznych zdarzeń oraz wyrobienie możliwie 
skutecznych umiejętności zachowania podczas ich wystąpienia. Poprzez 
konkurs można pokazać, jak unikać zagrożeń mających wpływ na bez-
pieczeństwo zarówno nas samych, jak i całego społeczeństwa oraz pomóc 
wykształcić zdolność radzenia sobie z nimi. Akcja tego typu daje możliwość 
rozwoju wyobraźni, podobnie jak akcje edukacyjne czy kampanie społeczne, 
gdzie promuje się m.in. zasady bezpiecznego zachowania. 

Konkurs skierowany jest do dzieci i młodzieży w wieku od 6 do 16 lat 
w następujących kategoriach wiekowych: 6-8 lat, 9-12 lat, 13-16 lat oraz 
uczniowie niepełnosprawni (wychowankowie świetlic terapeutycznych, 
ośrodków terapii zajęciowej, szkół specjalnych). Rywalizacja przebiega 
w kilku etapach: eliminacje gminne, powiatowe, wojewódzkie oraz 
centralne. Na każdym szczeblu eliminacji prace konkursowe wybiera 
specjalnie powołane jury. 

25 marca 2011 roku gminna komisja oceniła prace oraz ich wyniki 
w eliminacjach w poszczególnych kategoriach wiekowych. W składzie komi-
sji byli: Henryka Markowska – przewodnicząca, Teresa Modras – sekretarz, 
Jolanta Macias – członek, Małgorzata Polańska – Paliś – plastyk. 

Ogółem na Ogólnopolski Konkurs Plastyczny na szczeblu Gminno 
– Szkolnym wpłynęło 93 prace, w tym 73 ze szkół podstawowych, 

15 z gimnazjum i 5 ze szkół specjalnych, świetlic terapeutycznych 
i ośrodków terapii zajęciowej.

Uroczyste wręczenie nagród na szczeblu gminnym odbyło się 
w piątek 27 maja 2011 r. w Urzędzie Miasta i Gminy w Staszowie.

W pierwszej grupie wyniki przedstawią się następująco: 1. miejsce 
Jakub Bochenek z ZS - PSP w Czajkowie, 2 miejsce Kinga Kopeć 
z ZPO w Wiązownicy Dużej, 3 miejsce Natalia Bilska z ZS – PSP Nr 
2 w Staszowie. 

Z kolei w drugiej grupie 1. miejsce zajęła Klaudia Belusiak z ZPO- 
PSP w Nr 1 w Staszowie, 2. miejsce zajął Dawid Bernyś z ZPO w Wiś-
niowej, na 3. uplasowała się Patrycja Piechocińska z ZPO w Mostkach. 

W trzeciej grupie pierwsze miejsce zajęła Klaudia Amanowicz z ZPO 
– GN Nr 1 w Staszowie, na 2 uplasowała się Jadwiga Derdaś z ZS- PG 
Nr 2 w Staszowie, a na 3 Aleksandra Szajnakowska z ZPO - PG Nr 1 
w Staszowie.

Natomiast w grupie czwartej pierwsze miejsce zajął Tomasz 
Smolarek, drugie Michał Słomiński, a trzecie Damian Imos, wszyscy 
laureaci tej grupy prace złożyli z Ośrodka Rehabilitacyjno – Edukacyjno 
– Wychowawczego w Staszowie. 

W tym roku wręczone zostało także wyróżnienie, które odebrał 
Michał Szymczak z ZS PSP Nr 2 w Staszowie.

Burmistrz Staszowa Romuald Garczewski wraz z z-cą burmistrza 
Henryką Markowską pogratulowali zwycięzcom konkursu, oraz podzię-
kowali wszystkim za pięknie wykonane prace, a także życzyli wielu 
dalszych sukcesów w rozwijaniu swoich plastycznych umiejętności.

EMD

powÓDź, poŻaR, 
DNieM czY Nocą – 
STRaŻ pRzYcHoDzi ci 
z poMocą

w niedzielę, 22 maja druhowie z ochotniczych Straży pożarnych 
z terenu miasta i gminy Staszów wybierali zarząd – kadencja 
trwa pięć lat. 

Na terenie gminy Staszów działa piętnaście jednostek strażaków ochotni-
ków, w tym pięć ujętych jest w Krajowym Systemie Ratowniczo – Gaśniczym. 
Prawie w każdej jednostce znajduje się drużyna młodzieżowa. Do straży 
zaciągają się również panie. Na terenie gminy są trzy formacje kobiece. 

Jak mówił w podsumowaniu kadencji prezes Kryspin Bednarczyk 
– w minionej pięciolatce nakłady finansowe z budżetu gminy na działalność 
OSP wyniosły ponad 3,5 mln zł. Na tą kwotę złożyły się między innymi 
wydatki poniesione na wybudowanie nowych strażnic w Krzczonowicach 
i Smerdynie, pięć lekkich samochodów pożarniczych oraz jeden średni. 
Jednostki z Niemścic, Łukawicy i Smerdyny otrzymały sztandary.

Uczestnicy zebrania jednogłośnie udzielili absolutorium za minioną 
kadencję. W trakcie wyborów do Prezydium Zarządu nie było niespodzianek. 
Ponownie zostali wybrani:– na prezesa Kryspin Bednarczyk oraz na wice-
prezesów: Kazimierz Głodek i Roman Myśliwiec. Na komendanta wybrano 
Grzegorza Kwietniewskiego, Marek Chojna został skarbnikiem, sekretarzem 

Jarosław Sierant, a członkiem prezydium Krzysztof Wójcicki. 
Podczas zebrania wybrano również delegatów na Zjazd Oddziału Powia-

towego – delegatami zostali: Andrzej Kruzel, Romuald Garczewski (Prezes 
Zarządu Oddziału Powiatowego Związku OSP RP), Kryspin Bednarczyk, 
Wiesław Woszczyna, Kazimierz Głodek, Grzegorz Kwietniewski, Roman 
Myśliwiec oraz Jarosław Sierant.

Red.

STRaŻacKie wYBoRY
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t rwa kampania pn. „wiśniowa – wieś z sercem” 
promująca miejscowość, w której spoczywa serce 
ks. Hugona Kołłątaja.

20 maja w Wojewódzkim Domu Kultu r y w Kielcach 
zakończono świętokrzyskie obchody 220. rocznicy uchwalenia 
Konstytucji 3 Maja. W uroczystości wziął udział Marszałek 

Sejmu Grzegorz Schetyna, pod którego patronatem odbywały 
się te uroczystości. Inauguracja obchodów miała miejsce 
w marcu w Wiśniowej. 

Podczas uroczystości w kieleckim WDK-u Marszałek 
Sejmu w podziękowaniu dla miasta i  gminy Staszów za 
włączenie się w organizację obchodów, wręczył dzieciom ze 
szkoły w Wiśniowej reprint Konstytucji 3 Maja, który będzie 
eksponowany w Izbie Pamięci Hugona Kołłątaja w tutejszej 
szkole. 

Marszałek Sejmu otrzymał album pt. „Wiśniowa – wieś 
z sercem”. Książka została wydana przez Urząd Miasta 
i  Gminy w Staszowie, między innymi z okazji rocznicy 
uchwalenia Konstytucji 3 Maja. Powstanie wydawnictwa 
zostało dofinansowane ze środków programu LEADER PROW 
na lata 2007-2013, w ramach działania „Wdrażanie lokal-
nych strategii rozwoju”. Urząd przygotował również stoisko 
z wydawnictwami promującymi Staszów i okolice. Nowa 
publikacja cieszyła się dużym zainteresowaniem obecnych 
i zebrała wiele pochlebnych recenzji.

Wieczór uświetnił występ Katarzyny Skrzyneckiej, która 
zaśpiewała piosenki z najnowszej – wydanej w tym roku 
- płyty.

Red.

pRoMocJa wiśNioweJ w KieLcacH

Marszałek Sejmu Grzegorz Schetyna przekazuje reprint Konstytucji 3 Maja dla szkoły 
 w Wiśniowej. Podarunek odbierają uczniowie szkoły w Wiśniowej i kustosz Izby 
Pamięci Hugona Kołłątaja Bożena Żak - Fudalewska



Marszałek Sejmu Grzegorz Schetyna otrzymał album pt. „Wiśniowa 
- wieś z sercem”



Stoisko z wydawnictwami promującymi miasto i gminę 
Staszów
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w czwartkowe popołudnie 9 czerwca 2011 r. w sali 
kameralnej Staszowskiego ośrodka Kultury odbyło 
się spotkanie pod tytułem „Jak rozmawiać i współ-

pracować”. 
Barbara Zamożniewicz – Prezes Fundacji Aktywizacji i Rozwoju 

Młodzieży powitała wszystkich uczestników spotkania oraz przed-
stawiła organizatorów. 

Wśród licznie przybyłych gości znaleźli się przedstawiciele 
władzy samorządowej, radni, przewodniczący zarządów osiedli, 
sołtysi, przedstawiciele grupowań politycznych oraz mieszkańcy. 

Na początku wystąpienia Barbara Zamożniewicz przedstawiła 
prezentację na temat konkursu „Super Samorząd 2011”, w ramach 
którego odbywało się spotkanie. Konkurs ten ogłoszony został 
w ramach prowadzonej przez Fundację Batorego i Stowarzyszenie 
„Szkoła Liderów” akcji Masz Głos Masz Wybór. 

Każda koalicja partnerów, która zgłosiła się do uczestnictwa 
w konkursie musi wykonać cztery zadania: 1. „Jak rozmawiać 
i współpracować?, 2. „Przestrzeń publiczna – wspólna sprawa”, 3. 
„Otwarta gmina”, 4 „Co się będzie działo w naszej gminie”.

Koalicjantami lokalnymi są : Fundacja Aktywizacji i Rozwoju 

Młodzieży, Urząd Miasta i Gminy Staszów, Staszowski Ośrodek 
Kultury, Staszowskie Towarzystwo Kulturalne, Związek Miejsko-
Gminny OSP, Regionalne Forum Samorządowe, Staszowski Portal 
Społeczno-Gospodarczy www.staszow.com.

Projekt Efektywnego Modelu Komunikacji w Gminie Staszów 
przedstawił zastępca burmistrza Staszowa Tomasz Fąfara. 

W zasadniczej części spotkania odbyła się moderowana dysku-
sja. Zaproszeni goście odnosili się do przedstawionych propozycji. 

Wśród licznych sugestii z sali najczęściej padały 
propozycje wyznaczenia miejsc i terminów na spot-
kania mieszkańców, zarówno w mieście i jak wsi, 
czy też umieszczenie ankiety internetowej na stronie 
urzędu, retransmisje on-line sesji oraz konsultacje 
z organizacjami pozarządowymi. 

Podsumowania rekomendacji mieszkańców 
i samorządowców dokonała Barbara Zamożniewicz, 
która podkreśliła iż pomysły, jakie padły podczas 
dyskusji będą pomocne w opracowaniu dokumentu pt. 
„Zasady komunikacji i współpracy”. Na koniec spot-
kania jeszcze raz zachęciła wszystkich do tego, aby 
włączyli się w akcję i aby własne pomysły zgłaszali 
zarówno do Fundacji Farma jak i do urzędu.

EMD

Fundacja Farma w partnerstwie z Gminą Staszów przystą-
piły do konkursu Super Samorząd, ogłoszonego w ramach 
akcji Masz Głos Masz wybór. Honorowy patronat nad 

konkursem sprawuje prezydent Rzeczypospolitej polskiej Bro-
nisław Komorowski.

W konkursie Super Samorząd 2011 mogą uczestniczyć – organiza-
cje pozarządowe, szkoły, biblioteki, domy kultury, parafie oraz media 
– w partnerstwie z władzami samorządowym. Udział w konkursie 
jest bezpłatny.

Głównym celem i założeniem konkursu jest budowanie dialogu 
mieszkańców z ich przedstawicielami w samorządzie lokalnym, inte-
gracja lokalnych wspólnot wokół rozwiązywania problemów gminy, 
a także skuteczniejszy przepływ informacji na poziomie lokalnym.

Każdy zgłoszony kandydat do tytułu Super Samorząd musi wykonać 
cztery zadania, które obejmują swym zakresem zagadnienia dotyczące:

„Jak rozmawiać i współpracować?” - opracowanie i wdrożenie lokal-
nie obowiązującego dokumentu „Zasady komunikacji i współpracy”.

„Przestrzeń publiczna – wspólna sprawa” - opracowanie założeń 

prowadzenia konsultacji społecznych ze szczególnym uwzględnie-
niem działania dotyczących przestrzeni publicznej”.

„Otwarta gmina” - wprowadzenie zwyczaju spotkań mieszkań-
ców z radnymi w miejscach powszechnie uczęszczanych. Organizacja 
dyskusji z udziałem komisji rady gminy.

„Co się będzie działo w naszej gminie” - organizacja spotkania 
z udziałem wójta/burmistrza/prezydenta i prezentacja planu działania 
władz oraz budżetu gminy na rok 2012.

Konferencja inaugurująca odbyła się 20 maja 2011 roku w War-
szawie. Organizatorami Konkursu są Fundacja im. Stefana Batorego 
oraz Stowarzyszenie Szkoła Liderów.

Rozstrzygnięcie konkursu dokona Komisja Konkursowa, która 
powołana będzie przez organizatorów. W trakcie wyboru laureata 
będzie brana pod uwagę zarówno pomysłowość jak i inwencja, czy 
też skuteczność działań.

Uroczyste ogłoszenie wyników odbędzie się podczas gali podsu-
mowującej, która odbędzie się do 29 lutego 2012 roku.

EMD

SupeR SaMoRząD

„JaK RozMawiać  
i wSpÓŁpRacować” 
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dyrekcja, grono nauczycielskie, społeczność uczniowska, 
pracownicy obsługi i administracji zespołu placówek 
oświatowych nr 1 im. T. Kościuszki w Staszowie 

z entuzjazmem i radością, przystąpili do realizacji pięknego 
projektu edukacyjnego świętokrzyskiego Kuratora oświaty ,, 
Żywe pomniki beatyfikacji Jana pawła ii”.

Celem przedsięwzięcia było ,, (...) upamiętnienie beatyfikacji, 
ale także przypomnienie i przybliżenie młodemu pokoleniu Polaków 
sylwetki naszego Wielkiego Rodaka – Jana Pawła II”.

Duchowe przygotowania naszej szkoły do uroczystości rozpo-
częły się wcześniej. Uczniowie wszystkich klas wykonali gazetki 
okolicznościowe przedstawiające kronikę życia i pontyfikatu 
Błogosławionego Jana Pawła II. Na korytarzach szkoły katecheci 
zorganizowali piękne wystawy pt.: ,,Błogosławiony Jan Paweł II”, 
,,Ku chwale ołtarzy”, ,,Karola Wojtyły droga do świętości”.

Nauczyciele języka polskiego, historii, sztuki, katechezy i wy-
chowawcy przeprowadzili lekcje o życiu, działalności, twórczości 
i znaczeniu Pontyfikatu Naszego Papieża dla współczesnego świata. 
Uczniowie obejrzeli filmy dokumentalne:,, Pielgrzym miłości”,, 
Santo Subito”, ,, Lolek” oraz biograficzne ,, Karol. Papież, który 
pozostał człowiekiem” oraz ,,Karol. Człowiek, który został Papie-
żem.” Również analizowali i interpretowali poezje Karola Wojtyły, 
,,Tryptyk rzymski”, powieści i encykliki.

Dnia 27 kwietnia o godz. 11.00 cała społeczność szkolna wysłu-
chała wzruszającej audycji pt. ,, Blask świętości” przygotowanej 
przez katechetę - panią Annę Mazur.

Tuż przed godziną 12.00 dyrekcja, nauczyciele, uczniowie, 
przedszkolaki ZPO Nr 1 zgromadzili się na placu szkolnym, aby 
uczestniczyć w niezwykłym wydarzeniu:- uroczystym posadzeniu ,, 
Jodły Papieskiej”, żywego pomnika upamiętniającego beatyfikację 
Papieża Jana Pawła II.

Panował uroczysty, podniosły nastrój. Wszyscy uczniowie 
ubrani w biało-czarne stroje, każdy trzymał w ręku symbol Papie-
ski- chorągiewkę, kokardę żółtą, białą lub niebieską.

W górze powiewały transparenty z myślami - drogowskazami 
Ojca Świętego: ,, Nie lękajcie się …”, ,, Szukałem Was…”.

Pani Jolanta Polit zaprojektowała scenografię miejsca uroczy-
stości. Na żółto - białym tle napis: ,,Błogosławiony Ojcze Święty” 

wokół czerwone róże, tuż obok portret 
Jana Pawła II i wcześniej zamontowana 
granitowa tablica upamiętniająca to 
wydarzenie. Wokół biało – czerwone, 
żółto – białe f lagi i dużo kwiatów 
w kolorach Papieskich.

Punktualnie o godzinie 12.00 pani 
Dyrektor Małgorzata Kazimierska roz-
poczęła szkolną uroczystość słowami 
wiersza ,, Do Jana Pawła II ”: 

,, Umiłowany Ojcze Święty,
Świeć nam przykładem swego 

męstwa, Bądź wzorem pracy i modli-
twy,

Sensem cierpienia, korona zwycię-
stwa ( … )”

Pani Dyrektor przedstawiła zgro-
madzonym cele, zadania i zasady udziału 
w projekcie Świętokrzyskiego Kuratora 
Oświaty. Przypomniała również ponadcza-
sowe wartości wypływające z nauk Ojca 
Świętego, prosiła uczniów aby przestrzegali 

skarbu jego nauczania – duchowego dziedzictwa Jana Pawła II.
Następnie dyrekcja, przedstawiciele grona nauczycielskiego, 

samorządów uczniowskich, pracowników obsługi i administracji 
oraz przedszkolanki poprzez przecięcie wstęgi odsłonili tablicę 
pamiątkową. W blasku słońca mienił się napis wygrawerowany 
złotymi literami. Pani Dyrektor odczytała:

,, Pilnujcie tej ziemi, tej przyrody” ,, Jodła Papieska” posadzona 
przez Dyrekcję, Grono Nauczycielskie, Społeczność Uczniowską, 
Pracowników Obsługi i Administracji Zespołu Placówek Oświatowych 
nr 1 im. T. Kościuszki w Staszowie na pamiątkę beatyfikacji Papieża 
Jana Pawła II Projekt Świętokrzyskiego Kuratora Oświaty.

Kulminacyjnym punktem szkolnego święta było posadzenie 
,, Jodły Papieskiej ”. Uczynili to również przedstawiciele dyrekcji, 
grona nauczycielskiego, samorządów uczniowskich, pracowników 
obsługi i administracji oraz przedszkolanki.

Pani Kurator w projekcie wyjaśnia, że ,,(…) Jodła Papieska 
nawiązuje w swojej symbolice do Puszczy Jodłowej oraz do umiło-
wania przyrody przez Wielkiego Rodaka”.

Uroczystość uświetnił montaż słowno-muzyczny w wykonaniu 
chóru szkolnego oraz uczniów klas IV – VI ,, Szukałem Was…” 
pod kierunkiem pani Ewy Nowak. Wszyscy zebrani wraz z chórem 
śpiewali ulubione pieśni Papieża, recytatorzy przypominali słowa 
skierowane do młodych podczas pielgrzymek do Polski i Świato-
wych Dni Młodzieży:

,,Każdy z was, młodzi przyjaciele, znajduje też w życiu jakieś swoje 
,,Westerplatte”. Jakiś wymiar zadań, które musi podjąć i wypełnić. 
Jakąś słuszną sprawę, o którą nie można nie walczyć. Jakiś obowiązek, 
powinność, od której nie można się uchylić ( … ) ”.

Na zakończenie wszyscy radośnie zaśpiewali ,,Abba Ojcze”, 
a przedszkolaki z żółtych tulipanów ułożyły piękny bukiet ,, dla 
Naszego Papieża” i postawili przed tablicą pamiątkową. 

Dzień 27 kwietnia 2011 roku przejdzie do historii Zespołu Pla-
cówek Oświatowych Nr 1 im. T. Kościuszki w Staszowie ponieważ 
oddaliśmy w sposób piękny i uroczysty hołd ukochanemu Ojcu 
Świętemu, podziękowaliśmy za beatyfikację Jana Pawła II. Symbole, 
które pojawiły się na placu szkolnym - ,, Jodła Papieska” i tablica 
pamiątkowa będą przypominać nam i potomnym o beatyfikacji 
umiłowanego Ojca Świętego Jana Pawła II.

Anna Karasińska 

,,ŻYwe poMNiKi 
BeaTYFiKacJi JaNa pawŁa ii”
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wspólnota Mieszkaniowa budynku Kołłątaja 2 postano-
wiła zrobić krok do przodu instalując baterie słoneczne 
na budynku wspólnoty.

Zaczęło się wszystko w 1999 roku. Mieszkańcy tworząc Wspólnotę 
postanowili przejąć zarządzanie w swoje ręce i tak powstał Zarząd 
Wspólnoty i samodzielne władanie wszystkimi mediami od sprzątania 
po podpisywanie umów z dostarczycielami mediów. 

Tadeusz Madej – prezes Zarządu Rajca Piotr – administrator 
finansowy i Józef Przetak techniczny. Powstała pierwsza inwestycja 
w budynku kotłownia gazowa w pomieszczeniach piwnicznych koszt 
175 tys. zł spłacona z zaciągniętych kredytów, następnie ocieplenie 
dachu i bocznych ścian – 60 tys. zł. Wymiana okien wszystkim miesz-
kańcom 140 tys zł.

W 2006 roku po rezygnacji administratora technicznego zostaje 
wybrany nowy zarząd w składzie: Tadeusz Madej – prezes Zarządu, 
Krzysztof Kapral – vice Prezes Zarządu, Leszek Jakóbik- administrator 
techniczny, Piotr Rajca – administrator finansowy. 

Z pomocą burmistrza Romualda Garczewskiego poprzez 
dofinansowanie 50/50 powstaje chodnik z kostki wokół budynku. 

Wymieniamy piony i poziomy rur zimnej i ciepłej wody oraz 
malowanie klatek schodowych z wymianą skrzynek pocztowych. 
I po spłacie ostatniego kredytu. Idąc do przodu decydujemy się na 
instalacje solarów, których to koszt wynosi 253 tys., z których około 
114 tys. otrzymujemy dofinansowanie z środków Unii Europejskiej. 
Realizacja inwestycji poprzez Bank Spółdzielczy w Staszowie 
przy wsparciu prezesa Grzegorza Kozaka, Marii Malec i Joanny 
Moździerz. 29.04.2011 roku rusza pierwsza w województwie 
i powiecie staszowskim instalacja solarna na Budynku Wspólnoty 
Kołłątaja 2. 

W skład instalacji wchodzi: 80 sztuk baterii solarów na dachu 
budynku, 7 sztuk zbiorników 1000 l na magazynowanie wody, 2 
zbiorniki już istniejące oraz automatyka sterująca instalacją w pomiesz-
czeniach piwnic przygotowanych do nowej inwestycji.

I tak to już otrzymujemy energię ciepła z kosmosu za którą to 
Kosmici nie przysyłają nam żadnego rachunku, a woda w zbiornikach 
osiąga temp. ponad 850 C; poprzez wymienniki jest podawana do 
kranów o temperaturze 410 C. I tak energia słoneczna została włączona 
w ochronę środowiska z pożytkiem dla mieszkańców. Zwrot kosztów 
instalacji powinien nastąpić w okresie do 6-ciu lat. 

Tadeusz Madej

eNeRGia z KoSMoSu

w dniu 15 maja 2011 r. na staszowskim Rynku podczas 
diecezjalnych uroczystości dziękczynnych za beatyfika-
cję Jana pawła ii odbyło się podsumowanie konkursu 

papieskiego.
W tym roku przebiegał on pod hasłem „Jan Paweł II – droga do 

świętości”. Nagrody za prace plastyczne odebrali: Justyna Bielecka, 
Sebastian Kaczmarek, Patrycja Dynak, Jan Boś, Agnieszka Wrona, 
Klaudia Karska, Patrycja Kruzel, Wiktoria Bara, Natalia Mazur, 
Dominik Legawiec, Joanna Fijałkowska, Natalia Zielińska, Patryk 
Siuda, Magdalena Brożyna, Karol Olejarski, Paweł Stachurski, Klaudia 
Orzechowska, Jan Sebastian Maciejewski, Agnieszka Szajnakowska, 
Katarzyna Mas, Aleksandra Siłka, Sylwia Chodyra, Aleksandra Szajna-
kowska oraz za prace literackie: Dominika Borowiec, Daria Barańska, 
Jakub Kułaga, Larysa Bielecka, Wiktor Dzieciuch i Paulina Michór.

Warto zaznaczyć, iż na organizowany od 6 lat w Publicznej Szkole Pod-
stawowej nr 2 w Staszowie konkurs o Janie Pawle II uczniowie z różnych 
szkół diecezji sandomierskiej przysłali już ponad 800 prac literackich 
i plastycznych. Konkurs ten każdego roku cieszy się ogromną popularnoś-
cią. Pomysłodawczynią tego przedsięwzięcia jest Halina Plewa, nauczyciel 
muzyki i plastyki w staszowskiej „Dwójce”. Do jego organizacji bardzo 
szybko włączyli się także i inni nauczyciele mianowicie Edyta Brożyna, 

Joanna Wójcik, Elżbieta Mikus, Renata Janeczko, Beata Boroń-Sitko, Ewa 
Kowalska i Marek Poniewierka. Głównym motorem działań staszowskich 
pedagogów jest pragnienie, by pamięć o Papieżu Polaku trwała, a Jego nauki 
były realizowane, by młode pokolenie mogło czerpać z Jego doświadczenia 
i uczyć się jak żyć, jak kochać Ojczyznę, jak być Polakiem, a nade wszystko 
jak być Człowiekiem. 

Konkurs plastyczny udało się przeprowadzić już w sześciu edycjach. 
Natomiast literacki miał do tej pory ich cztery. Od samego początku 
honorowy patronat sprawował ks. prałat Henryk Kozakiewicz, pro-
boszcz parafii pw. świętego Bartłomieja i kustosz sanktuarium Jana 
Pawła II w Staszowie. W poszczególnych latach tematami były: „Jan 
Paweł II w naszych sercach” (2006 r.), „Bądź błogosławiony” (2007 r.), 
„Papież Polak” (2008 r.), „Papież Pielgrzym” (2009 r.), „Papież Pokoju 
i Pojednania” (2010 r.) oraz „Jan Paweł II – droga do świętości” (2011 r.). 
Zwycięskie prace rokrocznie można zobaczyć na wystawie w Staszow-
skim Ośrodku Kultury, a wręczeniu nagród dodatkowo towarzyszy 
montaż słowno-muzyczny. W tym roku wystawa prac wyjątkowo 
zorganizowana została na Rynku w związku z uroczystościami dzięk-
czynnymi za wyniesienie na ołtarze Jana Pawła II.

W ciągu sześciu lat w konkursie udział wzięli wychowankowie z 13 
przedszkoli, uczniowie z 49 szkół podstawowych i młodzież z 12 gim-
nazjów. Niektórzy młodzi ludzie brali w nim udział po kilka razy. W ten 
sposób uczniowie nie tylko rozwijają swoje talenty, ale przede wszyst-
kim uczą się o Papieżu Polaku oraz rozważają Jego życie i nauki. 

„Wykorzystywanie swoich umiejętności w celu szerzenia prawdy 
i dobra jakie wypływają z nauki Jana Pawła II jest wspaniałą formą 
pomnażania talentów szczególnie u najmłodszego pokolenia. Poprzez 
tego typu twórczość można jednocześnie zbliżyć się do Boga, zdobyć 
nowe doświadczenia, stać się wrażliwym na piękno otaczającego nas 
świata” – wyjaśnia ks. Andrzej Łach, wikariusz w parafii pw. świętego 
Bartłomieja w Staszowie. 

Członkowie jury zgodnie podkreślają, że prace uczniów wywierają 
na nich zawsze duże wrażenie, są ciekawe, oryginalne i z pomysłem. 
Prezentują wysoki poziom. 

„Każda edycja konkursu uświadamia oraz daje pewność, że postać 
Jana Pawła II i przesłanie Jego nauki pozostaje w nas ciągle żywa. 
Rośnie na naszych oczach pokolenie, dla którego postać Jana Pawła II 
jest drogowskazem na całe życie” – mówi Renata Janeczko, organizator 
edycji literackiej.

Agata Bazak

JaN paweŁ ii oczaMi 
Dzieci i MŁoDzieŻY



�0 3(154)/�011

Monitor StaSzowSki

już po raz czwarty ośrodek pomocy Społecznej w Staszowie 
jest realizatorem projektu systemowego w ramach pro-
gramu operacyjnego Kapitał Ludzki (poKL) - priorytet 

Vii - promocja integracji społecznej, pt: „aktywizacja społeczno 
– zawodowa osób korzystających z pomocy społecznej z terenu 
miasta i gminy Staszów.”
Realizacja projektu rozpoczęła się w styczniu br. i potrwa do grudnia 

2011 r. Tegoroczny budżet projektu to 422.246,00 zł, w tym wkład 
własny stanowi kwota 44.335,84 zł.

W m-cu lutym br. odbyło się spotkanie z osobami zaproszonymi 
do wzięcia udziału w projekcie. Wyłoniono grupę 25 uczestników. 
Osoby te podpisały deklarację uczestnictwa w projekcie. 

Celem głównym projektu jest zwiększenie szans na rynku pracy 
osób, które przystąpiły do realizacji projektu poprzez udzielenie 
wszechstronnego wsparcia w pokonywaniu barier psychologiczno 
– społecznych.

Uczestnicy tegorocznej edycji podzieleni zostali na dwie grupy: 
9-osób zostało skierowanych na zajęcia prowadzone przez Centrum 
Integracji Społecznej w Staszowie, pozostałe 16 osób realizuje zajęcia 
aktywizujące w Ośrodku.

Grupa skierowana do CIS uczestniczy w zajęciach z reintegracji 
społecznej, zawodowej, odbywają się spotkania i indywidualne kon-
sultacje z psychologiem, zajęcia prowadzi również prawnik i doradca 
zawodowy. Uczestnicy, zgodnie z opinią doradcy zawodowego oraz 
potrzebą nabycia nowych umiejętności zostali zakwalifikowani do 
poszczególnych warsztatów: krawieckiego (2 osoby), gonieckiego 
(2 osoby), ogrodniczo – porządkowego (2 osoby), opiekuńczego (3 
osoby).

Zajęcia w Centrum odbywają się od poniedziałku do piątku, od 
godziny 7.00 do 15.00. Uczestnicy za udział w zajęciach otrzymują 
świadczenie integracyjne, mają również zapewniony posiłek i zwrot 
kosztów dojazdów.

Dla grupy uczestniczącej w zajęciach aktywizujących w Ośrodku 
organizowane są warsztaty aktywnego poszukiwania pracy, war-

sztaty kompetencji społecznych, rozwoju osobistego, umiejętności 
społecznych. Warsztaty prowadzone są w dwóch grupach, po 8 
osób każda, przez wykwalifikowaną kadrę trenerską, posiadającą 
doświadczenie w tego typu zadaniach. 

Ponadto uczestnicy będą mieli możliwość korzystania z indy-
widualnych spotkań z psychologiem, w trakcie których przeprowa-
dzony zostanie wywiad w celu diagnozy aktualnej sytuacji życiowej 
i osobistej. Odbędą się również indywidualne konsultacje z doradcą 
zawodowym, mające na celu diagnozę sytuacji zawodowej uczestnika 
oraz opracowanie indywidualnej ścieżki rozwoju zawodowego. W 
ramach instrumentu aktywizacji edukacyjnej uczestnicy podniosą lub 
nabędą nowe umiejętności, poprzez udział w kursach dostosowanych 
do indywidualnych potrzeb i predyspozycji. Będą to kursy przygoto-
wujące do zawodu, prowadzone przez specjalistów firmy szkolącej.

Dodatkowe wsparcie w trakcie realizacji projektu stanowią: 
zasiłki celowe przyznawane uczestnikom, zwrot kosztów dojazdu 
na zajęcia, sfinansowanie kosztów opieki nad dzieckiem lub osobą 
zależną, posiłek w trakcie zajęć.

Ponadto w miesiącach lipiec – sierpień br. zaplanowany jest 
pobyt dzieci uczestników na kolonii letniej we Władysławowie, 
wycieczka do Bałtowa oraz wyjazd integracyjno – edukacyjny 
Kraków – Bochnia.

Udzielone wszechstronne wsparcie w pokonywaniu różnego 
rodzaju barier, na jakie napotykają klienci OPS-u zwiększy ich szanse 
na rynku pracy. Poprzez udział w projekcie staną się bardziej aktywni 
zawodowo i społecznie, zdobędą nowe umiejętności i kwalifikacje 
zawodowe, przez co poprawi się ich sytuacja materialna, a tym 
samym zmniejszy się liczba osób korzystających ze świadczeń 
z pomocy społecznej.

Realizując tegoroczny projekt, Ośrodek ma także możliwość 
kontynuacji zatrudnienia pięciu pracowników socjalnych, których 
wynagrodzenie w całości finansowane jest ze środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego.

Nad właściwą realizacją projektu czuwa zespół projektowy 
powołany przez Kierownika Ośrodka mgr inż. Jolantę Włoch, która 
jest jednocześnie kierownikiem projektu. Koordynatorem projektu 
i osobą odpowiedzialną za aktywną integrację jest Z-ca Kierownika 
Ośrodka mgr inż. Maria Hamer.

Wszelkie informacje na temat realizowanego projektu można 
uzyskać w siedzibie Ośrodka Pomocy Społecznej w Staszowie, ul. 
Wschodnia 13, tel. 15-864-28-13 lub na stronie internetowej 

http://pokl.ops.estaszow.pl .

„aKTYwizacJa 
SpoŁeczNo – zawoDowa 
w ośRoDKu poMocY 
SpoŁeczNeJ”

Projekt współfinansowany przez Unię 
Europejską w ramach Europejskiego Funduszu 
Społecznego
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podczas uroczystego zakończenia roku szkolnego dla tego-
rocznych maturzystów, które odbyło się 6 maja br. we 
wszystkich staszowskich szkołach ponadgimnazjalnych, 

8 maturzystów otrzymało od kapituły Lokalnego Funduszu 
Stypendialnego „Korab” promesy stypendialne w wysokości od 
1 tys do 2 tys. 

Lokalny Fundusz Stypendialny powołany został do życia 3 lata 
temu przez Fundację Vive Serce Dzieciom z Kielc we współpracy 
z Urzędem Miasta i Gminy Staszów, prywatnymi sponsorami oraz 
instytucjami. Fundusz wspierają: Józef Bryk, Marcin Skowron, 
Artur Garbacki, Bank Spółdzielczy w Staszowie. Fundacja Vive 
Serce Dzieciom pozyskała ponadto dodatkowe fundusze od Fundacji 
Batorego z Warszawy. 

W tym roku szkolnym promesy stypendialne otrzymali: Michał 
Bielec – 2 tysiące złotych, Marcin Nowak- 2 tysiące złotych, Amanda 
Słomińska – 1,5 tysiąca złotych (wszyscy LO im. Ks. kard. S. Wyszyń-
skiego), Sylwia Kondek – 2 tysiące złotych, Ewelina Słomka – 1 tysiąc 
złotych (uczennice Zespołu Szkół im. St. Staszica), Angelika Hajska 
– 2 tysiące złotych, Mateusz Maruszewski – 1 tysiąc złotych, Anna 
Swatek – 1 tysiąc złotych (wszyscy z Zespołu Szkół Ekonomicznych 
im Jana Pawła II). 

- Nasi stypendyści, których w tym roku szkolnym mamy 36, nie 

tylko biorą stypendia za szczególne uzdolnienia, ale uczestniczą  w re-
alizacji projektów unijnych – mówi Beata Rachoń koordynator LFS. 
Obecnie realizujemy dwa projekty- Wolontariat Młodzieży(FIO) 
i e-Wolontariat Naukowy. W nagrodę za całoroczna pracę organi-
zujemy dla stypendystów różne wyjazdy. Uczestniczyli oni m.in. 
w wyjeździe do Świnoujścia i Złotych Piasków w Bułgarii, a w tym 
roku zabieramy ich na 10-dniowy obóz językowy do Poronina. Oprócz 
tego stypendyści zwiedzali Sejm RP oraz najpiękniejsze zabytki 
województwa świętokrzyskiego gdzie poddawani byli z edukacji 
w zakresie historii sztuki. Po I semestrze nauki tego roku szkol-
nego, najaktywniejsi stypendyści , oprócz normalnych stypendiów 
miesięcznych od 100 do 300 złotych, nagrodzeni byli jednorazowo 
nagrodą w wysokości 100 złotych. W bieżącym roku nasi stypendyści 
prezentowali i promowali Lokalny Fundusz Stypendialny „Korab” 
podczas wystawy w Kielcach, a we wrześniu swoje działania zapre-
zentują w Warszawie – podkreśla Beata Rachoń. 

Maturzystom serdecznie gratulujemy i życzymy powodzenia na 
maturze. Jednocześnie zachęcamy do współpracy z Lokalnym Fundu-
szem Stypendialnym wszystkich uzdolnionych uczniów staszowskich 
szkół gimnazjalnych i ponadgimnazjalnych oraz osoby prywatne 
i instytucje, które chciałyby wspierać nasze działania.

Dariusz Kubalski członek kapituły LFS

KoNFeReNcJa DLa pRzeDSięBioRcÓw

MaTuRzYści z pRoMeSaMi

w dniu 13 czerwca na sali konferencyjnej urzędu Miasta 
i Gminy w Staszowie odbyło się spotkanie w ramach 
projektu „LeM - dyfuzja innowacji wśród Mśp.”

„LEM – Dyfuzja innowacji wśród MSP” jest to projekt finansowany 
ze środków Unii Europejskiej, którego głównym celem jest wdrożenie 
elektronicznej platformy usługowej o charakterze społecznościowym, 
świadczącej wsparcie dla przedsiębiorców, instytucji naukowych oraz 
otoczenia biznesu i ułatwiającej ich wzajemne kooperacje na płaszczyź-
nie biznesowej lub technologicznej. Projekt ma charakter ogólnopolski. 
Jego strategicznym zadaniem jest zapewnienie przedsiębiorcom poprzez 
Instytucje Otoczenia Biznesu dostępu do wysokiej jakości usług, oraz 
infrastruktury służącej wzmocnieniu i wykorzystaniu ich potencjału 
innowacyjnego.

W szkoleniu wzięło udział ok. 30 przedstawicieli firm, którzy 
otrzymali darmowy dostęp do aplikacji komputerowej, pomocnej 
w nowoczesnym zarządzaniu firmą.

EMD
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podczas uroczystej gali w Domu Literata w warszawie wrę-
czano „orły agrozbiznesu”. w tej edycji, aż dwie firmy ze 
Staszowa zostały wyróżnione tą statuetką: Bank Spółdzielczy 

oraz Gminna Spółdzielnia „Samopomoc chłopska”, która otrzymała 
najwyższy laur – „orła agrobiznesu Grand prix”. 

Nagroda przyznawana jest za sukces rynkowy zakładom z branży rolno – 
spożywczej, firmom handlowym i bankom działającym na rzecz agrobiznesu. 

Za promowanie firm o najwyższych standardach świadczonych usług 
tytuł „Złotego Promotora Orłów Agrobiznesu” przyznano burmistrzowi 

Staszowa Romualdowi Garczewskiemu, w imieniu którego wyróżnienie 
odebrał zastępca burmistrza Tomasz Fąfara. 

„Bardzo pracochłonnej procedurze sprawdzającej poddaliśmy 
Gminną Spółdzielnię SCH w Staszowie” –mówił w imieniu kapituły 
redaktor Włodzimierz Syzdek – „W ciągu minionego roku Spółdziel-
nia zwiększyła sprzedaż detaliczną. Rozpoczęto tworzenie nowej sieci 
handlowej pod nazwą „Galeria Pieczywa”, która przebojem zdobywa 
kielecki rynek. Staszowska spółdzielnia, pomimo dużej konkurencji, nadal 
pozostaje liderem na lokalnym rynku. Sukces odnosi również jej piekarnia, 
która wykorzystuje prawie sto procent swoich możliwości produkcyjnych. 
Na sukces spółdzielni mają też wpływ inwestycje, służące stałemu uno-
wocześnianiu placówek handlowych” – podkreślał Syzdek.

Statuetkę „Orła Agrobizneu Grand Prix” dla prezes Spółdzielni Bar-
bary Goszczyńskiej wręczył poseł na Sejm RP - Franciszek Stefaniuk. 

Kolejnym laureatem z naszego miasta został wybrany Bank Spół-
dzielczy w Staszowie. 

W opinii kapituły - „Miarą jego sukcesu są dobrze sprzedające się 
produkty – indywidualne rachunki internetowe, kredyty komercyjne, 
depozyty sezonowe, rachunki oszczędnościowe Pol – Efekt, kredyty na 
zakup kolektorów słonecznych. W ostatnim czasie bank systematycznie 
zwiększa ilość swoich klientów, świadcząc usługi wysokiej jakości po 
możliwie najniższych kosztach. Bank stawia na nowoczesność, co w po-
łączeniu z ponad stu letnią tradycją działalności daje doskonały efekt.”

Nagrodę „Orła Agrobiznesu” odebrał prezes Banku Spółdzielczego 
w Staszowie - Grzegorz Kozak. 

Galę uświetnił recital Joanny Rawik. 
Red., fot. GN

oRŁY aGRoBizNeSu ze STaSzowa

Od lewej: zastępca burmistrza Staszowa Tomasz Fąfara – odebrał, poseł 
na Sejm RP Franciszek Jerzy Stefaniuk – przewodniczący Kapituły 
Konkursu, prezes GS „SCh” w Staszowie Barbara Goszczyńska i prezes 
Banku Spółdzielczego w Staszowie Grzegorz Kozak.



po 15 miesiącach prac oddano do użytku nowo wybudowane 
skrzydło staszowskiego szpitala. cztery sale operacyjne z 
pełnym zapleczem, sala wybudzeniowa (czego nie było do 

tej pory w tym szpitalu), pełne zaplecze socjalne znajdują się w 
nowym budynku. Na parterze przewidziano pomieszczenia na 
poradnie endoskopowe oraz przestronną w pełni wyposażoną, 
najnowocześniejszą w województwie sterylizatornię.

Mszą święta w intencji pracowników służby 
zdrowia i samorządowców w kościele p.w. św. 
Barbary w Staszowie rozpoczęto uroczystości ofi-
cjalnego oddania do użytku zakończonej inwestycji. 
Nabożeństwu przewodniczył biskup sandomierski 
Krzysztof Nitkiewicz. 

„Całkowity koszt inwestycji to około 13,5 mln 
zł. Stanowi to niemal połowę wartości pozostałego 

majątku.” – mówił dyrektor Marek Tombarkiewicz – „Skala tego 
co się stało, jest olbrzymia. Zaangażowano w to przedsięwzięcie 
ogromne pieniądze – głównie ze środków Regionalnego Programu 
Operacyjnego.

Udało się to zrobić dzięki zrozumieniu naszych potrzeb przez 
Zarząd Województwa Świętokrzyskiego, w tym wielkiemu zrozumieniu 
ówczesnego marszałka Marka Gosa, za co mu serdecznie dziękuję.

Resztę tak zwanego udziału własnego, czyli około 5 mln zł uzyska-
liśmy dzięki zaangażowaniu poprzedniej rady powiatu. 

Serdecznie chciałbym podziękować przewodniczącemu rady 
powiatu – poprzedniej i obecnej kadencji Panu Damianowi Sieran-

towi, staroście poprzedniej kadencji 
– obecnie burmistrzowi Staszowa 
Panu Romualdowi Garczewskiemu 
oraz byłemu wicestaroście i obecnemu 
staroście Panu Andrzejowi Kruzlowi, 
jak i wszystkim, którzy wykazali się 
olbrzymim zrozumieniem dla dobra i 
potrzeb pacjentów.[…] – mówił dyrek-
tor Tombarkiewicz.

Gratulacje z okazji zakończenia 
inwestycji złożyli parlamentarzyści: 
Mirosław Pawlak, Marzena Okła 

– Drewnowicz, Maria Zuba i Krzysztof Lipiec. 
Uroczystego przecięcia wstęgi i oficjalnego otwarcia dokonali: 

wicemarszałek województwa Grzegorz Świercz, ks. biskup Krzysz-
tof Nitkiewicz, burmistrz Staszowa Romuald Garczewski, starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, wicewojewoda Beata Oczkowicz i dyr. 
szpitala Marek Tombarkiewicz. 

Nowe skrzydło staszowskiego szpitala poświęcił ksiądz biskup 
Krzysztof Nitkiewicz. 

Red., fot. GN

oTwaRcie BLoKu 
opeRacYJNeGo
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jako naród doświadczyliśmy udręczenia i zabijania. 
Ludzie poświęcali swoje życie na ołtarzu ojczyzny. 71 lat 
temu, łamiąc wszelkie obyczaje międzynarodowe, pakta, 

konwencje. Nasi sąsiedzi na czele ze Stalinem, członkami polit-
biura: woroszyłowem, Kaganowiczem, Berią podpisali wyrok 
śmierci na bezbronnych ludzi – polskich jeńców.” Tymi słowy 
ks. Jerzy Rybusiński rozpoczął uroczystości upamiętniające 
osobę posterunkowego Stefana Müllera – policjanta, który 
pełnił swą służbę w Kurozwękach w okresie międzywojennym, 
a który został zamordowany w 1940 roku w Twerze.

Uroczystości rozpoczęły się od mszy św. w kościele parafial-
nym p.w. Wniebowzięcia Najświętszej Marii Panny celebrowanej 
przez ks. Mariana Jędrka. W homilii ks. Rybusiński przypomniał 
między innymi tysiące polskich ofiar wywiezionych na „nie-
ludzką ziemię” oraz kapelanów, którzy w wigilijny wieczór 1939 
roku zostali zgładzeni przez rosyjskich oprawców. 

Po nabożeństwie uczestnicy udali się do szkoły, gdzie ucznio-
wie – zaprezentowali spektakl patriotyczno – poetycki. 

Burmistrz Miasta i Gminy Staszów Romuald Garczewski 
powiedział miedzy innymi - „Nie można zapomnieć tych ludzi 
i wartości, które Oni wyznawali - za które walczyli, cierpieli 
i za które zginęli. Dzisiejsza uroczystość jest wyrazem tego, 

że pamiętamy”. Burmistrz Garczewski dziękując młodzieży 
za piękne przedstawienie oraz dyrektorowi szkoły Krystynie 
Batóg, Towarzystwu Przyjaciół i Miłośników Kurozwęk, a także 
Komendzie Powiatowej Policji w Staszowie za zorganizowanie 
uroczystości, wyraził nadzieję, że wydarzenie to wpisze się na 
stałe w kalendarz świąt obchodzonych przez szkołę. 

Podziękowanie dla organizatorów złożyła również Grażyna 
Szkonter Przewodnicząca oddziału kieleckiego „Stowarzyszenia 
Rodzina Policyjna 1939”.

Przypomniała ona również historię masakry, która miała 
miejsce w szkole policyjnej w Mostach Wielkich koło Lwowa. 
We wrześniu 1939 roku podczas apelu NKWD zamordowało 
tam około tysiąc policjantów. Wydarzenie to miało być zaledwie 
wstępem do tego, jaki los przygotowywano dla wszystkich pol-
skich jeńców.

Ostatnim akcentem kurozwęckich uroczystości było posa-
dzenie w ogrodzie szkolnym „Dębu pamięci” oraz odsłonięcie 
tablicy poświęconej osobie post. Stefana Müllera.

GN 

post. PP Stefan Müller - urodzony 3 sierpnia 1908 r. w Łodzi. W 
Policji od 1932 r. 3 października 1935 r. przeniesiony z województwa 
tarnopolskiego do województwa kieleckiego. Służbę pełnił w ówcz-
esnym powiecie stopnickim na posterunku w Chmielniku, z ktorego 
został skierowany na posterunek w Kurozwękach 2 marca 1936 r. 
Aresztowany we wrześniu 1939 r. w Kurzowękach i zamordowany 
27 kwietnia 1940 r. w Twerze, pochowany we wspólnej mogile 
w Miednoje.

(Źródło: Staszowskie Towarzystwo Kulturalne)

uRoczYSTość 
paTRioTYczNa  
w KuRozwęKacH

d o zorganizowania ogólnopolskiego pleneru malar-
sk iego w zespole pałacow ym w Kuroz wękach 
doszło z inicjatywy Staszowskiego Towarzystwa 

prz yjació ł  Sz tuk p ięk nych w mies iącu czer wcu p.t . 
„Kurozwęki 2011”.

Towarzystwo to zostało zawiązane w 1917 roku z inicja-
tywy rodziny Radziwiłłów i Popielów. Jednym z pierwszych 
aktywnych twórców był artysta malarz Jan Skowron. Stowa-
rzyszenie istniało do czasów II wojny światowej i dopiero po 
dziesiątkach lat, w roku 2010 zostało reaktywowane przez 

grupę staszowskich plastyków Józefa Juszczyka, Jana Żukow-
skiego i Norberta Palmera. 

Artyści Ci działają na terenie Ziemi Staszowskiej orga-
nizując wernisaże malarstwa. Zapraszają do udziału ar ty-
stów malarzy z całej Polski; mają oni możliwość wymiany 
doświadczeń, a także rozwoju umiejętności. Wspominany 
ogólnopolski plener malarski w Kurozwękach jest trzecim ple-
nerem organizowanym przez STPSP. Poprzednie dwa odbyły 
się w Pustelni Złotego Lasu w Rytwianach. W kurozwęckim 
plenerze wzięło udział 19 artystów plastyków z całej Polski. 
Swoje obrazy pozostawili w Kurozwęckim Pałacu z nadzieją , 
że przyniosą radość turystom i rodzinie Popielów, która goś-
ciła artystów podczas pleneru. 

Komisarzem pleneru był Norbert Palmer. 
W.K

pLeNeR MaLaRSKi 
„KuRozwęKi 2011

Okolicznościowa akademia w wykonaniu młodzieży ze szkoły w Kurozwękach

„Dąb Pamięci post. Stefana Müllera” został posadzony 
między innymi przez Burmistrza Miasta i Gminy Staszów 
Romualda Garczewskiego
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ośrodek pomocy Społecznej w Staszowie w okresie od 13 
kwietnia 2011 r. do 31 grudnia 2011r. realizuje projekt 
pod nazwą: „co dzień silniejsi – pomoc dla osób uwikła-

nych w przemoc”.
Projekt jest współfinansowany ze środków Ministerstwa Spraw 

Wewnętrznych i Administracji.
Uczestnikami projektu są:

- osoby doświadczające przemocy z terenu Miasta i Gminy Staszów,
- osoby stosujące przemoc z terenu Miasta i Gminy Staszów.

Celem projektu jest ograniczenie zjawiska przemocy w rodzinie oraz 
zwiększenie dostępności i skuteczności zorganizowanych form profesjo-
nalnej, interdyscyplinarnej pomocy dla osób uwikłanych w przemoc. 

Cele szczegółowe:
- zwiększenie poziomu współpracy pomiędzy policją, a Ośrodkiem 

Pomocy Społecznej w Staszowie,
- zapewnienie profesjonalnej pomocy rodzinom, w których doszło do 

interwencji policji związanej z przemocą,
- zwiększenie poziomu wiedzy Ośrodka Pomocy Społecznej 

o funkcjonowaniu rodzin, a w konsekwencji rozszerzenie działania 
w oparciu o zdiagnozowane potrzeby,

- zwiększenie poziomu świadomości społecznej i wiedzy o zachowaniach, 
reakcjach i działaniach, które są przejawami przemocy domowej.

Działania podejmowane w projekcie obejmują:
- zajęcia grupowe z psychologiem,
- poradnictwo prawne,
- grupę wsparcia dla osób doznających przemocy,
- realizację programu korekcyjno – edukacyjnego dla osób stosują-

cych przemoc,
- interwencję kryzysową,
- działalność integracyjną (wycieczka do Krakowa).

Co chcemy osiągnąć?
- podnieść świadomość społeczną na temat przemocy w rodzinie,

- zwiększyć dostępność i efektywność działań skierowanych do 
różnych grup społecznych,

- zapewnić kompleksową pomoc rodzinom, w których występuje 
przemoc uwzględniając potrzeby wszystkich jej członków,

- zintegrować środowiska i działania na rzecz ograniczenia zjawiska 
przemocy w rodzinie,

- zacieśnić współpracę instytucji i organizacji społecznych świadczą-
cych pomoc prawną, psychologiczną i socjalną dla osób dotkniętych 
przemocą w rodzinie,

- w wyniku oddziaływań edukacyjno – korekcyjnych nabycie przez 
osoby stosujące przemoc umiejętności w zakresie samokontroli, 
agresywnych postaw i zachowań, 

- rozwiązywanie sporów bez używania agresji.
Rodziny, w których występuje przemoc otrzymają wszechstronną 

pomoc w formie poradnictwa psychologicznego, prawnego, socjal-
nego, indywidualnych konsultacji, wsparcia w przezwyciężaniu 
sytuacji kryzysowej. 

Zadania będą realizowane poprzez warsztaty, mini – wykłady, 
dyskusje, rozmowy indywidualne, treningi edukacyjne.

Projekt jest współfinansowany ze środków własnych Urzędu 
Miasta i Gminy w Staszowie.

Całkowity koszt projektu realizowanego w okresie od 13 kwiet-
nia 2011 r. do 31 grudnia 2011 r. to 54.654,00 zł, z czego 48.814,00 
zł to dotacja z Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji, 
a 5.840,00 zł, to środki własne uzyskane z Urzędu Miasta i Gminy 
w Staszowie.

Projekt jest realizowany przez specjalistę pracy socjalnej do 
spraw przemocy.

Wszelkie informacje na temat realizowanego projektu można 
uzyskać w siedzibie Ośrodka Pomocy Społecznej w Staszowie, ul. 
Wschodnia 13, tel. 15 - 864 – 28 – 13 lub 15 – 864 – 32 - 63.

„co Dzień SiLNieJSi”- poMoc DLa 
oSÓB uwiKŁaNYcH w pRzeMoc”

w dniu 10 maja 2011 r. w siedzibie Banku Spółdzielczego 
w Staszowie odbyło się wręczenie dyplomu i nagrody 
za najdynamiczniejszą dystrybucję e-podpisu. 

Zdobywczynią nagrody została Aneta Uklejewska, a nagrodę 
w obecności członków Zarządu Banku Spółdzielczego w Staszowie 
wręczali Rafał Buczkowski Dyrektor Handlowy i Krzysztof Guzi-

kowski - Sales Manager Krajowej Izby Rozliczeniowej S.A. Uzyskana 
nagroda po raz kolejny uświadamia, jak dalece zaawansowane 
technologicznie i nowoczesne usługi oferują swoim klientom banki 
spółdzielcze. 

Zakres wykorzystania e-podpisu wzrasta z każdym rokiem; 
można go wykorzystywać do tworzenia elektronicznych faktur, 
podpisywania deklaracji podatkowych wysyłanych do urzędów 
skarbowych, a także do ZUS; znajduje on również zastosowanie 
w bankowości elektronicznej; może usprawnić obieg dokumentów 
wewnątrz firmy; może służyć wymianie prawnie wiążących doku-
mentów z klientami lub urzędami administracji publicznej.

Bank Spółdzielczy w Staszowie, po podpisaniu umowy z Kra-
jową Izbą Rozliczeniową od 2010 roku zajmuje się dystrybucją 
e-podpisu oszczędzając swoim klientom konieczności udawania 
się do najbliższej placówki KIR znajdującej się w Kielcach, w celu 
załatwienia formalności związanych z nabyciem tej usługi, gdyż 
wszystkie czynności związane z nabyciem e-podpisu są doko-
nywane w siedzibie Banku Spółdzielczego w Staszowie lub jego 
Oddziałów w Bogorii, Iwaniskach i Rytwianach. 

Anita Przybyłek

e-poDpiS – wYRÓŻNieNie DLa pRacowNiKa BaNKu 
SpÓŁDzieLczeGo  w STaSzowie
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jak co roku, również w maju roku bieżącego w staszowskiej 
Bibliotece publicznej i jej pięciu filiach wiejskich obcho-
dzony był Tydzień Bibliotek. Tym razem przebiegał on pod 

hasłem „Biblioteka zawsze po drodze – nie mijam, wchodzę”. 
Hasło to ma zachęcać do odwiedzin biblioteki nie tylko w celu 
wypożyczenia książki, ale też bez bliżej sprecyzowanego powodu. 
Ma także sprzyjać wytworzeniu się mody na bywanie w bibliotece. 
Ma pokazać, że kontaktu z tradycyjna książką nie zastąpi żadna 
inna, choćby najbardziej nowoczesna forma przekazu a jedno-
cześnie uświadomić, że współczesna biblioteka nie boi się właśnie 
tych nowoczesnych form przekazu, umożliwiających korzystanie 
z jej zbiorów. współczesna biblioteka służy zarówno tradycjo-
nalistom, jak i czytelnikom XXi wieku, ceniącym elektroniczny 
system wyszukiwania i udostępniania zbiorów. 

Do wspólnych obchodów święta staszowskiej biblioteki zapro-
szone zostały dzieci z przedszkoli i szkół podstawowych z terenu 
miasta i gminy. Miały one okazję uczestniczyć w szeregu imprez 
bibliotecznych zorganizowanych specjalnie dla nich. Były to zajęcia 
poświęcone bajkom, ulubionym lekturom, bezpiecznemu Internetowi. 
Jak co roku odbyło się także uroczyste pasowanie na czytelnika 
biblioteki uczniów klas pierwszych szkół podstawowych. 

Szczególnym zainteresowaniem cieszyły się zajęcia plastyczne, 
na których młodzi czytelnicy wykonywali własne książeczki do 
jednej z przygód Koziołka Matołka. Warto dodać, że postać 
stworzona przez Kornela Makuszyńskiego stała się szczególną 
inspiracją dla niejednego dziecka. Zanim jednak powstały te 
budzące zainteresowanie swą oryginalnością książeczki, dzieci 

brały udział w konkursie poświęconym postaci sympatycznej 
kozy z Pacanowa.

Jednym z ciekawszych spotkań był cykl poświęcony bezpiecz-
nemu Internetowi. Cykl ten nosił tytuł „Poznaj bezpieczny Inter-
net”. Oprócz podstawowych pojęć związanych z Internetem celem 
głównym spotkań było uświadomienie młodym użytkownikom 
jakie zachowania w Internecie mogą być dla nich niebezpieczne. 
Prowadzący zajęcia starali się również wskazać sposoby unikania 
zagrożeń oraz prawidłowe reakcje w momencie zetknięcia się z nimi. 
Ważne było także uświadomienie, że Internet jest bezpieczny, jeśli 
się umiejętnie z niego korzysta. Na zajęciach tych ustalone zostały 
również zasady bezpieczeństwa w Internecie. 

Dzieci miały możliwość wziąć udział w konkursie plastycznym 
na najciekawszą zakładkę lub okładkę do ulubionej książki, głośnym 
czytaniu ulubionych bajek i wierszy Jana Brzechwy.

Bogaty w wydarzenia był także X Ogólnopolski Tydzień Czytania 
Dzieciom. 

W staszowskiej bibliotece zgromadził on podopiecznych 
z Ośrodka Rehabilitacyjno-Edukacyjno-Wychowawczego w Staszo-
wie. Na spotkaniu przybliżającym historię Staszowa wspólnie czytano 
legendę „O Staszku zwanym Kmiotkiem” z książki autorstwa Anny 
i Tomasza Bieleckich pt. „Legendy Ziemi Staszowskiej”.

Dzieci z Przedszkola Nr 8 (grupa 6-latków) spędziły wspólnie 
czas z Janem Brzechwą i jego wierszami. Wspólne recytowanie oraz 
śpiewanie wierszy autora było dodatkiem do ilustrowania obrazków 
z bohaterami wierszy.

Grupa 4-latków z Przedszkola Nr 3 w Staszowie gościła na spot-
kaniu przebiegającym pod hasłem „Baśnie, bajki, bajeczki”. Dzieci 
wspólnie odpowiadały na zagadki, które w swej treści ukrywały 
postać bajkową.

Z kolei „W krainie bajek” – to spotkanie z przedszkolakami 
z Przedszkola Nr 8 z grupami integracyjnymi (grupa 6-latków). 
Dzieci śpiewały i recytowały wiersze przygotowane specjalnie na 
spotkanie w bibliotece.

„O Kaprysi-Gabrysi” J. Jasny (opowiadanie z morałem), to 
ostatnie spotkanie z najmłodszymi przedszkolakami z Przedszkola 
Nr 8 wraz z grupami integracyjnymi (grupa 3-4 latków). Spotka-
nie obfitowało w prace plastyczne dzieci. Prace te można oglądać 
w Bibliotece.

Biblioteka Publiczna

TYDzień BiBLioTeK i oGÓLNopoLSKi TYDzień 
GŁośNeGo czYTaNia DziecioM 2011
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zespoły taneczne „KLeKS” obchodziły w 2010 roku Jubileusz 
15 - lecia działalności artystycznej. instruktorami i choreo-
grafami zespołów są Małgorzata i Jan Szmyrgała. od 2001 

roku zespoły działają pod patronatem Stowarzyszenia przyjaciół 
zespołów artystycznych „Kleks” w Staszowie.

Zespoły „KLEKS” tworzy sześć grup wiekowych od 5 do 16 lat. 
Mają na swoim koncie wiele sukcesów festiwalowych o randze między-
narodowej, ogólnopolskiej i wojewódzkiej. 

Obecny sezon festiwalowy zaczął się dla nas Kleksów sukcesami. 7 
maja br. na Ogólnopolskim Tanecznym Sabacie Zespołów Dziecięcych 
i Młodzieżowych o Złotą Miotłę Baby Jagi w Kielcach, który był podzie-
lony na dwie kategorie wiekowe do 12 lat i 12-19 lat Kleksy zdobyły Złote 
Miotły w każdej kategorii.

W dniach od 1 do 5 czerwca br w Koninie odbywał się 32 Między-
narodowy Festiwal Piosenki i Tańca. Wzięło w nim udział ponad dwa 
tysiące młodych artystów z Białorusi, Litwy, Niemiec, Ukrainy oraz 
Polski, wśród nich była reprezentacja z naszego miasta. Staszowskie 
Kleksy wystąpiły w dwóch choreografiach. W kategorii Show Dance do 
11 lat Zespół Kleks z choreografią pt. „ Kto ma pszczoły ten ma miód” 
zdobyła Złoty Aplauz, a w kategorii inne propozycje taneczne do 16 lat 
z choreografią „ W ramionach Śiwy” zakwalifikował się do ścisłego finału.
Relacje z festiwalu można będzie oglądać w każdy piątek lipca br o godz. 
9.00 w programie 1 TVP. 

12. czerwca na IX Świętokrzyskie Konfrontacje Dziecięcych 
i Młodzieżowych Zespołów Tanecznych o Grand Prix - Puchar Dyrektora 
WDK w Kielcach Stowarzyszenie Przyjaciół Zespołów Artystycznych 
„Kleks” wystawiło cztery formacje (Kleks, Kleks II , Kleksiki I, Kleksiki 
II) w sześciu choreografiach. Każda z nich stanęła na podium, zajmując 
w kategorii: 1. Inscenizacja taneczna do 15 lat - I miejsce - Kleksiki 

w Choreografii „Kto ma pszczoły ten ma miód”, 2. Inscenizacja taneczna 
do 15 lat - III miejsce - Kleksiki II w choreografii „Orkiestra”, 3. Taniec 
Nowoczesny do 11 lat - II miejsce - Kleksiki w Choreografii „Samo-
chody”, 4 Taniec Nowoczesny do 15 lat - II miejsce - Kleks w choreografii 
„BLACK INVASION”, 5. Taniec Nowoczesny powyżej 15 lat - I miejsce 
Kleks w choreografii „Pozytywka”, 6. Produkcja - II miejsce - Kleks 
w choreografii „ W ramionach Śiwy”.

„Inspiracją do powstania naszych choreografii jest samo życie „- 
mówi Małgorzata Szmyrgała - „ .. zjawiska przyrody, zachowania zwierząt 
i owadów, bajki i legendy. Do większości choreografii pomysł rodzi się 
nagle jak w bajce o pomysłowym „Dobromilu” - magiczna kula spada 
na głowę - rozbija się - i już jest ...”.

EMD

SuKceSY STaSzowSKicH KLeKSÓw
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„Nie ma czegoś takiego jak zły pomysł 
- zawsze natomiast istnieje 

pomysł lepszy” 
[Dr C. Samuel Micklus]

odyseja umysłu to międzynarodowy konkurs edukacyjny, 
w którym każdego roku bierze udział kilkaset tysięcy uczniów 
i studentów z całego świata.

Program wymyślił w 1978r. dr C.Samuel Miclus – profesor Rowan Uni-
versity w USA. Patronat nad polską edycją konkursu od 2003 roku sprawuje 
Minister Edukacji Narodowej. Maskotką jak również nagrodą przyznawaną na 
konkursie jest szop – OMER, który wyróżnia osoby bądź drużyny przejawia-
jące niespotykane sportowe zachowanie, wyjątkowy talent lub postępowanie 
godne naśladowania.

Dzieci i młodzież uczestnicząc w programie uczą się kreatywnego 
i krytycznego myślenia. Odyseusze pracują w drużynach. Razem analizują 
zadania, szukają różnych strategii poradzenia sobie z problemem. Wspólnie 
decydują jak połączyć w jedno skuteczne rozwiązanie to, co w ich pomysłach 
najlepsze.

Uczniowie stają się bardziej otwarci, odważni i pełni inicjatywy. Rozwijają 
wiele kluczowych kompetencji intelektualnych i społecznych, m.in. umiejęt-
ność aktywnego uczenia się, improwizacji i pracy w warunkach niedoboru 
środków i czasu, efektywnego komunikowania się oraz autoprezentacji.

W październiku 2011r.w naszej szkole powstała pierwsza i jedyna 
w powiecie staszowskim Drużyna Odyseuszy. W jej skład weszli uczniowie I 
i II klas gimnazjalnych: Anna Dulińska, Sandra Rogala, Magdalena Kowalska, 
Agnieszka Sikora, Piotr Gajek, Grzegorz Wójcik, Tomasz Dziuba.

Odyseusze pracowali pod okiem przeszkolonych trenerów Joanny 
Modras-Nowackiej i Lidii Obarzanek, których zadaniem było koordynowanie 
działań drużyny bez narzucania jakichkolwiek swoich pomysłów. Spośród 5 
Problemów Długoterminowych drużyna wybrała jeden pod nazwą „To raczej 
proste inaczej”. Członkowie zespołu wspólnie analizowali sedno zadania 

i poszukiwali różnych rozwiązań, aby później najciekawsze pomysły połą-
czyć w jedno skuteczne i najbardziej twórcze rozwiązanie. Nasi Odyseusze 
skonstruowali urządzenie – oryginalną i złożoną z wielu elementów suszarkę. 
Przy jej tworzeniu wykorzystali wiedzę z dziedziny fizyki, matematyki jak 
i techniki. Wymyślili również barwną postać wynalazcy oraz kampanię 
marketingową przekonującą do stworzonego urządzenia.

Zwieńczeniem pracy była inscenizacja zaprezentowana 12 marca 2011r. na 
konkursie eliminacji regionalnych w Warszawie. Drużyna dodatkowo zmie-
rzyła się z Problemem Spontanicznym, czyli takim, którego treści wcześniej nie 
znała, a rozwiązanie należało stworzyć w krótkim, ściśle określonym czasie. 
Odyseusze uzyskali bardzo wysoki wynik: 348 punktów na 350 możliwych 
do uzyskania i zakwalifikowali się do ogólnopolskiego finału w Gdańsku, 
który odbył się 2 i 3 kwietnia 2011r. Dni konkursowe stworzyły możliwość 
zaprezentowania ciekawej formy promocji naszego regionu i gminy, a zarazem 
były doskonałym doświadczeniUnieeem i sprawdzianem ich umiejętności. 
Okazały się również świetną zabawą. Występ w gmachu przepięknej Filhar-
monii Bałtyckiej dostarczył niezapomnianych wrażeń. Konkursy i tańce na 
Urodzinowej Imprezie Omera w Stoczni Gdańskiej, Gala Finałowa, to chwile, 
które na długo zostaną w pamięci. Na 20. Ogólnopolskim Finale Odysei 
Umysłu drużyna Odyseuszy z Zespołu Szkół w Czajkowie osiągnęła kolejny 
wielki sukces - IV miejsce w Polsce.

Odyseuszom z Czajkowa należą się ogromne gratulacje za zaangażowanie 
i pomysłowość. Ten sukces to także wielka satysfakcja i motywacja dla trene-
rów drużyny do dalszej pracy z tak kreatywną młodzieżą.

Składamy serdeczne podziękowania sponsorom: Stanisław Duda - P.B.H. 
INŻBUD Sp. z o.o., Staszów; Zygmunt Drzymalski - Biuro Projektowe, 
Staszów; Marcin Skowron - Firma Odzieżowa „Barbaras”, Mostki; Maria 
Śnios - Firma Handlowo-Usługowa, Mostki; Bank Spółdzielczy w Staszowie 
i wszystkim innym osobom, bez których sukces młodzieży nie byłby możliwy. 
O Odysei Umysłu więcej na stronie www.odyseja.org. 

Joanna Modras-Nowacka, Lidia Obarzanek

wieLKi SuKceS „oDYSeuSzY”  
z czaJKowa

toMaSz klIMek -  
SoŁTYS RoKu 2010
tradycyjnie w ostatni weekend czerwca do wąchocka zjechali się 

sympatycy ruchu sołeckiego. w dniach 25-26 czerwca 2011 roku 
odbył się XVii zjazd Sołtysów województwa świętokrzyskiego 

i XiV Krajowy Turniej Sołtysów „Sołtys- wąchock 2011. 
Patronat honorowy nad imprezą objął Marszałek Województwa Święto-

krzyskiego Adam Jarubas i Janusz Samela - burmistrz Wąchocka. Sołtysem 
Roku w Gminie Staszów został Tomasz Klimek Sołtys Woli Wiśniowskiej. 
Gratulujemy i życzymy dalszych sukcesów.

Red.
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dnia 27 kwietnia pod opieką pana edwarda Drozda, naszego 
nauczyciela wyruszyliśmy na wycieczkę do włoch. Następ-
nego dnia dotarliśmy do Florencji, gdzie zwiedzaliśmy 

fascynujące bazyliki min. Santa crose. 

Florencja zachwyciła nas swoim romantycznym urokiem. Najbliższą 
noc spędziliśmy na zwiedzaniu Rzymu. Starożytne miasto zrobiło na nas 
ogromne wrażenie np. efektywnie podświetlone Koloseum, czy ruiny 
Forum Romanum. Uśpiony Rzym wydawał się być spokojnym, cichym 
miastem. Nad rankiem dotarliśmy na Plac św. Piotra. Dla Każdego Polaka, 
miejsce to (szczególnie w przeddzień beatyfikacji papieża Polaka) jest 
czymś szczególnym. Nasza grupa miała szczęście zobaczyć i pomodlić 
się przy samym grobie Jana Pawła II. Kolejnym punktem naszej wędrówki 
były Muzea Watykańskie. Sam widok Kaplicy Sykstyńskiej wywarł na nas 
niesamowite wrażenie. Kolejnego dnia czekała nas patriotyczna wycieczka 
na Monte Cassino. Już sam wjazd na tak wysokie wzgórze dostarczyło nam 
wrażeń, a gdy naszym oczom ukazał się klasztor Benedyktów każdemu 
z nas zakręciła się w oku łza. To właśnie tam dokładnie 67 lat temu walczyli 
nasi rodacy. Dokładnie takie same emocje panowały w naszych sercach na 
cmentarzu, na którym pochowanych zostało 1070 Polaków i sam generał 
Anders. Zapaliliśmy znicze i w zadumie wysłuchiwaliśmy się w oddali 
brzmiącą pieśń „Czerwone Maki.” 

W dalszej części naszej wspaniałej wycieczki wzięliśmy udział 
w uroczystości beatyfikacyjnej Ojca Świętego Jana Pawła II, która 
odbyła się w niedzielę, 1 maja 2011 roku. Uroczystą ceremonię prze-
żywaliśmy w tłumie wiernych zgromadzonych na palcu przed bazyliką 
Santa Maria Maggiore. Dzięki Polskiemu Radiu byliśmy na bieżąco 
z polskim tłumaczeniem słów padających podczas Mszy, przez co 
doświadczyliśmy jeszcze pełniejszego przeżycia tego historycznego 

wydarzenia. Po przyjęciu papieskiego błogosławieństwa powróciliśmy 
do hotelu, aby po krótkim odpoczynku udać się na plażę nad morzem 
Tyrreńskim. Następnego dnia nastąpił niestety czas naszego wyjazdu 
z Lido dei Pini w stronę Polski. Po kilkugodzinnej jeździe trafiliśmy 
do Asyżu, gdzie zwiedzaliśmy bardzo ciekawe bazyliki, ciesząc się 
wspaniałym widokiem na pobliską okolicę. Po krótkiej chwili modlitwy 
i zadumy nad grobem św. Franciszka podążyliśmy dalej. Około godziny 
18 dotarliśmy do Wenecji, która już zaczynała ukazywać swój nocny 
klimat i cudowną atmosferę. W tym mieście, zobaczyliśmy m.in. „Most 
Skazańców” czy „Most Rialto czyli Most Zakochanych”. Nasz wenecki 
wieczór wypełniała muzyka klasyczna, w którą mogliśmy się wsłuchać, 
stojąc na Placu św. Marka i przyglądając się pięknie oświetlonym 
okolicznym budynkom. Wracając, zatrzymaliśmy się w Wiedniu, aby 
nacieszyć oczy wspaniałymi wiedeńskimi budowlami. 

Uczniowie Liceum Ogólnokształcącego im. ks. Kard. St. Wyszyń-
skiego w Staszowie. Rozalia Żak, Piotr Kutyła, fot. Piotr Kutyła, Opiekun 

Edward Drozd

� czerwca w Starostwie powiatowym w Staszowie pomiędzy 
dziewięcioma podmiotami zostało zawarte porozumienie 
powołujące Lokalne partnerstwo dla Młodzieży. Jest 

to trzecia w kraju taka inicjatywa. Jak powiedziała Barbara 
zamożniewicz prezes Fundacji aktywizacji i Rozwoju Młodzieży, 
która jest liderem partnerstwa –„Naszym celem jest społeczna 
aktywizacja młodzieży. porozumienie to jest fundamentem do 
stworzenia - na początek –„centrum Młodzieży w Staszowie”, 
„Młodzieżowej Rady Konsultacyjnej” oraz „Lokalnego Funduszu 
Grantowego dla Młodzieży”. chcemy zwiększyć zaangażowanie 
młodzieży w życie społeczności lokalnej.

„Centrum Młodzieży” będzie miejscem, w którym młodzi ludzie 
będą mogli się spotkać, bawić, ale też pracować, będą zaangażowani 
w zarządzanie tym miejscem i budowaniem jego oferty. Model jaki 
chcemy przyjąć jest zupełnie nowatorski i nie ma takiego drugiego 

w Polsce. Będziemy też chcieli nawiązywać kontakty międzyna-
rodowe. Na pewno wymiana międzynarodowa, ale też programy 
wolontariatu międzynarodowego.”– podkreśla prezes FARMY 
–„Kuźnia działań edukacyjnych i kulturalnych - mam nadzieję, że 
ludzie będą przychodzić, spotykać się i wymyślać, a my będziemy 
pomagać realizować te pomysły. W ten właśnie sposób narodził się 
TOTU Festival, który w tym roku będzie organizowany po raz piąty. 
Chodzi nam również o organizowanie ruchu wolontarystycznego 
w powiecie. Dla przykładu w Danii w różnych działaniach wolontary-
stycznych uczestniczy do 60% młodzieży, w Polsce ten odsetek wynosi 
niespełna 20%. W „Centrum …” będzie również punkt konsultacyjny 
dla młodzieży, która ma pomysł na działania, ale kompletnie nie wie 
jak i skąd pozyskać pieniądze. My wszyscy mamy to doświadczenie 
i chętnie się nim podzielimy. Organizacja szkoleń dla młodych ludzi, 
ale też dla osób pracujących z młodzieżą, konferencje, seminaria, 
spotkania oraz wszystkie pomysły, z którymi przyjdą młodzi ludzie. 
Będzie to również miejsce nieformalnej edukacji – czyli poza szkołą, 
gdzie młodzież uczy się czegoś innego niż w szkole i w zupełnie innej 
atmosferze.”– podsumowała Barbara Zamożniewicz. Umowa została 
zawarta pomiędzy Fundacją Aktywizacji i Rozwoju Młodzieży, 
Powiatem Staszowskim, Gminą Staszów, Staszowską Izbą Gospodar-
czą, Bankiem Spółdzielczym w Staszowie, Staszowskim Ośrodkiem 
Kultury, ZHP 3. Staszowską Drużyną Harcerską im. mjr. Jana Piw-
nika Ponurego, Świętokrzyską Wojewódzką Komendą Ochotniczych 
Hufców Pracy oraz Bractwem św. Anny ze Staszowa.

GN

wYcieczKa Do wŁocH

LoKaLNe paRTNeRSTwo DLa MŁoDzieŻY
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w dniach 16 -17 czerwca 2011r w Tarnowie, gmina 
Łobez, województwo zachodniopomorskie, odbyły 
się ii ogólnopolskie, „Regionalne Targi aktywnych 

Form pomocy” współfinansowane ze środków Ministerstwa 
pracy i polityki Społecznej. 

W targach wzięli udział wytypowani przez Urzędy Wojewódzkie 
w porozumieniu z Wojewódzkimi Urzędami Pracy i Regionalnymi 
Ośrodkami Polityki Społecznej, przedstawiciele dobrych praktyk 
w zakresie przeciwdziałania wykluczeniu społecznemu z 16 
województw. Województwo świętokrzyskie po raz drugi było 
reprezentowane przez Centrum Integracji Społecznej w Staszowie 
i wytypowane jako podmiot wzorcowo wykorzystujący instrumenty 
aktywnych form pomocy (w ubiegłym roku staszowski CIS repre-
zentował nasze województwo na ogólnopolskich targach aktywnych 
form pomocy w Nadrzeczu k. Biłgoraja).

Formą przedstawienia najlepszych praktyk były prezentacje 
multimedialne oraz stoiska targowe.

Kierownik Centrum przybliżył uczestnikom targów meryto-
ryczną działalność staszowskiego CIS-u oraz jego dotychczasowy 
dorobek i osiągnięcia. CIS wystawiło także swoje wyroby gotowe 
wytworzone w warsztacie krawieckim i ogrodniczym. 

Gośćmi honorowymi targów byli: Sekretarz Stanu w Kancelarii 
Prezesa Rady Ministrów i pełnomocnik premiera RP ds. koordynacji 
współpracy organizacji pozarządowych i administracji w przeciw-
działaniu wykluczeniu społecznemu Bartosz Arłukowicz i Dyrektor 
Departamentu Pomocy i Integracji Społecznej Ministerstwa Pracy 
i Polityki Społecznej Krystyna Wyrwicka, którzy złożyli podmio-
tom prezentującym dobre praktyki gratulacje i życzenia dalszych 
sukcesów w walce z wykluczeniem społecznym. Drugiego dnia 
targów przedstawiciele rządu, naukowcy i reprezentanci dobrych 
praktyk dyskutowali na temat problemów i barier w rozwoju eko-
nomii społecznej w Polsce. 

A.B.

ciS Na TaRGacH aKTYwNYcH FoRM poMocY

w dniu 18 czerwca br. na Hali oSiR-u w Staszowie odbył 
się ii Turniej Sportowy pt. „Młodzież i Honorowi 
Dawcy Krwi – razem”. w konkurencjach sportowych 

brało udział 5 drużyn – przedstawiciele Klubów HDK i uczniowie 
szkół średnich. 

W piłce halowej zwyciężył Międzyzakładowy Klub HDK 
w Grzybowie przed Zespołem Szkół i Liceum Ogólnokształcącym 
w Staszowie. Pozostałe miejsca zajęli: Klub HDK przy Elektrowni 
w Połańcu i Zespół Szkół Ekonomicznych w Staszowie. W tenisie sto-
łowym pierwsze miejsce zdobył Piotr Papaj, drugie Andrzej Świszcz, 
a trzecie miejsce Hubert Pytowski. Wszystkim uczestnikom Turnieju 
wręczono nagrody i dyplomy oraz zakupiono posiłek regeneracyjny. 
Zarząd Rejonowy PCK w Staszowie poprzez zorganizowanie tego 
spotkania uczcił obchody Światowego Dnia Krwiodawcy. Spotkanie 
to miało na celu integracje bezinteresownych dawców krwi z naszego 
rejonu, popularyzację gier o charakterze sportowo – rekreacyjnym 
i propagowanie idei honorowego krwiodawstwa. Serdeczne słowa 
podziękowania kierujemy do Starostwa Powiatowego i Urzędu Miasta 
i Gminy w Staszowie, Dyrekcji OSiR-u oraz dla Witolda Złotnika 
i Macieja Jońcy – za pomoc przy organizacji zawodów. Wszystkie 
osoby (po 18-stym roku życia) zainteresowane ideą ratowania zdrowia 

i życia drugiego człowieka zapraszamy do Punktu krwiodawstwa 
w Staszowie ul. Wschodnia, po lekkim słodkim śniadaniu z dowodem 
osobistym – od poniedziałku do piątku na godz. 8 rano. Każdy dawca 
ma zapewnione badania lekarskie i laboratoryjne, oznaczenie grupy 
krwi, dzień wolny od pracy i posiłek regeneracyjny (8 czekolad). Na 
okolicznościowych spotkaniach z okazji Dni HDK dziękujemy tym 
wspaniałym ludziom, wręczamy odznaczenia i upominki. I Ty możesz 
dołączyć do naszego grona - czekamy i serdecznie zapraszamy.

Joanna Cheba

MŁoDzieŻ  
i HoNoRowi DawcY 
kRwI – RazeM
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Staszowska Gromada zuchowa „Słoneczne zuchy” i „Leśne 
Skrzaty”, działające przy zpo – publicznej Szkole podsta-
wowej nr 1 w Staszowie, wyjechali do DpS im. Hr Sucho-

dolskiego w Gościeradowie z okazji obchodów Dnia Dziecka pod 
opieką pwd. edyty Sadłochy, dh. anny Taradowskiej, dh. Niny 
Jakubik i p. Katarzyny Korczak.

Dzięki uprzejmości dyrektora placówki - pana Tadeusza Sikory 
– zuchy wystąpiły na imprezie integracyjnej z okazji obchodów Dnia 
Dziecka. Dzieci wręczyły zgromadzonym gościom symboliczne 
„kwiaty przyjaźni” oraz na ręce dyrektora przekazali upominki, arty-
kuły chemiczne i słodkości dla osób przebywających w ośrodku.

Zuchy uczestniczyły w licznych atrakcjach zorganizowanych 
przez DPS min.: zjeżdżalnie, zawody sportowe, przejażdżki konne 
wierzchem lub bryczką, pląsy, zabawy z klaunem.

Po licznych atrakcjach dzieci udały się na poczęstunek w blasku 

ogniska.
W podziękowaniu za występ staszowskie zuchy otrzymały 

pamiątkowy dyplom, batony, kosz słodkości.
Staszowskie zuchy, kształtowały postawy sprzyjające akceptacji 

i tolerancji w odniesieniu do osób niepełnosprawnych. Doświadcze-
nia te utwierdziły naszych podopiecznych w przekonaniu, że ludzie 
niepełnosprawni mają takie same prawa jak osoby sprawne.

SGZ zamierza podtrzymać współpracę z placówką DPS-u 
w Gościeradowie.

Zuchowy Dzień Dziecka odbywający się w duchu „Przyjaznej 
dłoni” na długo zagości w pamięci naszych uczniów. Dzieci są 
zachwycone pobytem w Gościeradowie i już snują plany przyszłych 
wycieczek, podczas których przez zabawę będą poznawać świat. 
Czuwaj!

pwd. Edyta Sadłocha, dh. Anna Taradowska, dh. Nina Jakubik

„pRzYJazNa DŁoń” – zucHowY Dzień DziecKa

Nie jest tajemnicą, że w okresie międzywojennym spo-
łeczność żydowska odegrała znaczny wpływ w życiu 
kulturalnym, społecznym i politycznym miasta. 

Przedmiot, który dziś prezentujemy jest tego najlepszym dowo-
dem. Jest to książka o charakterze broszury autorstwa Henryka 
Hejne pt. „Podróż po Harzu” w przekładzie D. Szymonowicza. 
Wydrukowana została w Warszawie w 1920 roku w Wydawnictwie 
Sztydel w drukarni I. Hendlera. Ma wymiary 10 na 20 cm, a o jej 
niezwykłej wartości świadczą pieczęcie biblioteki przy Organiza-
cji Syjonistycznej w Staszowie „Bialik”. Świadczy to o prężnym 
rozwoju bibliotekarstwa wśród społeczności żydowskiej. Książka 
pisana jest po hebrajsku, posiada nr biblioteczny 1280, co dowodzić 
może dużej ilości woluminów w tej bibliotece. Książka zachowała 
się dzięki kolekcjonerskiej pasji pana Filipa Tomporowskiego, który 
odnalazł ją na jednym ze staszowskich strychów. Książka stanowi 
nieocenione źródło do badań historycznych związanych z życiem 
kulturalnym miasta. W żadnym bowiem źródle nie spotkałem się 
ze wspominą wyżej organizacją, a tym bardziej działającą przy niej 
biblioteką. W okresie międzywojennym funkcjonowała w Staszowie 
biblioteka żydowska im. I. L. Pereca, ale o bibliotece „Bialika” nie 
zachowały się żadne informacje. Tym większa wartość zachowanej 
książki, która jest ważną pamiątką po społeczności żydowskiej, 
jaka stanowiła przed II wojną światową większość mieszkańców 
miasta.

Paweł Ciepiela

HiSToRia JeDNeGo 
pRzeDMioTu 
KSiąŻKa z NiezNaNeJ 
BiBLioTeKi
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w Samsonowie w dniu 2 maja 2011 odbyła się inscenizacja 
bitwy partyzanckiej pt. „Na szlaku Hubala”. w czterech 
epizodach Stowarzyszenie Rekonstrukcji Historycznych 

„Jodła” z Kielc przedstawiło walki z Niemcami z dnia 6 września 
1939 roku oraz walki partyzanckie oddziału „Hubala” Henryka 
Dobrzyńskiego, „Mściciela” Mariana wiecha” i „Gryfa” pawła 
Stępnia. Dwugodzinne widowisko z zaciekawieniem oglądali 
żołnierze polskich Drużyn Strzeleckich i harcerze. w następnym 
dniu 3 maja strzelcy uczestniczyli w uroczystościach 220 rocznicy 
uchwalenia Konstytucji 3 Maja. uczestniczyli we mszy świętej 
i w uroczystościach na staszowskim Rynku. w dniu 8 maja 
strzelcy pDS wzięli udział w uroczystościach „Dni połańca”, na 
które otrzymali zaproszenie od władz miasta. została wystawiona 
warta honorowa przy pomniku T. Kościuszki oraz złożono kwiaty, 
następnie strzelcy uczestniczyli w patriotycznej mszy świętej na 
Kopcu Kościuszki.

W dniu 15 maja strzelcy uczestniczyli w uroczystej mszy św. 
dziękczynnej za beatyfikacją Jana Pawła II na staszowskim Rynku. 
Stowarzyszenie Artystów Plastyków Świętokrzyskich zaprosiło strzel-
ców do Pustyni Złotego Lasu w Rytwianach na uroczystą mszę św. 
i wernisaż artystyczny. Na tę okazję przybyli z Francji Sylwia i Artur 
Radziwiłowie. Z zaciekawieniem rozpytywali o formację Polskich 
Drużyn Strzeleckich, historię ich powstania i obecną działalnością 
paramilitarną. W Kurozwękach w dniu 28 maja strzelcy uczestniczyli 
w uroczystościach posadzenia „Dębu Katyńskiego” upamiętniającego 
Stefana Mullera zamordowanego w Twerze w 1940 r. Uroczystości 
upamiętniające żołnierzy świętokrzyskich zgrupowań partyzanckich 
– A.K. Ponury – Nurt odbyły się na „Wykusie” w dniu 4 czerwca 2011 r. 
Spotkanie otworzył partyzant senior Zdzisław Rachtan ps. „Halny”. 
W uroczystej mszy świętej w intencji majora „Hurta” i jego żołnierzy 

uczestniczyli staszowscy policjanci ze swym sztandarem, których 
patronem od lat jest Jan Piwnik „Ponury” oraz delegacja Polskich 
Drużyn Strzeleckich, która złożyła kwiaty pod kapliczką. Setną rocz-
nicę powstania Polskich Drużyn Strzeleckich zapoczątkowano mszą 
św. za Ojczyznę w Iłży. Podczas centralnych uroczystości dokonano 
wiele awansów. Ze staszowskiej grupy strzelców zostali awansowani: 
na stopnień porucznika Aleksandra Stachniak, na kaprala Kordian 
Bielecki, na starszego szeregowego Dominik Brzezina i Michał Polit. 
Strzelcy wzięli udział w dniu 12 czerwca 2011 roku w obchodach Święta 
Ludowego w kościele Ducha Świętego i na Rynku. Na temat Narodo-
wych sił rezerwowych szkolnictwa wojskowego oraz przygotowania 
przyszłych kadr oficerskich do zawodu żołnierza przeprowadzono 
w dniu 15 czerwca br. spotkania z uczniami z gimnazjum w Czajkowa 
i z gimnazjum Nr 2 w Staszowie.

Pod hasłem „Podejmij wezwanie i zostań żołnierzem Narodowych Sił 
Rezerwowych” dokonano prezentacji multimedialnej oraz przeprowadzono 
bezpośrednie rozmowy z zainteresowanymi karierą wojskową. Prelekcję 
prowadzili Komendant Polskich Drużyn Strzeleckich Okręgu Staszow-
skiego kpt. ds. Wiesław Kuca oraz przedstawiciel Wojskowej Komendy 
Uzupełnień Wydziału Rekrutacji kpt. Andrzej Irek. 

Wiesław Kuca

z ŻYcia poLSKicH 
DRuŻYN STRzeLecKicH 
w StaSzowIe

pod takim tytułem odbyła się w Staszowie w dniu 5 kwietnia 
br. sesja naukowa poświęcona ofiarom katyńskim z terenu 
powiatu staszowskiego. Jej organizatorami byli Staszowski 

ośrodek Kultury i Delegatura ipN w Kielcach. 
Sesja zorganizowana została na sali widowiskowej SOK i zainau-

gurowała trzytygodniową wystawę kolekcjonerską pod takim samym 
tytułem. W sesji wzięło udział kilkuset uczniów staszowskich szkół 
średnich. Gości oraz licznie przybyłych uczestników kurator wystawy 
Paweł Ciepiela. Na wstępie pracownik Działu Edukacji IPN Marek 
Jończyk wygłosił wykład pt. „Zbrodnia katyńska na mieszkańcach 
kielecczyzny”. Zaprezentował on też swoją książkę pod takim samym 
tytułem oraz przeprowadził projekcję multimedialną uzupełniającą 
jego wykład. Kolejnym prelegentem był nauczyciel historii radny Rady 
Miejskiej Dariusz Kubalski. Przedstawił on życiorysy 35 mieszkańców 
obecnego powiatu staszowskiego, którzy zginęli w Katyniu i innych 
miejscach kaźni na wschodzie.

Następnie ze swoimi wspomnieniami związanymi z ujawnieniem 
zbrodni katyńskiej podzieliła się pani Jolanta Chmurowska, siostrzenica 
majora Jana Franciszka Raczyńskiego – staszowianina zamordowanego 

przez sowietów w Katyniu 11 kwietnia 1940 r. 
W sesji wzięli udział przedstawiciele światowego Związku Armii 

Krajowej, Polskich Drużyn Strzeleckich, działacze „Solidarności”, 
kolekcjonerzy, których zbiory eksponowane były na wystawie. Więk-
szość dokumentów z ekspozycji przekazana została do delegatury IPN 
w Kielcach celem ich naukowego opracowania. Staszowska inicjatywa 
w tym zakresie to jedna z form działalności SOK zmierzająca do 
ochrony naszego dziedzictwa narodowego. 

Paweł Ciepiela fot. Dominik Rożek

zBRoDNia KaTYńSKa 
Na MieSzKańcacH zieMi 
StaSzowSkIej
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Ideą powstania zorganizowanych grup społecznych jest wspól-
nota wartości i dążenie do ich urzeczywistniania. Dążenie to 
łatwo może jednak wymknąć się spod kontroli zaślepiając 

wykonawców urojonej wizji hermetycznego społeczeństwa. z per-
spektywy historii wiadomo, że nie ma tu znaczenia zabarwienie 
ideologiczne. To, czego z punktu widzenia człowieka i jego relacji 
z innymi zabrakło w naszej historii, także najnowszej, przedsta-
wił w swojej książce pt. „pamięć i tożsamość” ojciec święty, Jan 
paweł ii. Jest ona, obok licznych encyklik społecznych papieża, 
jeszcze jednym ważnym punktem na mapie światopoglądowej 
katolickiej myśli społecznej. 

Tak, jak nie można oddzielić myślenia o człowieku od myślenia 
o państwie, tak nie można oddzielić rozważań na temat państwa od koncepcji 
światopoglądowych, na których się to państwo opiera. Jan Paweł II, określa-
jąc wypaczone relacje wewnątrzpaństwowe, jak i międzynarodowe, mówi 
wprost o „ideologiach zła”, degradujących człowieka do roli przedmiotu 
w okowach idei. To „zło” ideowe, zaszczepiane przez charyzmatycznych 
liderów, kształtujących świadomość społeczną, nie jest jednak zostawione 
samo, nie istnieje bez przeciwwagi dla siebie. Nie można bowiem nazwać 
czegoś złem, nie znając znaczenia dobra, które w tym kontekście można by 
rozumieć jako możliwość wyboru pozostawioną dla człowieka. 

„Ideologiami nazywamy te wyobrażenia… które de facto nigdy 
nie osiągają realizacji zawartej w nich treści. Jakkolwiek często 
stają się one w dobrej wierze motywami subiektywnego działania 
jednostek, to jednak w toku tego działania ulegają najczęściej skrzy-
wieniu zgodnie ze swoim sensem”1. Zatem ostateczny rezultat nawet 
najbardziej szczytnego działania obrócić się może przeciw swojemu 
twórcy. Człowiek, kierujący się specyficznie pojmowanymi zasadami 
etycznymi i swoiście rozumianą moralnością, nie może, bo w gruncie 
rzeczy, przez własną ignorancję, nie jest w stanie podjąć dyskusji nad 
przedstawianą przez siebie wizją rzeczywistości społecznej. 

Poza charyzmatycznym liderem tym co umacnia „ideologie zła” 
są podatni na jego sugestie ludzie. „Jeśli potrzebna jest liczna grupa, 
wystarczająco silna, by narzucić reszcie swoje poglądy na wartości 
życiowe, nigdy nie będą stanowili jej ci o wysoce zorganizowanych  
i wyrafinowanych gustach, lecz ci, którzy tworzą „masę”, w ujemnym 
tego słowa znaczeniu, najmniej oryginalni i niezależni, zdolni przedło-
żyć wagę swej liczebności ponad swe indywidualne ideały”2. Te słowa 
austriackiego rzecznika klasycznego liberalizmu odnieść można zwłasz-
cza do słabości człowieka jako istoty politycznej i społecznej. Ponieważ 
tak jak niezrozumiałe z punktu widzenia społecznego wywyższanie się 
ponad innych powoduje powstanie tyranii, tak słabość postawy deter-
minuje uległość wobec tego, kto tyranem się mianuje. Zawsze bowiem 
siła doskonale zorganizowanego społeczeństwa pochodzi nie z fizycznej 
opresji wywieranej na jego członków przez władze, ale ze specjalnie 
w tym celu wytworzonej zbiorowej tożsamości i pamięci historycznej.

W jaki sposób do teorii i praktyki „ideologii zła”, jak określa je w swojej 
interpretacji dziejów świata Jan Paweł II odnosi się Papież – Polak ? Autor 
„Pamięci i tożsamości” stwierdza, iż zło nie jest w swoim działaniu samotne, 
nigdy całkowicie nie osiąga przewagi, jest jedynie skutkiem nieobecności, 
lub słabości dobra w danym momencie historycznym. Takie wydarzenia 
stanowią punkty zwrotne w dziejach wzajemnych relacji państw i narodów. 
Tylko nazwanie zła po imieniu pozwala w pełni zrozumieć jego znaczenie. 
Cała „ideologia zła” opiera się zatem na założeniu, że człowiek jest w stanie 
działać, i to działać skutecznie w oparciu jedynie o własne, narzucone przez 
niego innym, zasady. To zapatrzenie we własną „wyjątkową” osobę i jej 

możliwości intelektualnego poznania świata dało opisywa-
nemu przez Jana Pawła II człowiekowi prawo do decydowania 
o losie innych ludzi na szeroką skalę. Na miejscu uniwersalnych 

wartości ogólnoludzkich pojawiły się subiektywnie pojmowane dążenia, 
tworzące sztuczne podziały społeczne na gruncie przekonań. Tego rodzaju 
poglądom historia wyznaczyła określoną miarę, czas trwania naznaczony 
samotnością człowieka. „Człowiek został sam: sam jako twórca własnych 
dziejów i własnej cywilizacji; sam jako ten, który stanowi o tym, co jest 
dobre, a co złe…”3. 

W rozważaniach Jana Pawła II nad rolą ideologii w kształtowaniu 
świadomości określającej przynależność grupową człowieka ważna jest 
również, charakterystyczna także dla człowieka, jego chęć dominacji 
nad innymi, wszędzie tam, gdzie to tylko możliwe. I nie byłoby w tym 
nic złego, gdyby nie fakt, iż wszelkie, nawet najbardziej szczytne ideały, 
mogą zostać wypaczone przez ludzi, kierujących się uproszczonymi 
schematami myślenia, wywierającymi wpływ na świadomość społeczną. 
Obecność tych poglądów w przestrzeni publicznej jest zatem przestrogą 
w drodze do kompromisu, zaprzeczeniem „drogi do zniewolenia”.

Ważnym punktem w całości przemyśleń Ojca Świętego na temat roli 
idei w życiu ludzi, narodów i państw jest także problematyka wykorzy-
stywania już zdobytej wolności. Tym, co jest zgubne dla człowieka w tym 
kontekście, to kryterium określenia ostatecznego celu działania. „Kryterium 
tym nie jest jednak dobro godziwe, ale raczej użyteczność i przyjemność. 
Dobro, które staje przed ludzką wolnością jako zadanie do spełnienia, to 
jest właśnie dobro cnoty [dobro godziwe]. Chodzi przede wszystkim o tak 
zwane cztery cnoty kardynalskie: roztropność, sprawiedliwość, męstwo 
i wstrzemięźliwość. Roztropność ma znaczenie kierownicze. Sprawiedli-
wość warunkuje ład społeczny. Wstrzemięźliwość i męstwo determinują 
natomiast ład wewnętrzny w człowieku, określają bowiem to dobro, 
które pozostaje w relacji do ludzkiej popędliwości i pożądliwości…”4. Jak 
odnieść te słowa do współczesnej rzeczywistości społeczno – politycznej 
? Dzisiejszy kryzys postaw społecznych wydaje się być skutkiem odejścia 
od podstawowej cechy społeczeństwa obywatelskiego, utrzymywania 
względnie trwałej równowagi poglądów. Przy braku takiej równowagi do 
głosu dochodzi strach przed własną przyszłością w zmieniającej się sytu-
acji. Kryzys jest ponadto dobrym gruntem pod zaszczepienie podziałów  
i sterowanie sztucznie wytworzonym konfliktem. Nagromadzenie kon-
fliktów doprowadza czasem do wojny, a to „tyle, co władza człowieka nad 
człowiekiem”5.

W zapisie tych rozważań szczególne miejsce zajmuje odwo-
łanie się do rozumienia przez katolicką naukę społeczną pojęć 
takich jak: ojczyzna, naród czy państwo. Ojciec Święty odwo-
łuje się w tej części tekstu do uniwersalnego i wiecznego pojęcia 
Ojczyzny, które z ojczyzną jako miejscem na mapie zaczęło być 
utożsamiane od chrztu Mieszka I i jednoczesnego chrztu Polski  
w 966 roku. Z kolei termin „naród” i „państwo”, chodź szczególny 
związek mają one w przypadku narodu żydowskiego, Papież wywodził 
od rodziny. „Podstawowe drogi tworzenia się wszelkich społeczności pro-
wadzą przez rodzinę i co do tego nie można mieć żadnych wątpliwości.”6. 
Słowa te, zaczerpnięte od jednego z najzagorzalszych rzeczników stabi-
lizacji społecznego bytu człowieka, nie były jednak charakterystyczne 
jedynie dla chrześcijańskiego systemu wartości i postaw. Już bowiem 
w starożytności stwierdzano., że… ”powstaje… najpierw dom, czyli 
rodzina. Domem, czyli rodziną jest zatem z natury istniejąca wspólnota… 
Pierwsza wspólnota większej ilości rodzin… stanowi gminę wiejską. 
Pełna w końcu wspólnota, stworzona z większej ilości gmin wiejskich, 
która niejako już osiągnęła kres wszechstronnej samowystarczalności, jest 
państwem…”7. Jak widać, już w tak historycznie odległym okresie, uwa-
żano rodzinę za podstawę społecznej egzystencji człowieka. Wyjaśnienia  

NOTATKI NA MARGINESIE
„paMięć i ToŻSaMość” 
NaRoDziNY i zMieRzcH iDei
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i „uwspółcześnienia” wymaga tu jednak końcowy fragment tego cytatu. 
Państwo, w dzisiejszym rozumieniu, nie jest już tylko narodowym 
organizmem. Nie może, bo nie jest w stanie, ze względów nie tylko 
ekonomicznych, ale także społecznych i kulturowych, funkcjonować 
samodzielnie. Do tej globalizacji stosunków społecznych odniósł się 
także Jan Paweł II w dziele „Pamięć i tożsamość”. Różnorodność 
plemion, tradycji i kultur była wpisana w historię Polski, ta właśnie 
różnorodność i „zasada braterstwa ludów”8 powinna być podstawą 
nowoczesnego kształtu Europy i świata.

Największym zagrożeniem dla każdego człowieka może być tylko 
inny człowiek i jego wygórowane ambicje. To stwierdzenie jest ciągle 
obecne. Było, odnosząc się do omawianego tu dzieła, przewodnim moty-
wem działań społecznych Jana Pawła II. Zagrożenia takie wystąpić mogą 
także w ustrojach demokratycznych, tak jak można to było obserwować 
w Niemczech w latach 30’ XX stulecia. Społeczeństwo niemieckie wyniosło 
do godności kanclerza Adolfa Hitlera, oddając głos w demokratycznych 
wyborach. Uczyniło to w obliczu kryzysu i w strachu przed sowiecką 
ekspansją ideologiczną, ale przede wszystkim gospodarczą – zagrożeniem 
dla niemieckich przemysłowców. Dalsza droga nazistowskiego przywódcy 
rządziła się zupełnie innymi prawami, których skutki odczuł także Jan 
Paweł II, żyjąc w Polsce podczas niemieckiej inwazji, stosunkowo krótkiej, 
w porównaniu do późniejszej sowieckiej okupacji. Można zatem przy-
puszczać, iż te doświadczenia były przyczyną wygłoszonego czterdzieści 
lat później, w 1979 roku ,apelu do irlandzkich terrorystów z IRA, podczas 
wizyty w Irlandii w drodze do USA. „Papież powiedział: Na kolanach 
proszę, abyście zawrócili ze ścieżek przemocy i powrócili na drogi pokoju… 
Przemoc niszczy dzieło sprawiedliwości”9. Jan Paweł II poprzez te właśnie 
osobiste doświadczenia był Papieżem „szczególnie społecznym”, chociaż, 
nawet jako głowa państwa watykańskiego, nie był w swoich wystąpieniach 
liderem politycznym.

Ojciec Święty, analizując podstawę tożsamości, wychodzi od 
dwóch wielkich rewolucji ustrojowych, Wielkiej Rewolucji Francuskiej 

i Rewolucji w Ameryce Północnej. Oba te wydarzenia przyniosły 
śmierć wielu ludzi, ostatecznie jednak, te punkty zwrotne w historii 
rozwoju społecznego, doprowadziły do ugruntowania się świadomości 
i tożsamości narodowej. Było to zerwanie ze starym porządkiem społecz-
nym i odwołanie do przyrodzonych praw natury i godności człowieka. 
„Braterstwo łączy nie tylko poszczególnych ludzi, ale także narody”10, na 
tym przekonaniu Papież, Jan Paweł II opiera swoją wizje społeczeństwa 
obywatelskiego, zawartą także w nauce społecznej kościoła katolickiego 
i dokumentach Soboru Watykańskiego II. Powyższy cytat można by 
zatem uznać za podstawę demokratycznego ustroju państwowego 
zarówno w rozumieniu poglądów Papieża, jak i doktryny Kościoła. 

Podsumowując powyższe rozważania stwierdzić można, że 
pamięć historyczna i tożsamość religijna najpełniej przybliżają każ-
dego człowieka do jego dwóch naturalnych źródeł – społeczeństwa, 
w którym żyje i Boga, w którego wierzy.

mgr Michał Skrętek
absolwent Politologii UJK w Kielcach 
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ALTHEYA, Warszawa 1999, s. 47.
6. Jan Paweł II „Pamięć… s. 73.
7. Arystoteles „Polityka”, wyd. Naukowe PWN, Warszawa 2006, ks. I s. 

26-27.
8. Jan Paweł II op.cit s. 113.
9. John O’Sullivan „Prezydent, papież, premier – oni zmienili świat”, wyd. 

AMF, Warszawa 2007, s. 111 – 112.
10. Jan Paweł II „Pamięć… s. 113.

jest w naszym świecie ktoś, dla kogo zawsze będziesz dzie-
ckiem to -Matka, Mama, Mamusia. Jej matczyna miłość 
jest bezwarunkowa i najwierniejsza w każdym momencie 

i w każdych okolicznościach. Nie liczy na wzajemność, nie szczę-
dzi ofiar wszelakich, nie patrzy na pozycję i zasługi dziecka. Tę 
miłość matki ma ono bez jej zdobywania, do końca życia, bo 
jest dla matki największym skarbem na świecie. a ona kocha 
je nawet wtedy, gdy dziecko odrzuca jej miłość. wówczas nie-
wyobrażalnie cierpi, a „…gdy matka płacze, to płacze i niebo”. 
Ten jej smutek osłodzić może radość i szczęście dziecka, „…bo 
gdy ono się śmieje, śmieje się cały świat”. Matka to czuje swoim 
kochającym sercem.

Matka była, jest i będzie w każdym czasie, natchnieniem dla 
poetów, malarzy, kompozytorów. Napisano o niej wiele aforyzmów, 
myśli, sentencji. Jak dowodzi jedna z nich, idziemy „do ludzi po 
rozum, do matki po serce”. Uczeń klasy czwartej szkoły podsta-
wowej, w wypracowaniu domowym na temat: ”Przepis na dobrą 
Mamę”, napisał jedno tylko zdanie: „Moja Mama jest dobra, bo 
kocha i całuje Tatę”. To stwierdzenie określa i wyznacza cały świat 
dziecka… prawdziwy i rzeczywisty, a bywa on niekiedy jedynie 
oczekiwany i wymarzony.

To słowo- pojęcie… Matka, pisane wielka literą, jest ciepłe, sło-
neczne, promieniujące, wielkie, jedyne na świecie. Wywołuje wzru-
szenie i  drżenie serca, wyciska łzy radości i przywraca życzliwy 

uśmiech, nadzieję i wiarę, że zdołamy pokonać trudności, bo ona, 
Matka, jest przy nas, pomoże, pocieszy, nie opuści w potrzebie. 

Jest, we współczesnej trudnej rzeczywistości, najlepiej zorgani-
zowaną, sprawnie działającą ,ogromnie ważną ,instytucją .Wierzymy, 
że ”…żadna mądrość, której możemy nauczyć się na ziemi, nie da 
nam tego, co słowo i spojrzenie matki”. 

W to majowe święto Mamy należy więc użyć słów najcieplej-
szych, aby opisać Jej trudy, poświęcenie i macierzyńską troskę 
o swoje dziecko. Ona zaś nie oczekuje od niego podziękowań i  nie 
żąda dowodów wdzięczności. Pragnie dla niego jedynie codziennego 
szczęścia, radości, spokoju, miłości i rodzinnego ciepła. Czy to tak 
wiele? Nie, bo dla Matki dziecko…. to jej całe życie, cały świat.

 Prostymi słowami opisał ten matczyny świat poeta, ks. Jan 
Twardowski: „Nieludzkie piękno mistrzów <a tu zwykła matka <jej 
nos okulary i pacierz< na stole moczopędna pietruszka <z selerem 
sałatka < i bardzo ludzka miłość”.

Wszystkim Mamom: młodziutkim, starszym i tym znacznie 
wcześniej urodzonym, Mamom szczęśliwym, radosnym i tym 
stroskanym, umęczonym …od dzieci, najmłodszych i zupełnie 
dorosłych.. mało zmartwień i tysiące podziękowań za macierzyńską 
miłość…

A ja, chciałabym w tym miejscu, w ten wyjątkowy dzień, ser-
deczne wspomnienie poświęcić mojej Mamie, której nie mam od 
wielu lat. Jej dedykuję ten odświętny, pisany ze wzruszeniem, tekst: 
„O Matce pieśń, to pieśń bez słów…” .

Kiedyś był to nasz wspólny świat. Dzisiaj jest już tylko mój. „A 
ja, Mamo, tam, gdzie już bliżej… niźli dalej”. 

W Dzień Matki 2011 roku. 
Jadwiga Szyszka 

„ o MaTce pieśń, To 
pieśń Bez SŁÓw…”
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Stowarzyszenie artystów plastyków świętokrzyskich w Kiel-
cach, którego prezesem jest artystka – malarka Teresa Sad-
łocha zorganizowało w dn. 3 czerwca w osiedlowym Klubie 

„polonez” przy ul. pocieszka 17 w Kielcach wernisaż malarstwa 
staszowskiego malarza władysława Sadłochy. 

Krótką notę biograficzną artysty przedstawił publicysta 
– wydawca Stanisław Durlej. Władysław Sadłocha zaprezentował na 
wystawie 62 prace powstałe w ostatnich latach twórczości. Galerię 
stanowiły: - portrety rodzinne, znane postacie historyczne, pejzaże 
oraz wiele obrazów z cyklu „Perły Świętokrzyskie”. Była to kolejna 
wystawa tego artysty w Kielcach. Wcześniejsze to Kraków, Olsztyn, 
Tarnobrzeg i wiele w Staszowie i innych miejscowościach Polski. Za 
granicą – w Czechach, na Słowacji,w Bułgarii, Rumunii, na Ukrainie, 
w Mołdawii, na Białorusi, we Francji i w USA. Należy przypomnieć, 
że artysta na Ziemi Staszowskiej w miejscowości – Wysoki Małe 
prowadzi pracownię artystyczną malarstwa, grafiki i rzeźby. 

W pracowni tej odbywają się od kilku lat imprezy o treściach 

religijnych, patriotycznych i artystycznych. Na kielecką wystawę 
w Klubie „Polonez” przybyło liczne grono artystów zaciekawionych 
twórczością Sadłochy. Podczas prezentacji prac z przeplatanką arty-
styczną wystąpił Zespół „Kukułki”. Gospodarzem spotkania była 
dyr. Klubu „Polonez” Ewa Kraska.

Wiesław Kuca

RozSŁawiaJą STaSzÓw

19 par zostało uhonorowanych „Medalem za Długoletnie 
pożycie Małżeńskie”. odznaczenie przyznawane jest 
przez prezydenta Rzeczypospolitej polskiej osobom, 

które przeżyły 50 – lat w jednym związku małżeńskim. 
Uroczystość odbyła się 3 czerwca w staszowskim magistracie. 
Burmistrz Staszowa Romuald Garczewski kierując słowa do jubi-

latów powiedział między innymi - „W imieniu wszystkich mieszkań-
ców miasta i gminy dziękuję za Wasze wspólne życie. Za waszą ciężką 
pracę. Kłaniam się Wam nisko, życząc przede wszystkim dobrego 
zdrowia, na dalsze lata Waszego wspólnego i jak najdłuższego życia. 
W swoich sercach na zawsze pozostańcie młodzi, jak wtedy, kiedy 
zawieraliście związek małżeński. Niechaj Wasza najbliższa rodzina 
o Was pamięta, kocha i pomaga Wam we wszystkim.”

W imieniu Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej burmistrz 

Staszowa udekorował Medalem małżonków: Mirosławę i Adama 
Kozińskich, Halinę i Czesława Markowskich, Irenę i Józefa Kaczmar-
czyków, Reginę i Edwarda Brzyszczów, Helenę i Andrzeja Grabków, 
Mariannę i Stefana Wójcików, Aurelię i Władysława Brzyszczów, 
Mariannę i Stefana Wójcików, Władysławę i Jana Wiatkowskich, 
Zofię i Stanisława Królów, Stanisławę i Ignacego Balickich, Marię 
i Kazimierza Gawrońskich, Mariannę i Stanisława Szpaków, Halinę 
i Włodzimierza Gajdowskich, Mariannę i Mieczysława Augustaków, 
Jadwigę i Mieczysława Szyszków, Mariannę i Władysława Markow-
skich, Annę i Jana Piechotów, Krystynę i Bronisława Góralów. 

Chwila dekoracji była bardzo wzruszającą dla jubilatów. Wielu 
osobom z emocji popłynęły łzy. 

Red., fot. GN

MeDaLe DLa DŁuGoLeTNicH MaŁŻoNKÓw
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SzKLaRKi po Raz SzÓSTY

w niedzielę 26 czerwca 2011 r. po raz szósty odbyły 
się Szklarki i ogólnopolskie zawody Hippiczne 
w ramach świętokrzyskiej ścieżki Huculskiej. 

coroczna impreza organizowana jest przez właściciela Hut 
Szkła Tadeusza wrześniaka. w tegorocznej imprezie uczest-
niczyło kilkanaście tysięcy osób. 

Na odwiedzających Szklarki czekały liczne atrakcje, m. in.: 
targi sztuki ludowej, wyroby ekologiczne, degustacje potraw, liczne 
wystawy i pokazy oraz stoiska, a w nich wszelakie rodzaje przetwo-
rów i nalewek. Do Sielca przyjechała także Agnieszka Fitkau-
Perepeczko, która zachęcała wszystkich do wspólnego gotowania oraz 
do zdrowego trybu życia i do zapoznania się z jej najnowszą książką 
kucharską. Imprezie towarzyszył jedyny na świecie całodniowy wytop 
szkła na świeżym powietrzu. 

Na zakończenie szóstej edycji Szklarek odbył się koncert Patrycji 
Markowskiej oraz Kazika Staszewskiego z zespołem Kult. 

EMD, fot. A.T. Urbanowiczowie

Koncert Patrycji Markowskiej z zespołem Koncert Kazika Staszewskiego z zespołem Kult

Pokaz sztucznych ogni
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w Mieście i Gminie Staszów zorganizo-
wane zostały bezpłatne badania cytolo-
giczne i mammograficzne, realizowane 

ramach konkursu „zdrowa Gmina”, we współ-
pracy ze świętokrzyskim centrum onkologii. Są 
one wykonywane przez specjalistów, w wyposa-
żonym, w nowoczesny sprzęt cytomammobusie. 
przebywa on w naszej gminie przez dwa tygodnie 
od 4 do 21 lipca. Na trasie „mammbusu” znalazły 
się: wiązownica Duża, czajków, Staszów, Konie-
młoty i Kurozwęki.

Jak informuje obsługa badania cieszą się bardzo 
dużą popularnością, w samej tylko Wiązownicy, 
zgłosiło się ponad 70 pań. Na ten wynik wpłynęła 
niewątpliwie dobra promocja i organizacja, którą 
przeprowadziła Gmina Staszów.

W lutym br Staszów przystąpił- do Konkursu 
„Zdrowa Gmina”, który ma na celu zwiększenie 
liczby osób zgłaszających się na badania profilak-
tyczne ukierunkowane na wczesne wykrywanie 
chorób nowotworowych. Akcja zorganizowana jest 
przez Narodowy Fundusz Zdrowia (NFZ) i Naro-
dowy Program Zwalczania Chorób Nowotworowych 
(NPZChN). W konkursie biorą udział gminy z 6 
województw: mazowieckiego, łódzkiego, lubelskiego, 
świętokrzyskiego, podkarpackiego i opolskiego.

W konkursie ZDROWA GMINA zostaną wyło-
nione gminy, które będą miały największy wzrost 
procentowy liczby osób zgłaszających się na badania 
profilaktyczne finansowane przez NFZ i NPZChN w 
okresie od 1 marca 2011 do 31 sierpnia 2011 r.

W drugim etapie konkursu ocenie podlegać będą 
opisy projektów działań promujących profilaktykę 
nowotworową z wykorzystaniem nagrody głównej, 
tj. 100 000 zł, nadesłane przez gminy.

Miasto i Gmina Staszów w przypadku zdobycia 
głównej nagrody, przeprowadzi akcję profilaktyczną 
promującą zdrowy tryb życia.

Nagrodami w konkursie ZDROWA GMINA są 
czeki o łącznej wartości 175 000 zł: za I miejsce 100 
000 zł, za II - 50 000 zł, za III - 25 000 zł.

Więcej informacji o akcji na stronie konkursu:
http://www.konkurszdrowagmina.pl.
Pamiętajmy! Życie i zdrowie są najważniejsze. 

Zachęcamy Panie do skorzystania z możliwości 
specjalistycznego badania.

Red.

STaSzÓw STawia Na zDRowie... 

Starosta Staszowski Andrzej Kruzel, burmistrz Staszowa Romuald Garczew-
ski oraz pracownicy Urzędu Miasta i Gminy w Staszowie Urszula Mazur 
i Ireneusz Kapusta, podczas spotkania z obsługą cytomammobusu.



Trwają badania w Mieście i Gminie Staszów
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13 maja w staszowskiej „trójce” odbyła się ii edycja 
imprezy o zasięgu gminnym z okazji Międzyna-
rodowego Dnia ziemi. Szkoła ta wygrała konkurs 

ogłoszony przez burmistrza Staszowa na najlepszy scenariusz 
ekologicznej imprezy przeznaczonej dla uczniów. wygraną jest 3 
tys. zł z przeznaczeniem ich na edukację ekologiczną. w ramach 
zwycięskiego scenariusza nauczyciele zaproponowali przeprowa-
dzenie turnieju ekologicznego. w konkurencjach turniejowych 
wzięło udział pięć szkół.

W konkursie wie-
dzowym najlepszą oka-
zała Weronika Kosiór ze 
Szkoły Podstawowej Nr 
1 w Staszowie, drugi był 
Paweł Jacak ze szkoły 
w Kurozwękach, trzecie 
miejsce zajęła Aleksan-
dra Orzechowska ze 
staszowskiej „trójki”. 

W  z m a g a n i a c h 
recy tatorsk ich o te -
matyce ekologicznej 
wygrał Michał Górny 
ze Szkoły Podstawo-
wej w Smerdynie, II 
miejsce zajęła Natalia 
Domagała ze staszow-

skiej „dwójki”, zaś III miejsce przypadło Krzysztofowi Wójcikowi 
z szkoły w Kurozwękach.

Odbyły się również dwie konkurencje drużynowe. W konkursie na 
„Zabawkę ekologiczną”, wykonaną z surowców wtórnych - jury oceniało 
ją pod względem walorów artystycznych, estetyki oraz użyteczności 
i doboru materiałów, z których została zrobiona. W tej konkurencji 
pierwsze miejsce za maskotki „Ekoś i Ekosia” wygrała drużyna ze 
Szkoły Podstawowej Nr 3 w Staszowie, drugą była staszowska „dwójka”, 
zaś trzecie miejsce zajęła szkoła Nr 1 ze Staszowa. 

Głośny doping towarzyszył zmaganiom sportowym. W nich zawod-
nicy musieli wykazać 
się „sprawnością hoke-
isty”, „koszykarza” 
oraz na koniec rozwią-
zać kalambur na czas. 
Pierwsze miejsce zajęła 
drużyna ze szkoły 
w Kurozwękach, drugą 
była szkoła ze Smer-
dyny, trzecie miejsce 
zajęli uczniowie sta-
szowskiej „dwójki”.

Gratulacje, nagrody 
i wyróżnienia wręczyła 
uczniom Henryka Mar-
kowska - zastępca bur-
mistrza Staszowa.

Red.

Dzień zieMi w STaSzowie

1� czerwca br. w parku etnograficznym w Tokarni k/ 
Kielc odbył się finał jedenastego ogólnopolskiego 
konkursu „Nasze Kulinarne Dziedzictwo – Smaki 

Regionu” 2011.
Celem konkursu było 

poznanie i udokumentowa-
nie polskich regionalnych 
produktów żywnościo-
wych, produktów osadzo-
nych głęboko w polskiej 
tradycji i od lat wytwa-
rzanych tymi samymi 
metodami i według tych 
samych receptur. 

Wśród 45 produktów 
zakwalif ikowanych do 
konkursu był Chleb Żytni 
Wólecki z rodzinnej Pie-
karni Barbary i Mariana 
Sroków w Woli Wiśniow-
skiej. 

Jury pod przewodni-
ctwem Izabelli Byszew-
skiej koordynatora krajo-
wego konkursu i prezesa 
Zarządu Polskiej Izby Produktu Regionalnego i Lokalnego wyłoniło 
laureatów w 4 kategoriach. W kategorii - Produkty regionalne pocho-
dzenia roślinnego I nagrodę zdobył Chleb Żytni Wólecki.

To co ujęło Komisję, a jest charakterystyczne dla wszystkich 
produktów z Piekarni Państwa Sroków, to stosowanie wyłącznie 
naturalnych składników oraz tradycyjnych metod wypieku.

Jed na k  szczegól ną 
zaletą dla Chleba Żytniego 
jest jego produkcja bez 
użycia drożdzy, w oparciu 
o odpowiedni zakwas, któ-
rego receptura jak to zazwy-
czaj bywa jest tajemnicą 
zakładu. 

Warto podkreślić, iż 
należąca do Europejskiej 
Sieci Regionalnego Dzie-
dzictwa Kulinarnego (Euro-
pean Network of Regional 
Culinary Heritage) Piekar-
nia Barbary Sroki pozo-
staje jednym z niewielu 
zakładów, gdzie powstają 
produkty zdrowe oparte, 
na naturalnych składni-
kach, bez konserwantów, 
o w yjątkow ym smak u. 
„Prawdziwe Pieczywo” 

z Woli Wiśniowskiej jest wizytówką zdrowej i tradycyjnej żywności 
Gminy Staszów.

Tomasz Klimek

CHLEB ŻYTNI WóLECKI
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w niedzielę 12 czerwca 2011 roku na zalewie nad czarną 
już przed szóstą rano krzątanina.

Organizatorzy: Józef Karaś, Gienek Łebek wraz 
z Prezesem Bogdanem Nagórką oznaczają specjalnymi tabliczkami 
stanowiska.

Od 7.00 mają się rozpocząć zawody wędkarskie z okazji 60-lecia 
działalności Koła Polskiego Związku Wędkarskiego „Nad Czarną” 
w Staszowie. O 6.00 rozlosowano stanowiska, a do zawodów zgłosiło 
się 26 zawodników. Zawodnicy udali się na stanowiska przygotowując 
się do zawodów, a więc sprzęt, zanęty i przynęty. O godzinie 7.00 Sędzia 
Główny ogłosił rozpoczęcie zawodów. Poszły w ruch wędki i wędy, bo 
były takie długie po 14 metrów.

Towarzyskie zawody umilane były muzyczką z głośników. To Bogu-
sław Olejarczyk uruchomił aparaturę radiową. Zaczęto wyciągać ryby, 
ale nie na wszystkich stanowiskach.

O godzinie 11.00 Komisja Sędziowska z wagą i sprzętem wyruszyła 
do zawodników licząc i ważąc złowione ryby, następnie przystąpiła do 
podliczania wyników. Nie było uwag, ani protestów, a wyniki do 6. 
miejsca przedstawiają się następująco:

1. miejsce Grzegorz Kazimierczak - wynik 6590 punktów tj. złowił 
ponad 6,5 kg ryb, 2 miejsce Karol Bąk - 5630, 3. miejsce Mateusz Opala 
- 3400, 4. miejsce Tadeusz Michalak- 3090, 5. miejsce Krzysztof Boś 
- 2690, 6. miejsce Łukasz Opala - 2500.

Po wypisaniu dyplomów i przygotowaniu pucharów Prezes Hono-
rowy Stanisław Jastrząb zaprosił zebranych przed Rybałówkę. Powitał 
zebranych zawodników, obserwatorów i zaproszonych gości: Sekretarza 
Zarządu Okręgu PZW w Kielcach Zbigniewa Ćwika oraz Przewodniczą-
cego Rady Miejskiej w Staszowie Kryspina Bednarczyka.

Zabrał głos Prezes Koła Staszowskich Wędkarzy Bogdan Nagórka, 
który przedstawił krótką historię Koła Nad Czarną w Staszowie wymie-
niając nazwiska działaczy Koła, którzy swoją pracą stworzyli Zalew 
nad Czarną.

Prezes Honorowy Stanisław Jastrząb przedstawił historię Koła i 
podziękował wszystkim wędkarzom, mieszkańcom, turystom, życząc  
im wspaniałych wrażeń i miłego wypoczynku.

Przedstawiciel Zarządu Okręgu Zbigniew Ćwik wyrażając uznanie 
dla osiągnięć naszego Koła wręczył pamiątkową statuetkę. Przewod-

niczący Rady Miejskiej Kryspin Bednarczyk podkreślił dużą ilość 
członków staszowskiego Koła, których jest prawie siedemset i porównał 
z ilością strażaków, których jest pięćset. Podkreślając olbrzymi wkład 
pracy Koła, życzył dalszych sukcesów.

Następnie Kapela Staszowska pod dyrekcją mgr Stanisława Brze-
zińskiego urozmaiciła uroczystość ludowymi melodiami. Po krótkim 
występie Kapeli przystąpiono do ceremonii wręczania dyplomów 
i pucharów.

Na początku Prezes Nagórka wręczył dyplomy działaczom za wie-
loletni wkład pracy dla : Stanisława Jastrzębia, Bogusława Olejarczyka, 
Józefa Karasia, Wacława Wiatrowskiego, Piotra Kownackiego, Eugeniu-
sza Łebka, Andrzeja Ptaka, Tadeusza Prostaka, Czesława Stojka. Prezes 
Jastrząb wręczył dyplom Bogdanowi Nagórce.

Jednocześnie Prezes Nagórka oświadczył, że dla działaczy uchwałą 
Zarządu Koła zostały przyznane nagrody rzeczowe, które są do odebra-
nia w sklepie Elżbiety Cuber skarbnika Koła. Prezes Bogdan Nagórka, 
Przewodniczący Rady Miejskiej Kryspin Bednarczyk i Sekretarz Okręgu 
PZW w Kielcach wręczyli dyplomy i puchary zwycięzcom zawodów.

Przy dźwiękach Staszowskiej Kapeli uczestnicy zostali przez 
organizatorów poczęstowani pysznym bigosem przygotowanym przez 
restaurację LORD.

Uczestnicy w świetnych humorach przy wspanialej pogodzie rozeszli 
się do domów. To już było dobrze po południu.

Stanisław Jastrząb
Prezes Honorowy Koła PZW „Nad Czarną” w Staszowie

zawoDY węDKaRSKie

Zawody dla dzieci i młodzieży zawsze były urozmaicone zabawami, 
konkursami 



polski związek wędkarski powstał w 1950 roku, a Koło 
w Staszowie powstało w 1951, a zatem w tym roku przy-
pada 60 rocznica działalności Koła w Staszowie. w tym 

okresie działalności przewinęło się wielu działaczy, prezesów, 
skarbników, sekretarzy i innych funkcyjnych. 

Wśród nich pamiętamy prezesów: Józefa Ramockiego, Remi-
giusza Laskowskiego, Marcina Zdarzyla, Edwarda Altenberga, 
Tadeusza Strojnego. 

Po nich funkcję prezesów pełnili: Stanisław Jastrząb, Zdzisław 
Pitek, Andrzej Okoński i obecnie Bogdan Nagórka.

Następnie omówił jak powstał Zalew nad Czarną, przytaczając 
fragmenty wystąpienia podczas otwarcia Zalewu nad Czarną po 
modernizacji.

Długo po II wojnie światowej teren między rzeką Czarną, 
a kanałem młyńskim na zachód od Staszowa stanowił targowisko. 
Pamiętam jarmarki z mnóstwem furmanek wypełnionych zbożem, 
nasionami, słomą, sianem, a także pełne koni, krów, jałówek, świń 
i innego inwentarza. Chłopi ubrani w buty gumowe, a gospodynie 

w barwne chusty. Niespotykany gdzie indziej gwar i siarczyste błoto. 
Niejednokrotnie pojazdy zapadały się po osie i potrzebna była pomoc 
do wyrwania z błotka.

W części zachodniej usytuowane były buchty do trzymania 
zakupionych zwierząt szczególnie świń. Tam dopiero było błotko. 
Była również waga pomostowa.

Po przeniesieniu targowicy w nowe miejsce na teren przy ul. 
Targowej na starej targowicy zlokalizowano dworzec autobusowy 
przeniesiony z rynku staszowskiego.

W części zachodniej wybudowano budynek dworcowy z kasami 
biletowymi, poczekalnią, zapleczem administracyjnym oraz zajezd-
nią z placem manewrowym wyłożonym trelinką.

Później, gdy dworzec autobusowy przeniesiono blisko dworca 
PKP przy ul. Krakowskiej, teren starej targowicy przekazano dla 
Ośrodka Sportu i Rekreacji, którym zarządzał Ryszard Skórski. 
Budynki po zajezdni zostały wykorzystane na biura i administrację, 
a teren został obwałowany. OSiR został przeniesiony na teren Ośrodka 
Wypoczynkowego „WILGA” w Golejowie, a targowica pozostała 

60 LaT KoŁa poLSKieGo związKu 
węDKaRSKieGo „NaD czaRNą” w STaSzowie
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bezpańska. Jeden z gospodarzy skrzętnie wykorzystał trawiasty teren 
na pastwisko swojego inwentarza, w skład którego wchodziły owce, 
krowy oraz konie. Nie musiał pilnować, bo nie miały gdzie uciekać, 
tylko konie pętał zabezpieczając przed ucieczką.

Jesienią 1994 roku grupa wędkarzy: Władysław Sobieraj, Kazi-
mierz Solarski, Tadeusz Jarosz wykorzystując mój pomysł za ustnym 
pozwoleniem Burmistrza Albery, spróbowała zalać ten teren wodą 
z kanału młyńskiego. Udało się 
mimo przeciwności losu.

Ale nie było to takie proste. Go-
spodarz widząc, że traci pastwisko 
kilkanaście razy do rury spustowej 
pakował różne rzeczy, aby hamo-
wać dopływ wody. Majsterszty-
kiem była kula wykonana z taśmy 
blaszanej ubranej w torbę foliową. 
Bardzo trudno było ją wyciągnąć. 
Musieliśmy rozkopywać ziemię 
i poprzez kręgi betonowe dostać się 
żmijką. Osiągnęliśmy specjalizację 
w oczyszczaniu rury doprowadza-
jącej wodę do zbiorników. Jemu nie 
mogliśmy nic zrobić, bośmy go nie 
złapali na gorącym uczynku. On 
twierdził do jednego z wędkarzy, 
że lata miną nim tu będą ryby. Ale 
się pomylił.

Innym problemem było utrzy-
manie poziomu wody w zbiorni-
kach. Stawidło, przyczółki były 
nieszczelne i woda uciekała. Te 
i wiele innych trudności pokona-
liśmy i mając pewność, że wodę 
uda się utrzymać w zbiornikach 
wystąpiliśmy do władz samorządowych o przekazanie tego terenu 
na cele wędkarskie. 

Po wielu perypetiach uzyskaliśmy decyzję użytkowania przez 
15 lat dla Koła Polskiego Związku Wędkarskiego nr 7 podlegającego 
pod Zarząd Okręgu w Tarnobrzegu.

Rozpoczął się okres zagospodarowania terenu, a przede wszyst-
kim zarybianie.

Na mój wniosek jako prezesa Koła PZW w Staszowie i wi-
ceprzewodniczącego Rady Miejskiej w Staszowie Rada Miejska 
w Staszowie Uchwałą nr.XV/128/95 z dnia 5 grudnia 1995 roku tym 
terenom nadała nazwę: „Zalew nad Czarną”.

Na początku urzędowaliśmy pod chmurką, a namiot wykonany 
z żerdzi i siatki rybackiej do połowów morskich stanowił element 
propagandowy wędkarstwa.

Dzięki zaangażowaniu braci wędkarskiej zbudowaliśmy „Ry-

bałówkę” Z bali, które po wykorzystaniu na budowie przekazał 
wiceprezes Z. Pitek, a także belek z rozbiórki budynku szkolnego 
otrzymanych od pani Teodory Sieroniowej- dyrektor ZSE zbudowa-
liśmy konstrukcję ścian i ściany.

Nie żyjący już nasz kolega Bogumił Bryk z Kłody, ze swojego lasu 
przywiózł własnym zaprzęgiem obrobione krokwie na konstrukcję 
dachu. Każdy z kolegów wędkarzy, a było nas ponad trzydziestu, 

przynosił z domu co mógł.
Na szczególne wyróżnienie 

zasługują: Władysław Sobieraj, 
Kazimierz Solarski, Tadeusz 
Jarosz. Piotr Kownacki, Mie-
czysław Maciejko, Józef Karaś, 
Bogusław Olejarczyk, Krzysztof 
Wiatrowski, Jerzy Miodyński, 
Władysław Grabka, Marek Ba-
czewski i wielu innych. Tadeusz 
Ratusznik udostępnił nam swój 
barakowóz, w którym urządzi-
liśmy biuro Zalewu. Barakowóz 
kilka razy został okradziony, 
wreszcie spalony, została tylko 
konstrukcja. Wiedzieliśmy, kto 
to zrobił, ale brak dowodów 
uniemożliwiał wyciągnięcie kon-
sekwencji., Wszystkim należą 
się wyrazy uznania, bo dzięki 
nim powstał Zalew nad Czarną, 
który służył i będzie służył nie 
tylko wędkarzom, ale wszystkim, 
którzy pragną odpocząć na łonie 
natury.

Rozpoczął się okres wędko-
wania, zawodów, imprez organi-

zowanych wspólnie ze Staszowskim Ośrodkiem Kultury i udziałem 
Staszowskiej Kapeli.

Szczególną troską działacze naszego Koła otaczali i nadal 
otaczają dzieci i młodzież. Na każdych zawodach wręczane były, 
i nadal są, dyplomy, puchary, nagrody. Po 15 latach użytkowania 
wędkarze doczekali się realizacji swoich marzeń i planów. Już wte-
dy planowaliśmy nie z betonu, ale z drewna wykonanie zadaszonej 
estrady, boisk, parkingu, pól namiotowych itd. Dobrze, że doszło do 
wykonania zamierzeń nawet w betonie.

Mistrzostwa Koła, zawody dla dzieci i dla staszowian, o puchar 
burmistrza, o puchar prezesa, połączone z festynami, ogniskami 
i innymi atrakcjami są organizowane corocznie do dzisiaj, a dokonana 
obecnie modernizacja przyczyniła się do zwiększonego zaintereso-
wania wędkarzy i mieszkańców Staszowa.

Stanisław Jastrząb

Uczestnicy i organizatorzy zawodów wędkarskich

Stolik sędziowski w czasie zawodów: prezes Stanisław Jastrząb, 
przed namiotem wiceprezes Zdzisław Pitek, za biurkiem Kapitan 
Sportowy Jan Niezgoda,
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1 czerwca najmłodsi staszowianie mieli okazję do uroczystego 
świętowania i dobrej zabawy. z okazji Międzynarodowego Dnia 
Dziecka przy Szkole podstawowej nr 3 w Staszowie organizatorzy 

przygotowali dla nich szereg atrakcji - przeróżne gry, zabawy i konkursy 
z nagrodami, wesołe miasteczko. Były występy artystyczne, które 
rozpoczął koncert orkiestry Tadeusza wrześniaka. Dla wszystkich 
serwowano gorącą grochówkę, lody i słodycze. Nieco starsza młodzież 
wzięła udział w dwóch rajdach pieszym – do wiśniowej oraz rowerowym 
do „pustelni złotego Lasu”. w zespole Szkół im. St. Staszica odbyły się 
zawody strzelecke o „puchar Burmistrza Miasta i Gminy Staszów”. 

Staszowskie obchody święta wszystkich dzieci zakończyły się późnym 
popołudniem. Imprezę na zlecenie Urzędu Miasta i Gminy w Staszowie 
organizowało Sowarzyszenie „Pro Civitas”.

Bardzo bogatą oprawę miało święto „Dzień Dziecka” w Ko-
paninie.  

Obchodzone ono było w słoneczną sobotę 4 czerwca br. Ten 
sportowo - rekreacyjny piknik zgromadził dzieci, młodzież i mieszkańców 
z Dobrej, Wólki Żabnej, Podmaleńca, Woli Osowej i innych miejscowości, 
którzy licznie przybyli do Kopaniny, by uczestniczyć w atrakcyjnym 
programie, w tym zorganizowanym przez Radę Miejsko-Gminą LZS 
Turnieju Piłki Nożnej. W programie obchodów dnia dziecka odbył się 
także pokaz ratownictwa medycznego, przygotowany przez Ochotniczą 
Straż Pożarną w Staszowie, pokaz tresury psów policyjnych, zawody 
w badmintona i w piłce plażowej. itp. Tegoroczne obchody przyciągnęły 
również zaproszonych na to wydarzenie motocyklistów i kolarzy.

Gościem specjalnym dzieci i młodzieży był Burmistrz Miasta 
i Gminy Staszów Pan Romuald Garczewski. Wszystkie dzieci uczest-
niczące w tym święcie otrzymały słodycze i napoje, a także specjalnie 
przygotowane na tę okoliczność upominki i gorące kiełbaski. Natomiast 
Rada Miejsko - Gmina LZS dla zwycięzców konkurencji sportowych 
ufundowała puchary, statuetki i medale. 

W imprezie ta trwała do późnych godzin wieczornych. W pikniku 
uczestniczyli m.in.: Radny Powiatowy Leszek Kopeć, Radny Rady 
Miejskiej Edward Anioł, Sołtys Kopaniny Zdzisław Bolon, Sołtys Dobrej 
Anna Majczak, Sołtys Podmaleńca Ireneusz Jaworski i mieszkańcy 
Kopaniny. 

RK

Dzień DziecKa w KopaNiNie

Zastępca burmistrza Staszowa Henryka Markowska częstuje dzieci słodyczami

Burmistrz Staszowa Romuald Garczewski wręcza dzieciom  
i młodzieży gadżety 



W trakcie zawodów

Dzień DziecKa  
w StaSzowIe
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w dniu 29 maja 2011 roku w budynku strażnicy oSp 
w Łukawicy odbył się Dzień Dziecka, który zorganizowała 
działająca od kwietnia tego roku, nieformalna grupa 

kobiet o nazwie ,,Łukawskie Gospodynie”. 
W spotkaniu tym uczestniczyło około 30 dzieci wraz ze swoimi 

rodzicami. Organizatorzy przygotowali dla maluchów szereg konkursów 
z drobnymi nagrodami, zabawy muzyczno – ruchowe oraz poczęstunek 
w postaci pieczonych kiełbasek oraz łakoci. Na tę okoliczność grupa 
mieszkanek własnoręcznie przygotowała dla dzieci m.in. kolorowe cza-
peczki i inne ozdoby podkreślające charakter tego święta. Najbardziej 
twórczym okazał się konkurs na najładniej wykonany napis o treści 
,,Dzień Dziecka w Łukawicy” wykonany kolorową kredą na placu przed 
remizą. 

Niedzielne popołudnie uświetnił swoją obecnością Burmistrz Miasta 

i Gminy Staszów Romuald Garczewski, który złożył dzieciom życzenia 
z okazji ich święta.

Dzień ten dzieci zakończyły dyskoteką. Mali mieszkańcy zada-
wali: pytanie czy będą jeszcze w przyszłości organizowane dla nich 
w Łukawicy takie imprezy. Na odpowiedź nie musieli długo czekać 
bowiem gospodynie podjęły decyzję o organizowaniu dla nich pod-
czas wakacji podobnych spotkań. Zadowolenie milusińskich stało się 
jednym z wyznaczników dalszego działania nieformalnej grupy, która 
jest w trakcie przygotowywania dokumentów dla sądu w sprawie zare-
jestrowania stowarzyszenia o nazwie ,,Łukawskie Gospodynie”, którego 
celem będzie głównie (na wzór kół gospodyń wiejskich) kultywowanie 
tradycji ludowej, starania o poprawę bytu rodzin zamieszkujących na wsi 
jak również wprowadzanie postępu.

Grupa liczy obecnie 17 osób ale jej rozrost jest tylko kwestią czasu. 
Kobiety, które zadeklarowały swoje członkostwo w stowarzyszeniu 
pamiętają sposoby przygotowywania potraw tradycyjnymi metodami 
jak również posiadają umiejętności manualne do haftowania, czy szydeł-
kowania oraz przygotowywania świątecznych ozdób. Swoją wiedzę chcą 

przekazać młodemu pokoleniu, które również jest 
zainteresowane udziałem w spotkaniach ,,łukaw-
skich gospodyń”. - Szkoda byłoby nie wykorzystać 
takich możliwości promowania regionu mówi 
sołtys Łukawicy Justyna Mysłek.

Zaangażowane gospodynie marzą o zorga-
nizowaniu w przyszłości wystawy ich rękodzieł 
w Staszowskim Domu Kultury i mają zamiar 
uczestniczyć w konkursach organizowanych przez 
samorządy na tradycyjne potrawy ponieważ do dziś 
w Łukawicy goszczą one na stołach. 

Było to pierwsze charytatywne spotkanie or-
ganizowane prze Gospodynie Łukawskie na rzecz 
wszystkich mieszkańców.

J M

Dzień DziecKa 
 w ŁuKawicY

tegoroczne święto „Dzień Dziecka” w Mostkach zgroma-
dziło ponad 250 dzieci, dla których przygotowano bogaty 
program rekreacyjno-sportowy. w programie znalazły 

się turnieje piłki nożnej, dziewcząt i chłopców, biegi na dystansie 
220 metrów i 600 metrów, turniej mini hokeja na trawie, biegi 
z jajkiem konkursy tym m.in. rzut do kosza itp. organizatorami 
„Dnia Dziecka” w Mostkach był: urząd Miasta i Gminy Staszów, 
Rada Miejsko - Gminna zrzeszenia Ludowych zespołów Sporto-
wych oraz dyrekcja miejscowej szkoły. 

W obchodach brała udział młodzież z PSP Nr 1, Nr 2 i Nr 3 ze 
Staszowa, PSP z Koniemłot, PSP z Wiśniowej, PSP z Smerdyny, 

PSP z Kurozwęk oraz dzieci z Woli Osowej i miejscowej szkoły 
w Mostkach. 

Zwycięskie zespoły w turniejach i zawodach oraz w konkuren-
cjach indywidualnych otrzymały z rąk zastępcy burmistrza Henryki 
Markowskiej i wiceprzewodniczącego Rady Miejskiej Bonifacego 
Wojciechowskiego – pamiątkowe puchary, medale, statuetki i dyplomy 
ufundowane przez Miejsko-Gminne Zrzeszenie LZS w Staszowie.

Urząd Miasta i Gminy dla wszystkich uczestników tego atrakcyj-
nego festynu przygotował kiełbaski z grilla, soczki, napoje i bogate 
kosze słodyczy. 

Roman Karaś

Dzień DziecKa w MoSTKacH

Z-ca burmistrza Henryka Markowska składa życzenia dla wszystkich 
dzieci 

 Dzieci chętnie brały udział w konkursach
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Mateusz cecelon uczeń 
klasy Vc, Sp Nr 3 
w Staszowie. zawod-

nik zrzeszenia Sportu osób 
Niepełnosprawnych „STaRT” 
w Nowym Sączu. Jako osoba 
niepełnosprawna realizuje 
się w takich dyscyplinach jak 
Lekko atletyka i narciarstwo 
klasyczne od 2010 r. 

Jest medalistą Mistrzostw 
Polski Juniorów Niepełno-
sprawnych w LA. W br. w cza-
sie Mistrzostw Polski zdobył 
dwa srebrne medale w rzucie 
oszczepem i dyskiem. Bierze 
również udział w narciarskich 
szkolnych zawodach sporto-

wych w swojej grupie startowej. Zawodnik jest przewidziany do 
centralnego szkolenia w narciarstwie klasycznym osób niepełno-

sprawnych w grupie dzieci Polskiego Związku Sportu Niepełno-
sprawnych „START”. 

Pierwsze sukcesy w zeszłym roku w Kozienicach. 3 medale 2 
srebrne za oszczep i dysk, złoto za kulę.

Wszystko w Kozienicach pchnięcie kulą 4 kg rzut na 5,75 m (V miej-
sce) srebrny medal rzut dyskiem (1 kg) 13,8 m Kozienice Mistrzostwa 
Polski Osób Niepełnosprawnych Ruchowo w Kozienicach 20 – 22 maja 
2011 rzut oszczepem 600g na odległość 15,60 m miejsce drugie 

Klub w Nowym Sączu nie wyposaża zawodnika w sprzęt do ćwiczeń. 
Kontakt: Agnieszka Cecelon tel. 515 240 344 Staszów. 

�03 młodych sportowców wzięło udział w Biegu wiosny 
2011 zorganizowanym w ramach ogólnopolskiej akcji 
„polska Biega”. Jest to nowy rekord imprezy, która 

w Staszowie odbyła się po raz piąty.
Trasę biegu wyznaczono na nowym obiekcie OSiR-u - Zalewie nad 

Czarną. W imprezie wzięły udział dzieci i młodzież ze szkół podstawo-
wych i gimnazjalnych z terenu gminy. Najmłodsi mieli do pokonania trasę 
liczącą 700 m, starsi biegali na 1000 m. Pomimo, że bieg miał charakter 
rekreacyjny, czołówka ostro pędziła do mety, na której dla najlepszych 
czekały: medale i dyplomy ufundowane przez OSiR w Staszowie, kupony 
rabatowe na zakupy ufundowane przez sklep Big Star. Na wszystkich 
uczestników czekał ciepły posiłek, który zapewnił Urząd Miasta i Gminy 
w Staszowie.

wyniki 700 m - dziewczęta: 1. Marta Mazur (PSP Nr 1 Staszów)
2. Aleksandra Jabłońska (PSP Nr 2 Staszów), 3. Ilona Iskra (Czajków)
700 m - chłopcy: 1. Szymon Borycki (PSP Nr 2 Staszów), 2. Tymo-

teusz Mwendela (Wiśniowa), 3. Wiktor Fudalewski (Mostki)
1000 m - dziewczęta: 1. Milena Krakówka (Gim. Nr 1 Staszów), 2. 

Sylwia Kowalska (Gim. Czajków), 3. Dagmara Stawczyk (Gim. Nr 1 Staszów)
1000 m - chłopcy: 1. Krystian Góral (Gim. Czajków), 2. Krystian 

Gozdek (Gim. Nr 1 Staszów), 3. Jakub Żukowski (Gim. Nr 1 Staszów)

w dniu 18 czerwca br. na sali konferencyjnej 
odbyło się uroczyste wręczenie listów gra-
tulacyjnych dla młodzieży biorącej udział 

w zawodach sportowych. 
Dyplomy odebrały uczennice PSP Nr 3 w Staszowie: 

Katarzyna Głód, Martyna Jarosz, Anna Dziewierz, Aleksandra 
Dziewierz, Katarzyna Borzęcka, Alkeksandra Dudka, Natalia 
Sajda i Aleksandra Orzechowska. Wyróżnienia odebrali także 
zawodnicy, którzy uczestniczyli w finale małej piłkarskiej 
kadry jaki odbył się 7 czerwca 2011 roku w Chęcinach: Szymon 
Borycki, Robert Golonka, Patryka Kukiełka, Mateusz Dziedzic, 
Adrian Pasternak, Tomek Pitek, Karol Olejarski, Marcin Wia-
trowski, Paweł Jarzyna, Maciej Kowalski, Patryka Wąsik. 

Wyróżnienie wręczali Burmistrz Miasta i Gminy Staszów 
Romuald Garczewski, Starosta Staszowski Andrzej Kruzel.

Roman Karaś

SpoTKaNie Na poDSuMowaNie TuRNieJÓw

poLSKa BieGa - 
BieG wioSNY 2011

MaTeuSz ceceLoN

Pamiątkowe zdjęcie

Dyrektor OSiRU Rafał Glegoła wręcza dyplomy za udział w konkursie
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w zorganizowanym przez 
Ministerstwo Sportu i Tury-
styki oraz Krajowe zrzesze-

nie Ludowe zespoły Sportowe turnieju 
dziewcząt i chłopców rocznik 1998-1999 
„piłkarska kadra czeka:” znakomicie 
spisały się młode piłkarski i piłkarze 
pSp Nr 3 i pSp Nr 2 w Staszowie. 

W finale wojewódzkim dziewcząt 
rozegranym w dniu 6 czerwca 2011 na 
obiektach „Orlika” w Kazimierzy Wielkiej 
– dziewczęta reprezentujące Gminne Zrze-
szenie LZS Piłkarskie Nr 3 w Staszowie zdobyły I miejsce pokonując 
PSP Kazimierza Wielka 3:0 i PSP Fałków 4:1 zdobywając sobie prawo 
reprezentowania województwa świętokrzyskiego w finale ogólnopolskim, 
który rozegrany zostanie w październiku 2011 roku w Opolu.

Również do Opola pojadą uczniowie 
PSP Nr 2 w Staszowie, którzy w dniu 7 
czerwca br w finale wojewódzkim 
rozegranym w Chęcinach, pokonując 
zespoły z Kazimierzy Wielkiej 2:0 
Daleszyc 3:1 i Zespół Chęcin 2:1 nie 
dali szans swoim rywalom zdobywając 
pierwsze miejsce w turnieju woje-
wódzkim i podobnie jak dziewczęta 
staszowskiej „trójki” będą reprezen-
tować województwo świętokrzyskie 
w centralny finale w Opolu.

Zwycięskie staszowskie zespoły otrzymały z rak prezesa święto-
krzyskiego zrzeszenia LZS- Jerzego Kuli puchary i pamiątkowe dyplomy 
i cenne nagrody. 

Roman Karaś

w dniach 25 i 27 maja br na obiekcie sportowym „orlik” 
rozegrane zostały turnieje piłki nożnej dziewcząt i chłop-
ców rocznik 1998-1999, będące eliminacją wojewódzkiego 

turnieju „piłkarska Kadra czeka”.
W turnieju dziewcząt pierwsze miejsce i prawo startu w finale woje-

wódzkim wywalczyły dziewczęta PSP Nr 3 w Staszowie, których trenerem 
jest Zbigniew Oleszek. Zespól Staszowskiej Trójki pokonał PSP Mostki 4:0 
i PSP Koniemłoty 7:0. Zgłoszony do turnieju czwarty zespól PSP Daleszyce 
nie przybył do Staszowa w turnieju chłopców wzięło udział pięć zespołów: 
PS Nr 1 Staszów, PSP Nr 2 Staszów, PSP Nr 3 Staszów, oraz PSP Koniemłoty 
i PSP Mostki.

Według oceny Zbigniewa Zapały reprezentującego OZPN i WZLZS 
w Kielcach turniej chłopców stał na bardzo dobrym poziomie. 

Pierwsze miejsce w turnieju w kategorii chłopów, wywalczyli młodzi 
piłkarze PSP Nr 2 w Staszowie, którzy będą w finalne wojewódzkim 
turnieju „Piłkarska kadra czeka”. Organizatorem turnieju była Rada 

Miejsko-Gminna Zrzeszenia LZS w Staszowie.
Staszowskie Szkoły Podstawowe Nr 2 i Nr 3 będą reprezentować woje-

wództwo świętokrzyskie w ogólnopolskim finale „Piłkarska kadra czeka”. 
Roman Karaś

SuKceS STaSzowSKicH SzKÓŁ

piŁKaRSKa KaDRa czeKa

Mistrzostwa spławikowe Koła polskiego związku 
wędkarskiego „Nad czarną” w Staszowie odbyły się 
w sobotę 14 maja 2011 r. organizatorzy przygotowali 

20 stanowisk na zalewie nad czarną. 
Do zawodów zgłosiło się 14 zawodników, którzy po wylo-

sowaniu stanowisk, rozeszli się na miejsca, przygotowując się 
do zawodów. Sędzia główny, Jacek Miodyński ,o godzinie 7.00 
dał sygnał do rozpoczęcia zawodów. Pierwsza tura trwała do 
godziny 10.00. W czasie przerwy zawodnicy posili się kieł-
baską z grilla i po ponownym losowaniu stanowisk rozpoczęła 
się druga tura zawodów. 

Mistrz seniorów Mateusz Opala uzyskał wynik 10.210 
punktów, co oznacza, że złowił ponad 10 kg ryb. Drugie 
miejsce zajął Grzegorz Kazimierczak osiągając wynik 8.150 
punktów. Trzecie miejsce uzyskał Tadeusz Michalak wyni-
kiem 6.430 punktów. Mistrz juniorów Bąk Karol uzyskał 
8.110 punktów.

Zawody odbyły się w koleżeńskiej atmosferze, bez 
zdarzeń.

Prezesi B. Nagórka i B. Olejarczyk wręczyli zwycięzcom 
puchary i dyplomy. Na zakończenie zwycięzcy i organizatorzy 
stanęli do wspólnego zdjęcia.

Członkowie Zarządu Koła uczestniczyli w przygotowaniu 
zawodów, ale na wyróżnienie zasługują Elżbieta Cuber, Eugeniusz 
Łebek, Józef Karaś, Bogusław Olejarczyk, Wacław Wiatrowski, 

którzy przygotowali teren zawodów i ognisko. A resztą musiał się 
zająć Prezes Bogdan Nagórka. Taka to rola Prezesa.

PZW „Koło nad Czarną” w Staszowie

SpŁawiKowe MiSTRzoSTwa 
KoŁa pzw „NaD czaRNą”  
w StaSzowIe



pod taką nazwą, jak co roku, w sobotę najbliższą przesileniu 
letniemu w zespole pałacowym Kurozwękach odbył się 
festyn rodzinny. Głównym jego celem jest zaprezentowanie 

kultury ludowej, dawnych obrzędów i zwyczajów. 

W trakcie tego wydarzenia z-ca burmistrza Staszowa Henryka 
Markowska oficjalnie rozpoczęła ogólnopolską kampanię pn. „postaw 
na rodzinę”, która jest realizowana w naszej gminie. 

Impreza rozpoczęła się od meczu piłki nożnej pomiędzy LZS 
Victoria Bizon Kurozwęki, a Old Boy Victoria Kurozwęki. 

Dużym zainteresowaniem, głównie dziewcząt, cieszyły się 
warsztaty plecenia wianków. Tu uczestnicy musieli wykazać się nie 
tylko umiejętnościami manualnymi, ale i zmysłem artystycznym, 
bowiem wszystkie wianki wzięły udział w konkursie. Członkowie 
Jury parlamentarzyści Marek Kwitek i Krzysztof Lipiec, starosta 
staszowski Andrzej Kruzel, burmistrz Staszowa Romuald Garczew-
ski oraz jego zastępca Henryka Markowska długo się naradzali 
zanim spośród pięknych prac wybrali te najładniejsze. Pierwsze 
miejsce przyznano wiankowi Mileny Krakówki, drugą nagrodę 
otrzymał Kamil Macias, a trzecie miejsce zajęła Paulina Gul oraz 
wyróżniono pracę Adriana Mazura.

Dużą furorę zrobił zabytkowy konny wóz strażacki z 1947 roku, 
którego sprawność bojową prezentowali druhowie z Kurozwęk oraz 
pokazy przygotowane przez Komendę Powiatową Policji.

Dla wszystkich organizatorzy serwowali kurozwęckie pampuchy 
i chleb ze smalcem. 

Występy artystyczne zespołów ludowych oraz muzyka biesiadna, 
loteria fantowa, konkursy i zabawy trwały do późnego wieczora. 

O zachodzie słońca, przy blasku pochodni, uczestnicy przeszli nad brzeg 
rzeki – skąd dziewczęta zgodnie z tradycją puszczały wianki na wodę.

Niegdyś wśród Słowian w najkrótszą noc w roku obchodzono 
najważniejsze święto - ognia i wody. Było to również święto miłości 
i płodności poświęcone – patronce mądrych kobiet, które znają się na 
ziołolecznictwie zwano je również Nocą Kupały lub kupalonocką. 

Kupalonocka została włączona do kalendarza chrześcijań-
skiego i pierwotnie obchodzono ją w sobotę poprzedzającą Zielone 
Świątki, stąd wywodzi się nazwa sobótka.

Organizatorem tegorocznej sobótki w Kurozwękach byli między 
innymi: Stowarzyszenie Miłośników i Przyjaciół Kurozwęk, Urząd 
Miasta i Gminy w Staszowie, Zespół Pałacowy w Kurozwękach.

Red., fot. GN

SoBÓTKa święToJańSKa
Jury wybiera najładniejszy wianek

Nagrodę odbiera Kamil Macias.

Zabytkowy wóz bojowy w akcji

Uczestnicy festynu

.Warsztaty z plecenia wianków

Harcerki też plotą wiankiWystęp Kapeli Świętokrzyskiej


